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 تعليق و انتظار 
در اقتصاد ايران

رمزگشايي از توافق شكننده 
پوتين با واگنرها 

استفاده  از فرصت

 پاسخ توانير 
به يادداشت »راه فرار از خاموشي«

 اسير 
خودفريبي نشويم!

زير پوس��ت تحولات كش��ور 
چه مي گ��ذرد؟ تحولات حوزه 
سياس��ت خارجي چه اثري در 
بنيان ه��اي اقتصادي كش��ور 
دارد؟ چ��را گران��ي و نوس��ان 
همچن��ان ادام��ه دارد؟ اي��ن 
پرسش ها و پرسش هاي ديگر 
از اين دس��ت، اين روزها ذهن 
بسياري از ايرانيان، س��رمايه گذاران و فعالان اقتصادي را 
درگير كرده است. به طور خلاصه مي توان گفت، هرچند 
در كوتاه مدت تا حد اندكي ترمز انتظارات تورمي كشيده 
شد،  اما اين روند در بلندمدت نيازمند تضامين عيني براي 
حل مشكلات تحريم و بهبود مناسبات در عرصه بين المللي 
اس��ت. طي يک ماهه اخير، مسوولان ارشد نظام )نه فقط 
دولت( به اين نتيجه رسيده اند كه بايد تلاش كرده و معادلات 
بين المللي و منطقه اي كشور را حل و فصل كنند. ايراد كار 
اينجاست كه مسوولان بس��يار دير به اين درك رسيده و 
متوجه شده اند كه بايد با جهان روابط مناسبي را پايه ريزي 
كرد؛ 2سال قبل )اسفندماه 99 يا ارديبهشت 1400( در 
زمان دولت قبلي مي شد به نتيجه اي كه مسوولان امروز به 
آن دست پيدا كرده اند، رسيد. بايد توجه داشت، هزينه اين 
تاخير را ملتي مي پردازند كه فشارهاي معيشتي زيادي را 
تحمل كرده اند. در اين برهه اقتصاد ايران و مردم فرصت هاي 
اقتصادي فراواني را از دست دادند. حداقل در دولت بايدن، 
راحت تر مي شد به توافقات محكم تر رسيد و تحريم ها را از 
سر راه اقتصاد ايران برداشت. اما نهايتا تصميم سازان ايراني به 
اين نتيجه رسيدند كه مسير حل مشكلات از حوزه سياست 
خارجي و كاهش تنش ها مي گذرد. اينها ضرورت هايي است 
كه دلسوزان كشور مدت ها قبل درباره آن صحبت كرده 
بودند، اما به آنها توجه و عمل نمي شد. در مجموع با تاخير 
زياد و با هزينه هاي بسيار سنگين، كشور به اين نتيجه رسيد 
كه شرط نخست براي بهبود اقتصاد، تنش زدايي است. اين 
درك تازه موجب شده در ماه هاي اخير بحث بهبود روابط 
با جهان عرب )به ويژه امارات و عربستان( در دستور كار قرار 
بگيرد. در مرحله بعد، پروژه حل مشكلات با مصر هم مطرح 
شد و اساسا پروژه حل مشكلات با همسايگان و كشورهاي 

عربي به عنوان يك اولويت مطرح شدند. 
معتقدم بهبود سياست هاي منطقه اي و بين المللي در 
نهادهايي فراتر از دولت اتخاذ مي شوند. به ياد جمله محمد 
جواد ظريف مي افتم كه در پاسخ به پرسشي در اين باره 
كه سهم شما در ترسيم راهبردهاي منطقه اي و جهاني 
چقدر است؟گفت: »صفر«... اما تصميم جديد ايران جدي 
گرفتن روابط با جهان عرب )و در مرحله بعد غرب( است. 
در حوزه بحث توافق هسته اي هم سياست گام به گام در 
پيش گرفته ش��ده كه يك گام از سوي ايران و يك گام از 
س��وي طرف مقابل را در بر مي گيرد. اين رخدادها فعلا، 
باعث كاهش نسبي انتظارات تومي شده است. اما مساله 
اصلي آن است كه انتخابات درون حزبي ايالات متحده در 
ادامه در صفحه 6 حال آغاز است.   

رخداده��اي عجيبي كه اخيرا 
با حمله نيروهاي شبه نظامي 
واگنر به روسيه شكل گرفت و 
به فاصله 24 ساعت براي مدتي 
به آتش زير خاكستر بدل شد، از 
منظر تحليلي بسيار مهم است 
و خب��ر از تحولاتي مي دهد كه 
جهان در آستانه مواجه شدن با 
آن قرار دارد. اين حادثه، بسيار مهم است و مهم تر از همه، 
لطمه شديدي به پرستيژ سياسي و نظامي پوتين وارد كرده 
است. حتي كشورهاي دوست روسيه، مانند ايران و چين و 
كره شمالي هم با احتياط درباره اين رخدادها صحبت كردند. 
در فضاي داخلي روس��يه، اما اظهارنظرها كاملا متفاوت 
و متعارف اس��ت و نوعي ترس و وحش��ت اين كشور را در 
برگرفته است. به رغم صحبت هايي كه در خصوص اعلام 
آتش بس و حل مش��كل با ميانجي گيري بلاروس مطرح 
ش��ده، پوتين دستور داده مس��كو در يك حلقه نظامي و 
امنيتي قرار بگيرد. تصميمي كه نشان دهنده ترس حاكمان 
روس از تحركات واگنرها دارد. گروه واگنر، گروه قدرتمندي 
است كه تجربيات فراواني دارند. گروه شبه نظاميان واگنر، 
تجربه جنگ هاي پارتيزاني را دارند و طرفداران فراواني براي 
خود در جهان و منطقه خاورميانه دست و پا كرده اند. اين 
گروه در جنگ سوريه حتي با داعش، جبهه النصره و حشد 
الشعبي و... ارتباطات س��ازماني زيادي را ايجاد كرد تا در 
بزنگاه ها از آن بهره برداري كند. امريكا و اروپا هم هرچند اين 
گروه را تحريم كرده اند اما هنوز در امريكا طرفداران زيادي 
دارند. گروه هاي »كوكلاكس كلان ها« ارتباطات زيادي با 
گروه واگنر دارند و حمايت هاي مالي و تسليحاتي زيادي را 
برنامه ريزي كرده اند. تعداد شبه نظاميان واگنر، حدود 50 
هزار نفر تخمين زده مي شود كه نيمي از آنها )25 هزار نفر( 
در بخش هاي ميداني و نظامي و بقيه در كادرهاي اداري، 

امنيتي، اطلاعاتي و جاسوسي فعاليت دارند.
از چند هفته قبل، جرقه مش��كلات اي��ن گروه با برخي 
دولتمردان روس��ي زده ش��د؛ ماجرا از جايي آغاز ش��د 
تعدادي از افراد واگنرها كشته شدند و رهبر اين گروه ادعا 
كرد كه اين حمله ها با تحريك وزير دفاع روسيه رخ داده 
است. اين روند باعث ايجاد فاصله ميان اين گروه و ارتش 
و دولت روسيه ش��د. برخلاف برخي تحليل ها معتقدم، 
بحران اخير به اين راحتي ها جمع نشده و روسيه آبستن 
تحولات تازه اي در آينده خواهد شد. اين گروه خطرناك 
و قدرتمند از اين ظرفيت برخوردار اس��ت كه دس��ت به 
اقدامات تروريستي و خرابكارانه بزنند. موضوعي كه براي 
روس��يه و پوتين يك نقطه عطفي در كاهش محبوبيت 
و ريزش نيروهاي نظامي خواهد ب��ود. واگنرها در ميان 
نيروهاي نظامي روس��يه، طرفداران زيادي دارند و همه 
مي دانيم نيروهاي نظامي در روسيه از چه قدرت و نفوذي 
برخوردارند. هر چند حس ناسيوناليستي فراواني ميان 
واگنرها در خصوص خاك روسيه وجود دارد؛ اما اين گروه 
ادامه در صفحه 8 معتقد است كه... 

اگ��ر نگاهي به بورس داش��ته 
باشيم متوجه خواهيم شد در 
يك ركود يا به اصطلاح اصلاح 
زماني هستيم كه كاملا طبيعي 
اس��ت چراكه يك توافق هاي 
شفاهي بين ايران و امريكا شكل 
گرفته است و در نتيجه صادرات 
نفت ايران بيش��تر از قبل شده 
اس��ت و در نتيجه ب��ا توجه به آنكه هس��ته اصلي بورس 
كاموديتي محور اس��ت مي توان اين انتظار را داشت سوار 
بر موج بازار ش��دن گين خوبي را نخواهد داشت و بايد به 
سراغ تك سهم هاي ويژه رفت. در حال حاضر ما بايد بايگين 
مناسب از بازار اقتصادو جنس هر صنعت و انتظارات را كنار 
هم قرار دهيم به عنوان مثال اگر نگاهي به صنعت پالايش 
داشته باشيم متوجه خواهيم شد يك عنصر سرنوشت ساز 

در نوس��انات قيمتي اين گروه است و انتظار رشد قيمت 
نفت تا بالاي ۸5 دلار كاملا محتمل است چرا كه افزايش 
در رش��د اقتصادي چين در حال وقوع است. فدرال رزرو 
تمايلي به افزايش نرخ بهره ندارد و از سوي ديگر عربستان 
به عنوان يك بازيگر اصلي كاملا عرضه نفت را در كنترل 
دارد. در گروه فلزات نيز وضع به همين روند است و بعضي 
شركت ها سود سازي هاي خوبي خواهند داشت. گروه بانكي 
و خودرويي با توجه به ابهام در س��ردرگمي بيشتر است و 
گروه سيماني را مي توان از خوبهاي بازار قلمداد كرد. حال با 
نگاهي بر شاخص كل متوجه مي شويم همچنان آن انرژي 
لازم براي صعود ميسر نيست اما روند سود سازي ها نيز مانع 
از كاهش معنادار شاخص كل خواهد شد. پس به طور كل 
شاخص به گونه اي شده كه نمي توان انتظار گين مناسبي 
داشت چرا كه هر تقاضا با عرضه مواجه مي گردد و اين نكته 
ادامه در صفحه 8 بديهي است و... 

سردبير محترم روزنامه تعادل
موضوع: پاس��خ به مطلب درج ش��ده با عنوان »راه فرار از 

خاموشي«
با سلام و احترام

پيرو مطلب��ي كه با عنوان »راه فرار از خاموش��ي« در موخ 
1402/3/29 در صفحه نخست آن روزنامه درج شده بود، 

توضيح ذيل جهت تنوير افكار عمومي ارسال مي شود.
خواهشمند است دستور فرماييد حسب قانون مطبوعات 
در اولين فرصت در همان صفحه، با همان فونت و اندازه و با 

تيتر ذيل منتشر شود.

برنامه ريزي گسترده براي حفظ پايداري 
شبكه برق 

با توجه به اينكه نگارنده مطلب، خود از آگاهان به صنعت 
برق به بوده و سال ها به عنوان در سنديكاي برق نيز داراي 
مس��ووليت بوده اس��ت، جهت يادآوري ايش��ان و جهت 
آگاه سازي هموطنان و خوانندگان محترم آن رسانه وزين، 
موارد ذيل عنوان مي شود:  1- در خصوص سرمايه گذاري در 
حالي كه در تمام دنيا بخش انرژي جزو حوزه هاي علاقه مند 
سرمايه گذاران است اما در ايران به دليل نرخ هاي تكليفي 
و فاصله چند برابري نرخ تمام شده برق با قيمت فروش به 
مشتركان، سرمايه گذاران رغبت كمتري براي حضور در 
اين حوزه از خود نشان داده اند. 2- همان گونه كه در بند  1 
نيز تصريح شد، هم اكنون نرخ فروش برق به مشتركان بسيار 
پايين تر از هزينه تمام شده توليد است به طوري كه در حال 
حاضر بدون احتساب هزينه سوخت، قيمت تمام شده توليد 
برق )تبديل انرژي( بين 20 تا 30 هزار ريال است. به عنوان 
مثال هم اكنون سهم برق از هزينه تمام شده فولاد كمتر از 
7درصد است كه اين موضوع در خصوص صنايع ديگر نيز 
صادق است. - اين موضوع )هزينه ناچيز انرژي( باعث شده 

تا صنايع نسبت به استفاده از تجهيزات به روز و فناوري هاي 
جديد در توليد يا بهره گيري از راهكارهاي مديريت مصرف 
برق در خطوط توليد خود، بي ميل باشند. شاهد اين مدعا 
نيز حضور كم تعداد مديران صنايع يا مسوولان انرژي در 
دوره هاي آموزش��ي مديريت انرژي اس��ت كه از سال 90 
تاكنون از ميان 75 هزار واحد صنعتي داخل شهرك هاي 
صنعت��ي، تنها 6 ه��زار واحد صنعتي اقدام ب��ه حضور در 
دوره هاي آموزشي كرده اند. 4- در خصوص تابستان امسال 
نيز تاكيد مي شود كه 90 درصد واحدهاي صنعتي هيچگونه 
محدوديتي در تامي��ن برق خود ندارن��د و در عمل بدون 
محدوديت به توليد مشغول هستند و در الباقي نيز تنها نيم 
روز در هفته )12 ساعت( با اعلام قبلي، نسبت به مديريت 
بار اقدام مي شود. 5- در سال جاري براي نخستين بار طرحي 
موسوم به فيدر تضميني كه پيشتر در مشهد اجرايي شده 
بود، با هدف س��پردن مديريت بار شهرك هاي صنعتي به 
مديران خود صنايع، در شهرك صنعتي شمس آباد اجرايي 
شده است كه تاكنون رضايت بالاي صاحبان صنايع را به 
دنبال داشته اس��ت. 6- در خصوص تسهيلات دريافتي از 
صندوق توسعه نيز اگرچه وزارت نيرو و توانير مسووليتي در 
اين زمينه ندارند اما اين توضيح به منظورايجاد شفافيت و 
ابهام زدايي ضروري است كه صندوق توسعه ملي براساس 
)ماده 61( قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور، با 
هدف تبديل بخشي از عوايد ناش��ي از فروش نفت و گاز و 
ميعانات گازي و فرآورده هاي نفتي به ثروت هاي ماندگار، 
مولد و س��رمايه هاي زاينده اقتصادي و نيز حفظ س��هم 
نس��ل هاي آينده از منابع نف��ت و گاز و فرآورده هاي نفتي 
تشكيل شده است و براساس تبصره 2 بند »خ« اساسنامه 
اين صندوق، اعطاي تس��هيلات موضوع اين ماده فقط به 
صورت ارزي اس��ت و سرمايه گذاران استفاده كننده از اين 

تسهيلات اجازه تبديل ارز به ريال در بازار داخلي را ندارند.

روزنامه دول��ت در مطلبي 
ب��ه س��كوت منتق��دان در 
موفقيت دولت براي كاهش 
نرخ تورم در ماه اخير تاخته 
و آن��ان را »جاع��لان تورم 
70 درصدي« خوانده است 
)»س��كوت جاع��لان تورم 
70 درصدي درباره كاهش 
بي س��ابقه تورم« – 4/4( . در اين باره بد نيست به 

نكاتي اشاره شود: 
»تورم« از منظري معضلي جهاني اس��ت. چنانكه 
نش��ريه »اكونوميس��ت« در ش��ماره اخير خود به 
تلاش كش��ورهاي اروپايي و امريكا براي مقابله با 
هيولاي ت��ورم پرداخته و تاثير افزايش نرخ بهره بر 
احتمال ركود و كاه��ش فعاليت هاي اقتصادي در 

اين كشورها را بررسي كرده است.
 تورم اخير ايجاد شده در كشورهاي پيشرفته عمدتا 
ناش��ي از كسري بودجه دولت ها به واسطه افزايش 
كمك هاي مالي و انبساط اقتصادي در دوره كرونا 
و نيز تجاوز روس��يه به اوكراين و تحت فش��ار قرار 
گرفت��ن اقتصاد اين كش��ورها به لح��اظ مخارج و 

كاهش منابع بوده است. 
در مجموع آنكه تورم اخير كشورهاي توسعه يافته 
و صنعتي نه ساختاري بلكه موردي و مقطعي است.

مساله تورم اما در كشورمان از جنس ديگري است. 
چنانكه هر چن��د مركز آمار از كاهش تورم ماهيانه 
به حدود دو درصد و ت��ورم نقطه به نقطه به حدود 
42 درصد خبر داده اس��ت )عجالتا از تحليل كم و 
كيف اين اعداد و ارقام و گزارش هايي نظير گزارش 
اخير بانك جهاني مبني بر قرار گرفتن كشورمان در 
رديف پنجمين كشور داراي بالاترين نرخ تورم در 
مواد غذايي در جهان مي گذريم(، اما احتمال تحقق 
وعده هاي اوليه رييس دولت سيزدهم در تورم 20 
درصدي و س��پس تك رقمي شدن آن غيرممكن 
به نظر مي رسد. چنانكه حتي مسوولان دولتي در 
خوش��بينانه ترين حالت از ت��ورم 30 درصدي در 

پايان سال سخن مي گويند.
 )رييس بانك مركزي- 3/12( 

اينكه اما تحقق وعده هاي اوليه دولت فعلي، ناممكن 
به نظر مي رسد به سبب آن است كه اصولا مشكل 
تورم در كشورمان از جنسي ديگر و متفاوت با تورم 
كشورهاي پيشرفته و حتي بسياري از كشورهاي 
در حال توسعه است و به همين دليل است كه پنج 
دهه تداوم داشته كه در جهان بي نظير است. )تورم 
تك رقمي درحدود 130 كش��ور، زير 20 درصد، در 
حدود 40 كشور بين 20 تا 40 درصد در حدود 10 

كشور جهان.
گزارش بانك جهاني -1401/11/29( 

تورم ايران در طي پنج دهه اخير، به طور متوس��ط 
حدود 20 درصد و ناشي از مشكلات ساختاري بوده 
كه حل آنها و حركت در مس��ير بهبودي، نيازمند 
اصلاحات عميق سياس��ي و اقتصادي اس��ت. لذا 
ب��الا و پايين ب��ردن نرخ بهره بانك��ي )چنان كه در 
اقتصادهاي پيشرفته و حتي اقتصادهايي همچون 
تركيه تا حدي معقول است( در اقتصاد كشورمان 

بعيد و كمتر تاثيرگذار است. 
كاهش ت��ورم چنانكه در ادبيات علم��ي و تثبيت 
شده جهاني مشخص ش��ده است، نيازمند كاهش 
هزين��ه و افزايش درآمدهاي دول��ت در اثر كاهش 
مداخلات اختلال زاي آن است. در اين فرمول دولت 
مي بايست با عرضه كالاي عمومي )امنيت و ثبات، 
تامين زيرساخت ها و آموزش و بهداشت عمومي( 
امكان حركت س��الم اقتصاد را فراهم آورد و بخش 
خصوصي نيز با تامين كالا و خدمات خصوصي، در 

عرصه اقتصادي و اجتماعي فعال شود.
 پيش شرط اين فرمول ساده اما »اعتماد و سرمايه 
اجتماعي« آن اس��ت. اينكه دولت خ��ود را حاكم 
بلامنازع و صاحب اختيار همه چيز نپندارد و براي 
آزادي ه��ا و انتخاب و ابتكار مردم و نهادهاي مدني 
و صنفي و سياسي حق حيات و فعاليت قائل شود. 
 اينك��ه مثلا انتخابات��ي در مهم تري��ن نهاد بخش 
خصوصي كشور، اتاق ايران، بر طبق ضوابط قانوني 
برگزار مي شود و صاحبان حق راي، به فرد و گروهي 
)به درس��ت يا غلط از نظر دول��ت( راي مي دهند، 
دولت مي بايس��ت به اين انتخاب احترام گذاش��ته 
و درهاي همكاري براي گ��روه جديد را باز كرده و 
امكان مشاركت هر چه بيش��تر و بهتر نمايندگان 
بخش خصوصي را در تصميم گيري و تصميم سازي 

در موارد مشخص قانوني فراهم آورد.
مگر مي شود ادعاي كاهش و بهبود زندگي مردم كه 
مهم ترين مانع آن تورم بالاست را داشت و به معقول 
و منطقي ترين تصميم��ات و انتخاب هاي اعضاي 
نهادهاي مدني و صنفي و صنعتي كه موتور رش��د 
س��رمايه گذاري و بهره وري و اشتغال و... در جهان 
امروزند احترام نگذاشت و سعي در تحميل اراده و 

خواست خود به اين نهادها را نمود؟! 
پيشرفت كشورها در فرآيند رشد و توسعه اقتصادي 
جز از مس��ير تضمين حق��وق بنيادين )از حقوق و 
آزادي هاي ف��ردي و اجتماعي ت��ا حقوق مالكيت 
و مبادل��ه آزاد و...( و توانمن��دي نه��ادي مدن��ي 
امكان پذي��ر نيس��ت و دل خوش ك��ردن مقامات 
و مس��وولان به كاه��ش چند درصدي ن��رخ تورم 
متاسفانه جز خودفريبي نيس��ت؛ بهبود ضربان و 
رنگ و روي اقتصاد نش��انه هاي ديگري دارد و اين 
نش��انه ها را مي توان در برق ن��گاه و آهنگ صداي 
و م��ردم كوچ��ه و خيابان ديد و ش��نيد كه هر روز 

كم رمق تر مي شود!

علي بيگدليوحيد شقاقي شهري

نويد رجايي

 حسين حقگو

 بيست وششمين نمايشگاه الكترونيك
كامپيوتر  و تجارت الكترونيك پس از 4 سال وقفه كليد خورد

از كاهش نقدينگي تا در دسترس بودن رشد هشت درصدي

در جست وجوي رونق  اقتصادي
صفحه 2    
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 شهدا 
 قهرمانان 
كشورند

افزايش نسبي قيمت ها در بازار خودرو ناشي از چيست؟

 كارگروه مشترك ديوان عدالت اداري 
و مديريت شهري تشكيل مي شود؟

 شوك  دوباره  دلار  
به خودرو

 شكايت زنجيره اي 
به ديوان عدالت

گروه راه و شهرس�ازي| »حقوق م��ردم« در امور 
ش��هري و شهرس��ازي چگونه صيانت مي شود؟ آيا 
مصوبات ش��وراي شهر و اقدامات ش��هرداري حقوق 
مردم را نقض مي كند يا اينكه راي هاي ديوان عدالت، 
به چنين خطايي دامن مي زند؟ پاسخ به اين سئوالات 
بسيار دشوار است و مورد به مورد قابليت بررسي دارد. 
از س��ويي، ديوان عدالت اداري ملجا و پناهگاه مردم 
براي كسب حقوق فوت شده خود در فرايندهاي اداري 
مديريت شهري است و از سوي ديگر، انتظار مي رود، 

تصميمات و مصوبات مديريت ش��هري حقوق عامه 
مردم در امور شهري و شهرسازي را تامين كند. با اين 
حال، چالش هايي در اين ميان ايجاد مي شود و بعضا 
اختلالاتي را به همراه دارد. به طور مثال، اعضاي شوراي 
شهر بر اين باورند كه با ابطال انتخابات شوراياري ها، 
اين نهاد 15 ساله از مردم دريغ شده و هم اينك انتقال 
صداي مردم در امور ش��هري به مسوولان شهرداري 
دچار اختلال شده است. آن سوتر، در مديريت شهري 
كميسيون هايي وجود دارد كه...  صفحه 5 را بخوانيد

تعادل| بازار خودرو تقريباً از ابتداي هفته گذشته، روند 
نزولي خود را متوقف كرده و با شيب بسيار ملايمي رو به 
بالا گذاشت. اغلب خودروها در بيشترين حالت ممكن، 
3 الي 4 درصد افزايش قيمت داش��تند و برخي ديگر، يا 
افزايشي نداشته يا اين افزايش، در حد بسيار اندك بود. 
به دلي��ل افزايش قيمت درب كارخانه و از س��وي ديگر 
كاهش قيمت بازار، باوجود نبود تقاضا و عرضه ش��ديد، 
بازهم توان كاهش قيمت در بازار به چشم نمي خورد. از 
سوي ديگر همانطور كه اشاره شد، يكي از دلايل افزايش 
قيمت كه تقاضاي خودرو باشد، در بازار بسيار اندك بوده 

و بنابراين، افزايش چشم گيري در بازار به چشم نمي خورد. 
حتي احتمال مي رود كه اين افزايش نس��بي قيمت كه 
طي روزهاي اخير، بر بازار حاكم است، به دليل نوسانات 
رو به بالاي نرخ ارز از روز گذش��ته باشد. در سايت هاي 
خريد و فروش، قيمت خودرو در بازار روز گذشته به اين 
شرح است: پرايد 111 و پرايد 131 كه از اقتصادي ترين 
خودروهاي توقف توليد خورده ايراني محسوب مي شوند، 
روند ثابت خود را از چند روز گذشته حفظ كرده اند. اين دو 
خودرو به ترتيب باهمان قيمت هاي 360 ميليون و 345 
صفحه 7 را بخوانيد ميليون تومان معامله شد.  



بر اساس گزارشي كه مركز آمار از تورم در خرداد ماه منتشر 
كرده، نرخ تورم در هر سه شاخص سالانه، ماهانه و نقطه به 
نقطه كاهشي شده است، موضوعي كه نشان مي دهد كه 
پس از حدود به يك سال سرانجام تورم كاهشي شده و حالا 
دولت مي تواند پس از بارها تاكيد بر اين موضوع كه شرايط 
براي بهب��ود اوضاع اقتصادي فراهم ش��ده، لااقل حالا در 
رابطه با تورم مي تواند از كاهشي شدن آمارها سخن بگويد.

با اين وجود اما هنوز نرخ تورم در مرز 50 درصد است و فشار 
اقتصادي كه به مردم وارد شده، همچنان بالاست. در چنين 
فضايي دولت سيزدهم بايد همزمان بر روي كاهش تورم و 
رشد اقتصادي كار كند و البته تمام نهادهاي دولتي اصرار 
دارند كه در هر دو حوزه اقدامات مفيدي در دستور كار قرار 

گرفته و دسترسي به اهداف كلان امكان پذير خواهد بود.
دولت در برنامه هفتم توسعه اعلام كرده كه رشد اقتصادي 
هشت درصد را در دس��تور كار قرار خواهد داد، موضوعي 
كه در صحبت هاي جديد رييس سازمان برنامه و بودجه 
نيز بر آن تاكيد شده و منظور مي گويد كه اين هدف كاملا 
در دسترس خواهد بود. داود منظور معاون رييس جمهور 
و رييس سازمان برنامه و بودجه كشور، در »دومين نشست 
هم انديشي هيات رييسه سازمان برنامه و بودجه با روساي 
س��ازمان هاي مديريت و برنامه ريزي اس��تان ها« گفت: 
بازانديشي و اصلاح فرآيندها، رويكردها، رويه ها و ضوابط 
جاري در س��تاد س��ازمان برنامه و بودجه و سازمان هاي 
استاني، براي ايفاي موثرتر نقش اين سازمان در دو حوزه 
برنامه ريزي و نظارت ضروري است و حتما بايد در دستور 
كار قرار بگيرد. منظور افزود: مقام معظم رهبري فرموده اند 
ريشه همه مسائل و مش��كلات كشور در سازمان برنامه و 
بودجه است و راه حل و چاره همه مشكلات هم در همين 
سازمان است. ما بايد اين جمله را سرلوحه تمام اقدامات و 
برنامه هاي مان قرار دهيم و با برنامه ريزي درست، اجراي 
درس��ت آن برنامه و نظارت بر اج��راي برنامه ها، زندگي 
و معيش��ت مناس��بي را براي همه هموطنان مان تأمين 
كنيم. رييس س��ازمان برنام��ه و بودجه كش��ور در ادامه 
گفت: رييس جمهور محترم هم به كاركرد سازمان برنامه 
و بودجه به عن��وان قوه عاقله نظام، اعتقاد راس��خ دارند و 
باورشان اين اس��ت كه سازمان برنامه بايد در حل مسائل 
كشور نقش آفريني فعالي داشته باشد. وي سپس با بيان 
اينكه براي نظام جمهوري اسلامي، هيچ بن بستي وجود 
ندارد، گف��ت: پديده هايي مانند بي��كاري، گراني، تورم، 
رشد پايين اقتصادي، خدمات اجتماعي ناكافي در برخي 
حوزه ها و موارد مشابه، همگي معلول كاركردهاي ناموزون 
و نامناسب نظام اجرايي كشور است كه ما و شما نيز در آنها 
دخيل هستيم و بايد خودمان را پاسخگوي مردم بدانيم. 
معاون رييس جمهور سپس با تأكيد بر اينكه سازمان برنامه 
و بودجه و سازمان هاي مديريت و برنامه ريزي استان ها بايد 
به عنوان خدمتگزار مردم، راه را براي خدمت رساني بهتر 
و گسترده تر دستگاه هاي اجرايي باز كنند، گفت: بايد بر 
برداشتن موانع از پيش پاي دستگاه ها، براي حل مشكلات 
كشور گره گشايي كنيم و البته اين موضوع، فقط با تخصيص 
بودجه به دست نمي آيد و نيازمند شنيدن حرف ها و نظرات 
دستگاه هاست. منظور افزود: ما بايد در ستاد سازمان برنامه 
و بودجه كشور، تا حد امكان اختيارات را به استان ها تفويض 
كنيم تا آنها براي هر كاري مجبور نباشند از ما مجوز بگيرند 
و كارهايي كه رأسا در استان ها قابل انجام است، در همان جا 
انجام شود و مراجعات مردم و دستگاه هاي اجرايي به سازمان 
برنامه و بودجه و س��ازمان هاي مديري��ت و برنامه ريزي 
استان ها به حداقل ممكن برس��د. وي در ادامه خواستار 
توجه جدي مجموعه سازمان برنامه و بودجه و سازمان هاي 
مديريت و برنامه ريزي استان ها به دو حوزه برنامه ريزي و 

نظارت در كنار بودجه شد و گفت: از آنجايي كه ما مي توانيم 
با يك برنامه درست، از تحميل هزينه هاي بزرگ به مردم 
و كشور و نظام جلوگيري كنيم، لزوما مي بايست درها را 
براي افكار و انديشه هاي تازه دستگاه هاي اجرايي، نخبگان 
دانشگاهي و غير دانشگاهي، هس��ته هاي انديشه ورزي 
دولتي و بخش خصوصي و مشاوران قوي و امين، باز كنيم 
و از ديدگاه هاي خارج از مجموعه خودمان، بهره بيشتري 
ببريم. معاون رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان 
خود از خروج اقتصاد كشور از ركود خبر داد و گفت: فضاي 
بين المللي در حال تغيير به نفع كشور ماست و بايد براي 
رشد اقتصادي از اين فضا حداكثر استفاده را ببريم. منظور 
افزود: در دوره جديد فعاليت سازمان برنامه و بودجه، تمركز 
ما بر پروژه هاي پيش��ران، تكميل كريدورهاي شمالي به 
جنوبي و شرقي به غربي است و اقتصاد ديجيتال، دانش پايه 
و دريامحور، مورد توجه جدي قرار مي گيرد. رييس سازمان 
برنامه و بودجه كشور در ادامه رشد اقتصادي 8 درصدي را 
تكليف برنامه هفتم توسعه دانست و گفت: همه ما بايد در 
جهت تحقق رش��د اقتصادي 8 درصدي، تمام توان مان 
را به كار بگيريم و همس��و و هم افزا كردن تمام سرمايه ها 
و امكانات از جمله منابع مالي و مقررات و تجهيز و تأمين 
سرمايه لازم براي رشد، از جمله وظايف سازمان برنامه و 
بودجه و سازمان هاي مديريت و برنامه ريزي استان هاست. 
منظور با بيان اينكه معاونت اقتصادي س��ازمان برنامه و 
بودجه كه به تازگي ايجاد شده، به صورت منظم و مستمر 
عملكرد سازمان هاي استاني را در حوزه رشد اقتصادي و 
اشتغال، پايش خواهد كرد، گفت: نقش سازمان برنامه و 
بودجه در تحقق رشد اقتصادي در كشور، منحصر به فرد 
است و لازم اس��ت كه مجموعه ستاد سازمان و استان ها، 
در فعال س��ازي و به كارگيري تمام اجزا و مولفه هاي رشد 
اقتصادي و شناسايي همه ظرفيت هاي موجود و ممكن، 
بيش از گذشته كوشا باشند. وي افزود: در حوزه اشتغال، 
شناسايي و فعال سازي همه ظرفيت هاي موجود در بخش 
معدن و ظرفيت سازي براي كارخانه ها و كارگاه هاي صنعتي 
و توليدي موجود، اهميت ويژه اي دارد. وي در ادامه از تحقق 
رشد اقتصادي بالاي چهار درصد طي ماه هاي اخير خبر 
داد و گفت: اميدوار هستيم با تصويب برنامه هفتم توسعه 
كشور از سوي مجلس شوراي اسلامي تا دو ماه آينده، همه 
امكانات و نيروهاي كشور در جهت تحقق رشد اقتصادي 
8 درصدي، متمركز و بسيج شوند.رييس سازمان برنامه 
و بودجه كش��ور در بخش ديگري از سخنان خود، از قرار 
گرفتن شوراي اقتصاد در جايگاه اصلي و واقعي خود طي 
ماه هاي اخير با دس��تور رييس جمهور در حكم انتصاب 

رييس سازمان برنامه و بودجه خبر داد و گفت: اكنون مسائل 
پايه اي اقتصاد كشور در شوراي اقتصاد بررسي مي شود و 
جلسات آن به صورت منظم و با حضور وزيران و اعضاي شورا 
برگزار مي شود. با اين صحبت ها دولت خود را آماده كرده 
كه به رشد اقتصادي هشت درصدي برسد. از سوي ديگر 
بانك مركزي نيز تاكيد دارد كه روند كاهشي رشد نقدينگي 
ادامه داشته و همين موضوع به كاهش تورم كمكي جدي 
خواهد كرد. مع��اون اقتصادي بانك مركزي با بيان اينكه 
از ابتداي اس��تقرار دولت سيزدهم مس��اله كنترل رشد 
 نقدينگي و تورم با توجه به وضعيت حاد آن در س��ال  هاي

 اخير، به عنوان يك��ي از مهم ترين اولويت هاي اقتصادي 
كش��ور مورد توجه قرار گرفت، افزود: طي اين دوره بانك 
مركزي با تنظيم برنامه هدف گذاري رشد نقدينگي ۳0 
درصدي براي سال ۱۴0۱ و تعيين هدف رشد نقدينگي 
به ميزان ۲5 درصدي براي سال ۱۴0۲ توانسته است اين 
متغير را به طور قابل ملاحظه  اي كنت��رل كند. وي افزود: 
آمارها حاكي از آن اس��ت كه رشد نقدينگي كه در پايان 
مردادماه س��ال ۱۴00 به رقم ۳۹.۱ درصد رسيده بود، در 
دوران فعاليت دولت سيزدهم روند نزولي قابل توجهي را 
طي كرده است؛ به طوري كه بر اساس آمارهاي مقدماتي، 
رشد نقدينگي در پايان سال ۱۴0۱ معادل ۳۱.۱ درصد بوده 
 كه نسبت به دو سال گذشته )رشد نقدينگي در سال  هاي

 ۱۳۹۹ و ۱۴00 ب��ه ترتيب مع��ادل ۴0.۶ و ۳۹.0 درصد 
بوده است( كاهش شديدي را نش��ان مي  دهد و حكايت 
از تحقق نسبي برنامه پولي تنظيم شده براي سال ۱۴0۱ 
دارد. ش��يريجيان ادامه داد: همچنين آمارهاي مقدماتي 
سال ۱۴0۲ نيز نشان مي  دهد كه در دو ماهه سال مذكور، 
نقدينگي معادل ۲.۱ درصد رشد يافته كه اين رقم دقيقاً 
منطبق بر مسير رشد نقدينگي هدفگذاري شده براي سال 
۱۴0۲ است. وي با اش��اره به اقدامات بانك مركزي براي 
كنترل رشد نقدينگي گفت: اقدامات عملياتي انجام شده 
توسط بانك مركزي نظير كنترل خلق پول بانكي از طريق 
تنظيم و اعمال جدي كنترل رشد ترازنامه بانك ها، تشكيل 
كميته  نقدينگي و برگزاري هفتگي و مستمر جلسات آن، 
هدايت نرخ س��ود در بازار بين بانكي حول نرخ سياستي و 
در محدوده دالان نرخ س��ود بازار و افزايش نسبت سپرده 
قانوني در سطح ش��بكه بانكي به ميزان نيم واحد درصد، 
نقش مهمي در تحقق برنامه كنترل نقدينگي در ماه  هاي 
اخير داشته است. معاون اقتصادي بانك مركزي افزود: در 
دوره فعاليت دولت سيزدهم ضمن عنايت به مساله كنترل 
رشد نقدينگي، موضوع حمايت از توليد و تداوم نرخ رشد 
اقتصادي نيز مورد توجه مستمر سياست گذاران اقتصادي 

كشور بوده است. توجه ويژه به صنعت كشور موجب شد تا 
نرخ رشد بخش صنعت كشور از ۳.۳ درصد در سال ۱۴00 
به ۹.5 درصد در سال ۱۴0۱ افزايش يابد. همچنين طي 
سال ۱۴0۱، رشد مثبت بخش خدمات تداوم يافته و نرخ 
رشدي معادل ۲.۷ درصد را تجربه كرد. شيريجيان با تاكيد 
بر اينكه رشد اقتصادي كشور در سال گذشته صرفاً محدود 
به رشد گروه نفت و گاز نبوده، ادامه داد: در سال ۱۴0۱، نرخ 
رشد توليد ناخالص داخلي به قيمت پايه با نفت و بدون نفت 
به ترتيب برابر ۴.0 و ۳.5 درصد بوده كه نزديك بودن اين دو 
رقم، بيانگر آن است كه رشد اقتصادي كشور صرفاً محدود به 
رشد گروه نفت و گاز نبوده، بلكه ساير بخش هاي اقتصادي 
كشور نيز از رشد مطلوب و مناسبي برخوردار بوده اند اين 
در شرايطي است كه متوسط رشد اقتصادي كشور در طول 
دهه ۹0 برابر با 0.۷ درصد بوده است و با عنايت به اينكه در 
سال ۱۴00 نيز رش��د اقتصادي كشور معادل ۴.5 درصد 
بود بر اساس ديدگاه صاحب نظران اقتصادي اگر كشور دو 
سال متوالي رشد اقتصادي بالاي ۳ درصد داشته باشد اين 
امر مي تواند حاكي از خروج كشور از ركود اقتصادي ناشي 
از تشديد تحريم هاي اقتصادي از بعد از سال ۱۳۹۷ و نيز 

شيوع بيماري كرونا از سال ۱۳۹8 به بعد باشد.
وي افزود: در سال ۱۴0۱، نرخ رشد هزينه هاي مصرف 
نهايي بخش خصوصي برابر 8.۷ درصد بوده اس��ت كه 
نسبت به نرخ رش��د آن در سال ۱۴00 )۳.۹ درصد( ۴.8 
واحد درصد افزايش نش��ان مي دهد. همچنين در سال 
۱۴0۱، نرخ رشد تشكيل س��رمايه ثابت ناخالص كل، 
تشكيل سرمايه ثابت ناخالص در ماشين آلات و تشكيل 
سرمايه ثابت ناخالص در س��اختمان به ترتيب معادل 
۶.۷، ۱5.۴و ۱.۲ درص��د بوده اس��ت كه ت��داوم آن طي 
سال هاي بعد مي تواند با افزايش حجم سرمايه خالص 
كشور، پتانسيل هاي توليد را افزايش داده و زمينه بهبود 
وضعيت توليد و افزايش نرخ رشد اقتصادي را فراهم آورد. 
اين در شرايطي است كه در طول دهه ۹0 متوسط رشد 
تشكيل سرمايه ثابت ناخالص كل، تشكيل سرمايه ثابت 
ناخالص در ماشين آلات و تشكيل سرمايه ثابت ناخالص 
در ساختمان به ترتيب برابر با معادل ۶.۹-، ۹.۱- و 5.۲- 
درصد بوده اس��ت. معاون اقتصادي با تشريح عملكرد 
فصلي شاخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي )۱00 
نفر كاركن و بيشتر( با سهم قريب به ۷0 درصد از ارزش 
افزوده بخش صنعت گفت: شاخص مزبور كه در ابتداي 
شروع فعاليت دولت سيزدهم )فصل دوم سال ۱۴00( 
عمدتاً متاثر از محدوديت هاي تامين برق صنايع مختلف 
از جمله سيمان و فولاد با كاهش ۳.۱ درصدي مواجه شده 
بود؛ در نتيجه سياس��ت هاي اتخاذ شده توسط دولت از 
جمله مديريت بهينه مصرف انرژي در كشور، اثرات منفي 
محدوديت هاي تامين انرژي صنايع به تدريج برطرف و 
توليد در صنايع مختلف به روال عادي خود برگشت. گواه 
اين مدعا روند صعودي رشد شاخص توليد كارگاه هاي 
بزرگ صنعتي طي فصول اخير است؛ در همين ارتباط و 
مطابق با آخرين آمار موجود، شاخص مزبور طي فصول 
س��ال ۱۴0۱ به ترتيب با افزايش ۳، ۱0.۱، ۱۱.۳ و ۱5.۶ 
درصدي نسبت به فصل مشابه سال قبل از آن همراه شده 
است. آن طور كه دولت وعده داده، در سال جاري هم در 
حوزه رشد اقتصادي و هم در تورم، دستاوردهايي كاملا 
محسوس براي مردم مشاهده خواهد ش��د و دولت در 
پايان دو سال نخست خود مي تواند بر روي اين تغييرات 
مانور بدهد، هرچند در ماه هاي قبل نيز وعده هايي از اين 
دس��ت داده بود و امكان دسترسي به آنها پيدا نشده بود 
و بايد ديد كه س��رانجام اقتصاد ايران در ۱۴0۲ به كدام 

سمت خواهد رفت. 
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رهبر انقلاب در ديدار پدران، مادران  و همسران شهدا: 
شهدا قهرمانان كشورند

رهبر معظم انقلاب اس��لامي صبح دي��روز در ديدار 
صدها نفراز پدران، مادران و همسران شهدا، شهيدان 
را قهرمانان برتر تاريخ كش��ور خواندن��د و با تبيين 
جايگاه عالي خان��واده ش��هدا از زاويه هاي مختلف 
»قرآني«، »جه��ادي«، »انس��اني« و »اجتماعي«، 
اهالي هنر و رس��انه را به تلاش هرچه بيشتر در زنده  
نگه داشتن هنرمندانه ياد شهدا و الگوسازي براي نسل 
جوان فراخواندند. حضرت آيت الله خامنه اي از زاويه 
»ارزش گذاري قرآني«، پدران، مادران و همس��ران 
ش��هدا را داراي فضيلتي بيش��تر از ديگ��ر مومنان و 
مصداق صابراني برشمردند كه خداوند بر آنان صلوات 
و رحمت مي فرستد. ايشان، گذشت پدران و مادران 
از فرزندان دلبندش��ان و گذشت همسران شهيدان 
از محبت عاش��قانه وآتشين به همسرانش��ان را اوج 
نيكوكاري و انف��اق در راه خدا دانس��تند و افزودند: 
خانواده هاي شهيدان نمونه بارز جهاد با نفس هستند؛ 
چرا كه با مبارزه وغلبه بر ميل و محبت و اشتياق خود 
به فرزندان و همسرانشان، آنان را راهي ميدان جهاد 
كردند. رهبر انقلاب، همه كس��اني را كه به نحوي از 
رزمندگان دفاع مقدس پشتيباني مي كردند، شريك 
مجاهدت   هاي آن��ان خواندند و گفتند: در اين ميان، 
كس��اني كه ميوه هاي دلشان و همسران محبوبشان 
را در جهاد في س��بيل الله همراه��ي وكمك كردند، 
نقش بارزي در پيروزي حماسه دفاع مقدس دارند كه 
متأسفانه اين جهاد بزرگ پدران، مادران و همسران 

شهيدان تاكنون مورد غفلت قرار گرفته است. ايشان 
رنج و درد خانواده هاي ش��هدا در فقدان عزيزانشان 
را تمام ناش��دني اما مايه عظمت و عزت دانس��تند و 
افزودند: از اين زاويه نيز پروردگار علو درجات را نصيب 
اين انس��ان هاي صبور و ش��كور مي فرمايد. حضرت 
آيت الله خامنه اي پدران، مادران و همس��ران شهدا 
را گنجينه بي نظير ياد و خاطرات ش��هيدان قهرمان 
»دفاع مقدس، امنيت، دفاع از حرم و عتبات و مقابله 
با حوادثي نظير حوادث س��ال گذش��ته« خواندند و 
افزودند: رفتار اين قهرمانان، برجستگي هاي اخلاقي، 
س��بك زندگي و تحولات زندگي آن��ان براي جامعه 
به خص��وص نوجوانان و جوانان الگوس��از اس��ت كه 
انتشارخاطرات خانواده هاي شهدا در اين الگوسازي 
نقش مهمي خواهد داشت. ايشان، انقلاب اسلامي را 
نجات دهنده ايران از سقوط به دره »انحطاط اخلاقي، 
ديني و سياسي« خواندند و افزودند: جوانان كشور بعد 
از پيروزي انقلاب هم در همه حوادث سينه سپر كردند 
و با شكست دشمن در توطئه هاي مختلف و تبديل 
تهديدات ب��ه فرصت ها، به ايران عزت و س��رافرازي 
بخشيدند. رهبر انقلاب در پايان سخنانشان، اصحاب 
رسانه و هنرمندان همه رشته ها را به ترويج هنرمندانه 
و جذاب ياد و خاطرات شهيدان فراخواندند و گفتند: 
البته در سال هاي اخير كارهاي خوب در زمينه انتشار 
كتاب، فيلم و برخي محصولات هنري ديگر انجام شده 

اما نسبت به كارهاي بزرگي كه بايد بشود، كم است.

بانك مركزي تشريح كرد
همه چيز درباره انتقال پول و خريد كارتي

بانك مركزي درخصوص خدمات بانكداري الكترونيك در 
قالب هاي انتقال وجه، خريد و پرداخت قبض و روش هاي 
انتقال پول و خري��د كارتي توضيحاتي براي متقاضيان 

ارايه كرد.
خدمات بانكداري الكترونيك در قالب هاي مختلف در 
حال ارايه است و هركدام نيز داراي ابزارهايي هستند. 
اين خدمات طي س��ال هاي گذش��ته متنوع تر شده 
و طبق اعلام بانك مركزي، ب��ا نهايت دقت و صحت 

انجام مي شود.
در اين ميان با توجه به تغييرات اخير در نحوه ارايه خدمات، 
بانك مركزي سوالات متداول اين حوزه و توضيحات آن 

را براي آگاهي عموم منتشر كرده كه بدين شرح است: 
   انتقال وجه به حساب خود در بانك ها چگونه 

انجام مي شود؟
انتقال وجه از حس��اب س��پرده يك شخص حقيقي به 
ساير حساب هاي سپرده آن شخص از طريق درگاه هاي 
پرداخت غيرحضوري منوط به آنكه هر دو سپرده، انفرادي 
)و نه مشترك( باشند، بدون سقف مبلغ امكان پذير است.

  روش انتقال وجه داخلي چگونه است؟
در روش انتقال وجه داخلي مي توانيد از حساب خود در 
يك بانك به حساب فردي ديگر در همان بانك انتقال وجه 
انجام دهيد. در اين روش با داشتن شماره حساب مقصد 
مي توانيد تا مبلغ ۱00 ميلي��ون تومان به صورت روزانه 

انتقال وجه انجام دهيد.
  كارمزد انتقال وجه داخلي چقدر است؟

به ازاي هر تراكنش ۳۶0 ريال.
انتقال وجه به حساب ديگران

   ب�راي انتقال وج�ه به حس�اب ديگران چه 
روش هايي ممكن است؟

انتقال وجه داخلي )بين حساب هاي يك بانك( 
- كارت به كارت يا ش��با )انتقال وجه از طريق ش��ماره 

كارت بانكي( 
سامانه پل )انتقال وجه از طريق شماره شبا( 

پايا )انتقال وجه از طريق شماره شبا( 
ساتنا )انتقال وجه از طريق شماره شبا( 

   روش انتقال وجه از طريق كارت به كارت چگونه 
است؟

براي انتقال وجه ب��ه صورت كارت به كارت با داش��تن 
شماره كارت بانكي مقصد مي توان از ابزارهاي مختلف 

استفاده كرد: 
دس��تگاه خودپرداز )كيوس��ك(: با مراجع��ه به تمامي 
دس��تگاه هاي خودپرداز و به همراه داشتن كارت بانكي 
خود و شماره كارت بانكي مقصد انتقال وجه انجام دهيد. 
موبايل بانك: با نصب موبايل بان��ك هر بانكي كه در آن 
حساب داشته باش��يد و دريافت نام كاربري و رمز عبور 
از بانك مربوطه مي توانيد تا سقف ۱0 ميليون تومان به 
صورت روزانه انتقال وجه انجام دهيد. در زمان انتقال وجه 
از طريق موبايل بانك به CVV۲ و همچنين رمز دوم پويا 

)يك بارمصرف( يا رمز دوم ثابت نياز است.
اينترنت بانك: با مراجعه به اينترنت بانك هر بانكي كه در 
آن حساب داشته باشيد و دريافت نام كاربري و رمز عبور 
از بانك مربوطه مي توانيد تا سقف ۱0 ميليون تومان به 
صورت روزانه انتقال وجه انجام دهيد. در زمان انتقال وجه 
از طريق اينترنت  بانك به CVV۲ و همچنين رمز دوم پويا 

)يك بارمصرف( يا رمز دوم ثابت نياز است.
برنامك هاي موبايلي حوزه پرداخت: با نصب برنامك هاي 
موبايلي حوزه پرداخت مي توانيد تا سقف 5 ميليون تومان 
به صورت روزانه انتقال وجه انجام دهيد. در زمان انتقال 
وجه از طريق برنامك هاي موبايلي به CVV۲ و همچنين 

رمز دوم پويا )يك بارمصرف( يا رمز دوم ثابت نياز است.
مراجعه به ش��عبه: در صورت مراجعه حضوري به شعب 
بانكي در سراسر كشور و به همراه داشتن مدارك هويتي 
)كارت ملي، شناسنامه يا گواهينامه رانندگي( و كارت 
بانكي خود مي توانيد تا سقف ۱5 ميليون تومان به صورت 

روزانه انتقال وجه انجام دهيد.
  CVV2 چيست؟

كد CVV۲ يك عدد چهار يا سه رقمي است كه معمولا 
پشت و در مواردي روي كارت بانكي ثبت مي شود و جهت 

انجام تراكنش هاي اينترنتي از جمله خريد يا پرداخت 
قبوض مورد استفاده قرار مي گيرد.

   رمز دوم )رمز اينترنتي( چيس�ت و چگونه 
دريافت مي گردد؟

رمز دوم )رمز اينترنتي( رمزي اس��ت ك��ه براي انتقال 
وجه كارت به كارت و خريدهاي اينترنتي در درگاه هاي 
پرداخت اينترنتي يا تلفن بانك مورد استفاده قرار مي گيرد.

رمز دوم ش��امل دو نوع ثابت و پويا )رمز يك بار مصرف( 
است كه رمز ثابت به درخواست مشتري و توسط بانك 
براي كارت بانكي صادر مي شود و صرفاً در تراكنش هاي 
كمتر از ۱00 هزار تومان قابل استفاده است. رمز دوم پويا 
كه يك نوع رمز يك بار مصرف است جهت ارتقاي امنيت 
حس��اب دارندگان كارت، براي خريدها و تراكنش هاي 
بيشتر از ۱00 هزار تومان الزامي بوده و از طريق برنامه هاي 
موبايل بانك يا به صورت پيامك��ي در هنگام خريد و به 
درخواس��ت دارنده كارت، از بانك مربوطه قابل دريافت 
است. لازم به توضيح اس��ت كه استفاده از رمز پويا براي 
تراكنش هاي كمتر از ۱00هزار تومان نيز قابل استفاده 

بوده و توصيه مي شود.
   ميزان انتقال از طريق كارت به كارت چقدر 

است؟ 
بر اساس آخرين بخش��نامه بانك مركزي، سقف مجاز 
انتقال وجه از طريق كارت براي هر شخص توسط كليه 
ابزارهاي غيرحضوري بانكي ش��امل ATM )دستگاه 
خودپرداز(، كيوسك، موبايل بانك و اينترنت بانك، مبلغ 
۱0 ميليون تومان روزانه در هر بانك تعيين شده است. 
شايان ذكر است سقف مبلغ انتقال وجه كارت به كارت 
حضوري از طريق شعب روزانه ۱5 ميليون تومان مي باشد.

  كارمزد انتقال كارت به كارت چقدر است؟
در انتق��ال وج��ه از طريق كارت ب��ه كارت از طريق 
دس��تگاه خودپرداز، موبايل بان��ك، اينترنت بانك، 
كيوس��ك يا مراجعه حضوري، مبل��غ كارمزد براي 
مبالغ تا يك ميليون توم��ان معادل ۷۲0 تومان و به 
ازاي هر يك ميليون تومان مازاد، مبلغ ۲80 تومان 
اضافه مي شود. به اين ترتيب براي انتقال وجه كارت 
به كارت در سقف ۱0 ميليون تومان )ساير روش ها 
غير از مراجعه حضوري( مبلغ ۳۲۴0 تومان به عنوان 

كارمزد دريافت مي شود.
   روش انتقال از طريق س�امانه پل )پرداخت 

لحظه اي( چگونه است؟ 
اين روش همانند روش كارت به كارت در موبايل بانك، 
اينترنت بانك و مراجعه به شعبه است با اين تفاوت كه ديگر 
نيازي به اطلاعات روي كارت بانكي نيست و انتقال وجه از 

طريق شماره شبا انجام مي شود.
   سقف انتقال پول از طريق سامانه پل چقدر 

است؟
سقف انتقال وجه با استفاده از اين روش در اينترنت بانك 
و موبايل بانك ۱0 ميليون تومان و در داخل ش��عب ۱5 

ميليون تومان است.
   كارمزد انتقال پول از طريق سامانه پل چقدر 

است؟
0.0۲ درصد مبلغ دستورپرداخت با كف مبلغ 500 تومان

  شبا چيست؟
 » شبا « يا شماره حساب بانكي ايران، به منظور تسهيل و 
استانداردسازي مبادلات بين بانكي و بين المللي بانك هاي 
كشور، توسط بانك مركزي و مطابق با استاندارد ۱۳۶۱۶-

ISO، تعريف ش��ده و در تمام سامانه هاي پرداخت بين 
بانكي منحصرا از شناسه شبا استفاده مي شود. هر شماره 

حساب بانكي يك كد » شبا « متناظر دارد.
IR0۶ 0۱ ۲000 0۳۲۴ 00۱0 0000 ۲۹۶0 مثال

   روش انتقال وجه از طريق پايا چگونه است؟
انتقال وجه از طريق پايا مي تواند به صورت غيرحضوري 
و با استفاده از موبايل بانك و اينترنت بانك و همچنين به 
صورت حضوري و مراجعه به شعبه تا سقف ۱00 ميليون 

تومان در روز انجام شود. 
همچني��ن انتقال وجه پايا تا س��قف ۱5 ميليون تومان 
به ص��ورت روزانه و با رعايت ضواب��ط مربوطه، از طريق 

دستگاه هاي خودپرداز امكانپذير است.

از كاهش نقدينگي تا در دسترس بودن رشد هشت درصدي

رييس قوه قضاييه: 

در جست وجوي رونق  اقتصادي

ما چيزي پنهان از نمايندگان مردم در مجلس نداريم
رييس قوه قضاييه گفت: ما چيزي پنهان از نمايندگان مردم 
در مجلس نداريم؛ اين فضا و بستر براي نمايندگان مجلس 
فراهم ش��ده تا علاوه بر بازدي��د از مراكز و مراجع مختلف 
قضايي، بتوانند در چارچوب موازين قانوني از ندامتگاه ها 
و زندان ها نيز بازديد به عمل آورند و از نزديك و به صورت 
ملموس در جريان مسائل حوزه زندانباني و تحولات اين 
بخش قرار گيرند. در ادامه سلسله ديدارها و نشست هاي 
مستمر رياست دس��تگاه قضا با نمايندگان مجلس و در 
چهارمين روز از هفته قوه قضايي��ه، رييس و نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي به محل حوزه رياست قوه قضاييه 
آمدند تا ضمن گراميداشت هفته عدليه، با رييس و اعضاي 
شوراي عالي قضايي، نشست مشترك هم انديشي برگزار 
كنند.  محس��ني اژه اي در جريان اين نشس��ت مشترك 
هم انديشي، ضمن گراميداشت ياد و خاطره شهيد آيت الله 
بهشتي و ياران و همراهان صديق ايشان، اظهار كرد: امروز 
خداوند متعال اين بستر را فراهم كرده كه ما در يك جايگاه 
حقوقي قرار بگيريم و از طريق اين جايگاه به كشور، اسلام 
و م��ردم خدمت كنيم و چنانچه ما مس��وولان در جايگاه 
حقوقي خود، كارآمدي لازم را براي مردم نداشته باشيم و 
فرصت خدمت كردن را از دست بدهيم، حسرت و افسوس 
بسيار زيادي خواهيم خورد. رييس قوه قضاييه با بيان اينكه 
يكي از راه هاي كم هزينه براي دولت و قوه قضاييه در زمينه 
فهم مشكلات مردم در نقاط مختلف كشور، ارتباط وثيق 
با نمايندگان مجلس است، عنوان كرد: نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي به سبب آنكه دايما و مستمراً مطالبات و 
دغدغه هاي مردم حوزه انتخابيه خود را استماع مي كنند، 
در جريان تمام مسائل و مشكلات منطقه حوزه انتخابيه 
خود قرار دارند. محسني اژه اي تصريح كرد: قوه قضاييه در 
دوره فعلي، راهبرد تعامل صددرصدي با نمايندگان مجلس 
را در راستاي پيشبرد مطلوب تر امور مردم و كشور در پيش 
گرفته است و گواه اين امر، جلسات و نشست هاي مستمر 
هم انديش��ي با كميس��يون ها و فراكسيون هاي مختلف 

مجلس است. رييس عدليه افزود: با تعاملات مستمري كه 
با نمايندگان مجلس داريم، گويي به تمام نقاط كشور سفر 
مي كنيم و به همه مردم در سراسر ايران اسلامي دسترسي 
داريم و س��خنان و مشكلات و دغدغه هاي آنان را استماع 
مي كنيم، بر همين اساس بايد بگويم كه شما نمايندگان 

مجلس، نمايندگان ما در قوه قضاييه نيز هستيد.
رييس قوه قضاييه بيان داشت: در تمام سفرهاي استاني 
رس��مي و غيررس��مي تاكيد و اصرار دارم كه نمايندگان 
مجلس در حوزه انتخابيه مربوطه، ما را همراهي كنند تا با 
حضور نمايندگان مردم به بررسي و رفع مشكلات و مسائل 
آنان بپردازيم و از ظرفيت نمايندگان مجلس نيز در راستاي 

رفع مسائل و معضلات مبتلابه مردم كمك بگيريم.
رييس دس��تگاه قضا تصريح ك��رد: ما چي��زي پنهان از 
نمايندگان مردم در مجلس نداريم؛ اين فضا و بستر براي 
نمايندگان مجلس فراهم شده تا علاوه بر بازديد از مراكز و 
مراجع مختلف قضايي، بتوانند در چارچوب موازين قانوني 
از ندامتگاه ها و زندان ها نيز بازديد به عمل آورند و از نزديك 
و به صورت ملموس در جريان مس��ائل حوزه زندانباني و 
تحولات اين بخش قرار گيرند؛ در همين راستا، طي مدت 
اخير بيش از ۱۲ زندان از سوي نمايندگان مجلس اعم از 
نمايندگان مرد و زن مورد سركشي قرار گرفته است و در اين 
اثناء از برخي ندامتگاه ها بيش از يك بار توسط نمايندگان 
مجلس بازديد شده است. رييس عدليه افزود: همچنين 
با بس��تر و فضايي كه فراهم كرديم تعدادي از نمايندگان 
مجلس از دادگستري ها در سراسر كشور بازديد به عمل 
آوردند و از نزديك در جريان مس��ائل و مشكلات مراجع 
و محاكم قضاي��ي از جهات مختلف اع��م از كمبودهاي 

تجهيزاتي و امكنه قرار گرفتند.
محس��ني اژه اي در ادامه مجلس را ريل گذار اداره كشور 
دانست و گفت: همه بايد به مجلس شوراي اسلامي براي 
تصويب قوانين جامع و پايدار ياري رسانيم؛ نبايد شرايط به 
گونه اي باشد كه قوانين ما مدام دچار تغيير و اصلاح شوند؛ 

در تدوي��ن قانون بايد جامع نگري لحاظ ش��ود؛ ما در قوه 
قضاييه آمادگي كامل داريم كه آسيب شناسي هاي خود 
ناظر بر مسائل مختلف از جمله بسترها و گلوگاه هاي فسادزا 
و فرايندهاي طولاني فساد زا را در اختيار نمايندگان مردم 
قرار دهيم تا آنها مبتني بر اين آسيب شناسي ها، قوانيني 
به تصويب برسانند كه ماحصل آنها خشكاندن ريشه هاي 
فساد باشد. رييس قوه قضاييه تصريح كرد: البته مجلس 
يازدهم در حوزه هاي مختلف، قوانين اثرگذار و نافعي را به 
تصويب رس��انده است كه از جمله آنها مي توان به »قانون 
اقدام راهبردي براي رفع تحريم ها و صيانت از حقوق ملت« 
اشاره كرد كه به واسطه آن، نگاه و رويكرد دشمن تغيير كرد 

و جمهوري اسلامي ايران در اين حوزه ارتقاء يافت.
رييس دستگاه قضا گفت: اعتقاد ما در قوه قضاييه آن است 
كه نمايندگان مجلس و دولتمردان مي توانند در رفع نقاط 
ضعف و آسيب به ما كمك كنند، كمااينكه ما نيز مي توانيم 
و آمادگي كامل داريم كه به دولت و مجلس در رفع آسيب ها 
و ضعف ها در حوزه هاي كاري شان با رعايت اصل استقلال 
قوا، كمك و ياري رسانيم. رييس عدليه تاكيد كرد: اهتمام 
ما در قوه قضاييه حمايت و صيانت از حقوق قانوني و مشروع 
آحاد جامعه و فرد فرد مردم است؛ ما براي گره گشايي از كار 
هر فرد تظلم خواهي منطبق بر موازين قانوني، تا حد توان، 
تلاش مي كنيم. محسني اژه اي در ادامه با اشاره به برخي 
مسائل مطرح ش��ده از جانب نمايندگان در اين نشست 
هم انديشي از جمله مقوله اي در باب »ماده ۲۳۴ آيين نامه 
داخلي مجلس« ناظر بر رس��يدگي به شكايت پارلمان از 
دولت ها، گفت: ما براي اين مهم، هم شعبه بازپرسي خاص 
و هم ش��عبه دادگاه اختصاصي در نظ��ر گرفته ايم؛ البته 
ممكن است شما نمايندگان مجلس بگوييد كه قضات اين 
شعب ثابت نيستند و تغيير مي كنند كه ما تلاش خواهيم 
كرد به اين موضوع عنايت داشته باشيم و از قضات مسلط 
در اين ش��عب بهره بگيريم. رييس قوه قضاييه با اشاره به 
ظرفيت هاي بالاي نمايندگان مجلس براي نقش آفريني 

در گسترش فرهنگ صلح و سازش، بيان داشت: ما در قوه 
قضاييه و مركز توسعه حل اختلاف اهتمام و جهد داريم 
كه با تدوين سازوكارهاي مش��خص و سياست گذاري و 
روش��نگري، بيش از پيش از ظرفيت هاي گروه ها و اقشار 
مختلف مردمي، طوايف، هنرمندان و صاحبان نفوس و قلم 
و كلام در راستاي گسترش فرهنگ صلح و سازش و ايجاد 
مصالحه ميان مردم بهره بگيريم كه در اين زمينه نمايندگان 

مجلس نيز مي توانند بسيار كمك كار ما باشند.
همچنين در اين نشس��ت، حجت الاس��لام والمسلمين 
مصدق مع��اون اول قوه قضاييه اظهار كرد: در دوره تحول 
و تعال��ي قوه قضاييه ب��ه صورت جدي ش��اهد تحول در 
تعامل دس��تگاه قضا و مجلس شوراي اسلامي هستيم و 
اين موضوع طي دو س��ال اخير نسبت به ساليان گذشته 

بي سابقه بوده است.
وي اف��زود: در حال حاضر در تمام اس��تان هاي كش��ور 
كميس��يون هاي مش��ترك بي��ن نماين��دگان مجلس 
و دادگس��تري هاي كش��ور برقرار اس��ت و جلسات اين 
كميسيون ها به صورت مرتب برگزار مي شود و نتايج بسيار 

خوبي نيز تاكنون داشته است.
مصدق در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به كمبودها 
و محدوديت هايي ك��ه مراكز و مراج��ع قضايي از حيث 
تجهيزات و امكنه در برخي از نقاط كشور دارند، خواستار 
مساعدت هرچه بيشتر مجلس شوراي اسلامي براي بهبود 

اين وضعيت شد.
رحيمي وزير دادگستري نيز در اين جلسه اظهار كرد: قوه 
قضاييه در دوره »تحول و تعالي«، تعامل و هم افزايي واقعي 

و حداكثري با مجلس شوراي اسلامي داشته است.
پورسيد معاون حقوقي قوه قضاييه نيز بر ضرورت اثرگذاري 
بيشتر دس��تگاه قضايي در كليه كميسيون هاي فرعي و 
اصلي مجلس تاكيد كرد و گف��ت: انجام كامل تكاليف و 
ماموريت هاي قوه قضاييه، نيازمند همراهي و هم افزايي 
حداكثري مجلس شوراي اسلامي با دستگاه قضايي است.

راهبرد

اقتصاد کلان



ايران كشوري با ذخاير گاز طبيعي و نفت خام فراوان 
است و براي دهه ها بازيگر مهمي در بازار جهاني انرژي 
بوده اس��ت. اين در حالي است كه كشور در سال هاي 
اخير به ويژه در فصول سرد سال با كمبود گاز طبيعي 
مواجه بوده اس��ت. اين امر منجر به ناترازي در عرضه 
و تقاضاي انرژي ش��ده اس��ت كه بر اقتصاد كش��ور و 
زندگي روزمره مردم تأثير منفي گذاشته است. يكي از 
راه حل هاي بالقوه اين مشكل، واردات گاز از كشورهاي 

شمالي ايران است.
به گزارش خبرنگار »تعادل« كشورهاي شمالي ايران 
از جمله تركمنس��تان و روسيه داراي ذخاير غني گاز 
طبيعي هستند و زيرساخت صادرات آن به كشورهاي 
همس��ايه را دارند. واردات گاز طبيعي از اين كشورها 
مي تواند راه حلي پايدار براي كمبود و ناترازي موقت 

گاز طبيعي در ايران باشد.
اين نه تنها انرژي لازم را براي پاسخگويي به تقاضاي 
مصرف كنندگان ايراني فراهم مي كند، بلكه به ايران 
امكان مي دهد مناب��ع انرژي خود را متن��وع كرده و 
همچنين فرصت مهمي براي ايران فراهم خواهد كرد 
كه بازارهاي صادراتي گاز خود را در ايام غير سرد سال 

توسعه دهد.
علاوه بر اين، واردات گاز طبيعي از كشورهاي مجاور 
مي تواند راه حلي مقرون به صرفه براي ايران باشد. هزينه 
واردات گاز طبيعي كمتر از هزينه استفاده از سوخت 
مايع يا تعطيلي صنايع ب��ا ارزش افزوده بالا در داخل 
كش��ور خواهد بود، به ويژه با توجه به سرمايه گذاري 
بالاي انجام شده در صنايع اين كشور و انتقال ناترازي 
گازي به ناترازي برقي در اين كشور و همچنين حجم 
بسيار بالاي سرمايه گذاري براي توسعه ميادين گازي 
جديد و حفظ ميادين موجود، راه��كار واردات گاز از 
كشورهاي شمالي به قيمت مناسب و صادرات آن يا 
استفاده در داخل براي س��وخت نيروگاه يا صنايع با 
ارزش افزوده بالاي صادراتي، راهكار مهمي در زمينه 
رفع ناترازي داخل و تقوي��ت جايگاه ايران در منطقه 

است. 
از س��وي ديگر، ايران مي تواند بر صادرات مجدد گاز 
طبيع��ي وارداتي به منظور گس��ترش نقش خود در 
تجارت گاز منطقه اي تمركز كند. موقعيت ايران آن 
را به قطب طبيعي ترانزيت گاز طبيعي بين كشورهاي 
غني از انرژي آسياي مركزي و بازارهاي تشنه انرژي 
خاورميانه و جنوب آس��يا تبديل كرده است. ايران با 
واردات گاز طبيعي از همسايگان شمالي خود و صادرات 
مجدد آن به ساير كشورهاي منطقه، مي تواند به يك 
بازيگر اصلي در تجارت گاز منطقه تبديل ش��ود و از 
موقعيت اس��تراتژيك خود براي تقويت اقتصاد خود 

استفاده كند.
ايران ب��ا واردات حداكثري گاز طبيعي و بازصادرات 
حداكثري آن در فصول گرم س��ال و استفاده از گاز 
وارداتي ب��راي رفع ناترازي در فصول س��رد س��ال 

مي تواند به قطب مهم تجارت منطقه تبديل ش��ود 
و زمين��ه تقويت جايگاه انرژي در منطقه با توس��عه 
همكاري ه��اي گازي با كش��ورهاي همس��ايه خود 

فراهم كند.
واردات گاز طبيعي از كشورهاي شمالي ايران مي تواند 
راه حل��ي پايدار براي كمبود و عدم تع��ادل يا ناترازي 
موقت گاز طبيعي در كش��ور باش��د. اين امر به ايران 
اج��ازه مي دهد تا مناب��ع انرژي خ��ود را متنوع كند، 
وابستگي خود را به توليد داخلي كاهش دهد و منابع 
خود را به طور موثرتري تخصي��ص دهد. با اين حال، 
اين امر همچنين مستلزم سرمايه گذاري قابل توجهي 
در زيرساخت ها اس��ت و ايران را در برابر تغييرات در 
چش��م انداز ژئوپليتيك منطقه آسيب پذير مي كند. 
از س��وي ديگر، صادرات مج��دد گاز طبيعي وارداتي 
مي تواند نق��ش اي��ران را در تج��ارت گاز منطقه اي 
گسترش دهد، اما نياز به سرمايه گذاري قابل توجهي 
در زيرساخت ها و چارچوب هاي نظارتي دارد. در نهايت، 
تصميم براي واردات يا ص��ادرات مجدد گاز طبيعي 
به عوامل مختلفي از جمله در دس��ترس بودن منابع، 
وضعيت ژئوپليتيكي و امكان س��نجي اقتصادي هر 

گزينه بستگي دارد.
در ادام��ه نظرات بيگي نژاد نماين��ده مجلس و عضو 
كميس��يون انرژي مجلس پيرامون تقويت جايگاه 
انرژي در منطقه با توس��عه همكاري ه��اي گازي با 

كشورهاي همسايه خود به گفت وگو پرداختيم كه 
در ادامه خواهيد خواند. همكاري گازي با همسايگان 
در زمينه واردات و بازصادرات گاز، ايران را به بازيگر 

مهمي در تجارت انرژي منطقه تبديل مي كند.
هادي بيگي نژاد، عضو كميس��يون انرژي مجلس، در 
گفت وگو ب��ا خبرنگار »تعادل« در م��ورد واردات گاز 
از تركمنس��تان به كشور و  تبديل ايران به هاب انرژي 
گفت: انتقال گاز به خراس��انات، مازن��دران، گيلان و 
سمنان نسبت به جاهاي ديگر ضعيف است. اگر چنانچه 
گاز را از تركمنستان به كشور انتقال دهيم و واردات گاز 
از تركمنس��تان انجام شود، اين استان ها در شرايطي 
بحراني دچار افت فشار نمي شوند يعني همان اتفاقي 
كه در زمستان سال گذشته افتاد و  اين استان ها دچار 

افت فشار نشدند.
عضو كميسيون انرژي مجلس اظهار كرد: ما نمي گوييم 
گاز كم داريم اتفاقا ما گاز خيلي داريم ولي انتقال دادن 
در پيك را مشكل داريم كه در حال جبران آن هستيم. 
يكي از بهترين راهكارها در زمينه رفع مشكل افت فشار 
و ناترازي مقطعي گازي كه در زمستان براي مصارف 
خانگي داريم را به وس��يله واردات گاز تركمنس��تان 
مي توانيم جبران كنيم. لذا آمدن گاز تركمنستان براي 
ما خوب است چراكه مي توانيم در پيك استفاده كنيم 

و ناترازي را تا حدودي جبران كند.
وي ادامه داد: اين هم��كاري گازي ارتباط اقتصادي 

اي��ران و تركمنس��تان را تقوي��ت مي كن��د و اي��ن 
ارتباط اقتصادي، پيوند سياس��ي و اجتماعي نيز به 
دنبال خواهد داش��ت و گس��ترش همكاري ايران با 
تركمنستان در زمينه واردات گاز، امكان بازصادرات 
آن در فصول غيرس��رد سال را نيز فراهم خواهد كرد 
كه يك رابطه برد برد براي دو طرف ايجاد خواهد كرد 
و زمينه تبديل ش��دن ايران به قطب گازي را فراهم 
خواهد كرد. به طور كلي توسعه همكاري گازي ايران 
با همسايگان در زمينه واردات گاز و سپس بازصادرات 
گاز باعث مي ش��ود تا امنيت كشور هم حفظ شود و 
رش��د اقتصادي مان افزايش يابد و اي��ران به بازيگر 

مهمي در تجارت انرژي منطقه تبديل شود.
وي تاكيد كرد: ما چيزي حدود ۸۰۰ميليون متر مكعب 
روزانه گاز توليد مي كنيم از اينها قريب سيصد ميليون 
متر مكعب را به نيروگاه ها مي دهيم كه استفاده كنند 
به صنايع هم بين صد تا دويست ميليون متر مكعب 
مي دهيم اگر از تركمنستان روزي ده يا بيست ميليون 
مترمكعب وارد كنيم مق��داري از برق و گاز خانگي را 
مي تواند جبران كند كه خيلي كم ولي اثر گذار است 
يعني اگر اين گاز جاي مازوت قرار گيرد خوب اس��ت 
آلودگي كم مي شود اين ده ميليون مترمكعب كه وارد 
مي شود جاي گازوئيل را مي گيرد و ما ديگر گازوئيل 
نمي سوزانيم و اين خوب است يا به صنايع مي دهيم و 
صنايع را به ميزان آن 2۰ ميليون خاموشي نمي دهيم.
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يورو استات خبر داد 
صادرات ۳،۳ ميليارد مترمكعبي 

گاز ايران به تركيه در ۵ ماه
مركز آمار كميسيون اروپا اعلام كرد: صادرات گاز طبيعي 
ايران به تركيه در پنج ماهه نخست 2۰2۳ به بيش از ۳.۳ 
ميليارد مترمكعب رسيد. به گزارش ايرنا، آمارهاي منتشر 
شده توسط اداره آمار تركيه نشان مي دهد مبادلات تجاري 
ايران با اين كشور در پنج ماهه سال جاري ميلادي به 2 
ميليارد و ۱۹۰ ميليون دلار رسيده است. اين رقم نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 2۰ درصد كاهش داشته است. 
تجارت ايران و تركيه در پنج ماهه نخست سال ميلادي 
گذشته 2 ميليارد و ۷۴۰ ميليون دلار اعلام شده بود. بر 
اس��اس اين گزارش، صادرات تركيه به ايران در ماه هاي 
ژانويه تا مه 2۰2۳ با افت ۴ درصدي نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به يك ميليارد و ۱۵2 ميليون دلار رسيده است. 
تركيه در ماه هاي ژانويه تا مي 2۰22 بالغ بر يك ميليارد 
و 2۰۴ ميليون دلار كالا به ايران صادر كرده بود. واردات 
تركيه از ايران در پنج ماهه نخست 2۰2۳ نيز كاهش ۳2 
درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته و از يك 
ميليارد و ۵۳۶ ميليون دلار در مدت مشابه سال قبل به يك 
ميليارد و ۳۸ ميليون دلار در پنج ماهه امسال رسيده است. 
مركز آمار كميسيون اروپا )يورو استات( نيز در گزارشي 
از صادرات بيش از ۳ ميليارد مترمكعب گاز طبيعي ايران 
به تركيه در پنج ماهه نخس��ت 2۰2۳ خبر داده است. بر 
اساس اين گزارش ايران در ماه هاي ژانويه تا مي امسال ۳ 
ميليارد و ۳2۰ ميليون مترمكعب گاز طبيعي به تركيه 
صادر كرده است. اين رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل 
كاهش ۷ درصدي داشته است. ايران در پنج ماهه نخستي 
سال ميلادي گذشته ۳ ميليارد و ۵۹۰ ميليون مترمكعب 

گاز به تركيه صادر كرده بود.

اوپك پلاس و چالش بازگشت 
نفت ايران

در حالي كه زمزمه بازگشت احتمالي نفت ايران، در بازارهاي 
جهاني شنيده مي ش��ود، چنين رويدادي، يك چالش از 
چالش هاي متعدد پيش روي اوپك پلاس براي تقويت 
قيمت نفت است. به گزارش ايسنا، اوپك از سال 2۰۱۶، 
با ۱۰ كشور غيرعضو اوپك از جمله روسيه براي مديريت 
توليد نفت همكاري مي كند يا حداقل، اكثر اعضاي اوپك 
همكاري كرده اند. كش��ورهاي ايران، ليب��ي، ونزوئلا از 
مشاركت در كاهش توليد اوپك معاف شده اند. در مورد 
ايران، اين معافيت به سال 2۰۱۹ و اعمال مجدد تحريم هاي 
امريكا برمي گردد كه توليد و صادرات اين كشور را متاثر كرد. 
مدتي است كه توليد نفت ايران، بهبود تدريجي را تجربه 
كرده است. از زمان خروج امريكا از توافق هسته اي در سال 
2۰۱۸ و بازگش��ت تحريم هايي را كه بر اساس اين توافق 
كاهش يافته بود، توليد ايران متاثر شد. بنا بر ادعاي منابع 
غربي، توليد ايران تقريبا دو ميليون بشكه در روز كاهش 
پيدا كرد و در اواسط سال 2۰2۰ به پايين ترين حد خود 
رسيد. اما از آن زمان، توليد حدود يك ميليون بشكه در روز 
افزايش يافته و ايران اعلام كرده است كه در ماه مه، اندكي 
بيش از س��ه ميليون بشكه در روز نفت توليد كرده است. 
حتي با وجود تحريم هاي امريكا، ايران با كشورهايي از جمله 
چين براي دور زدن تحريم هاي امريكا همكاري كرده و به 
فروش نفت خود ادامه داده است.بر اين اساس اگر تاسيسات 
توليد و صادرات ايران در پنج سال گذشته، نگهداري شده 
باشد، داده هاي تاريخي نشان مي دهد كه ايران در صورت 
رفع تحريم ها يا تسهيل اجراي آنها، مي تواند توليد خود را 
حداكثر تا يك ميليون بش��كه در روز افزايش دهد. حتي 
بهبود قابل توجه عرضه ايران، ممكن است فشاري را روي 
اوپك پلاس ايجاد كند تا يك بار ديگر س��هميه توليد به 
ايران اختصاص دهد. همزمان كه عرض��ه ايران در حال 
افزايش است، سورپرايزهاي مثبت ديگر، عرضه جهاني 
نفت را بيشتر تقويت كرده است. مهم تر از همه، عرضه نفت 
روس��يه با وجود تحريم هاي اتحاديه اروپا و سقف قيمت 
گروه هفت براي نفت و فرآورده هاي نفتي روسيه، همچنان 
قوي باقي مانده است. آژانس بين المللي انرژي در ژانويه، 
پيش بيني كرده بود توليد نفت روسيه در سال ميلادي 
جاري، در نتيجه تحريم ها، بيش از ۱.۳ ميليون بشكه در 
روز كاهش پيدا كند. اما اكنون انتظار دارد توليد اين كشور 
فقط ۰.۳ ميليون بشكه در روز كاهش پيدا خواهد كرد. اين 
همه ماجرا تمام نيست. حتي با وجود اينكه توليدكنندگان 
نفت شيل امريكا پس از يك دهه سوددهي ضعيف، براي 
محدود كردن س��رمايه گذاري خود تحت فشار هستند، 
وزارت انرژي امريكا برآورد خود از ميزان توليد داخلي را بالا 
برده است و اكنون انتظار دارد توليد امريكا در سال ميلادي 
جاري بيش از يك ميليون بشكه در روز رشد كند و در نهايت 
به سطح دوران پيش از پاندمي كوويد ۱۹ برگردد. با رشد 
بيشتر عرضه توليدكنندگان ديگر از جمله برزيل، مكزيك، 
و گويان )و همچنين سوخت هاي زيستي جهاني(، آژانس 
بين المللي انرژي اكنون رشد توليد نفت خارج از اوپك در 
سال ميلادي جاري را حدود ۱.۷ ميليون بشكه در روز پيش 
بيني مي كند. بعلاوه، ايران و روسيه تنها كشورهاي تحت 
تحريم  نيستند كه عرضه آنها برخلاف انتظار رو به رشد 
بوده است. توليد ونزوئلا پس از تسهيل تحريم هاي امريكا، 
رو به بهبود گذاشته و از زمان كاهش توليد در اواسط سال 
2۰2۰، حدود ۰.۵ ميليون بش��كه در روز افزايش يافته و 
اكنون به ۰.۹ ميليون بشكه در روز رسيده است. شركت 
نفتي دولتي PDVSA ونزوئلا، اميدوار است تا اواخر امسال 
توليد خود را بيش از يك ميليون بش��كه در روز افزايش 
دهد، اما وضعيت بد صنعت اين كشور در نتيجه  سال ها 
بي توجهي و تحريم ها، احتمالا روند رش��د كوتاه مدت را 
محدود مي كند. با اين همه عرضه جديد، عجيب نيست 
كه گروه اوپك پلاس در تلاش براي پشتيباني از قيمت ها، 
به كاهش توليد بازگشته است. در واقع، عربستان سعودي 
به حدي نگران ريسك هاي متوجه بازار است كه به تازگي 
متعهد شد توليدش را در ژوييه به ميزان يك ميليون بشكه 
در روز كاهش دهد و در صورت لزوم، اين كاهش در ماه هاي 
بعد ادامه پيدا كند. تنها نقطه اميد، مي تواند رشد قوي تقاضا 
باشد. بس��ياري از پيش بيني كنندگان در پي بازگشايي 
اقتصادي چين، رش��د قوي تقاضا براي سوخت در سال 

ميلادي جاري را پيش بيني مي كنند.

تقويت عرضه جهاني نفت
با افزايش صادرات ايران

در ش��رايطي كه عرض��ه جهاني نفت افزاي��ش يافته و 
اوپك پلاس تلاش مي كند قيمت نفت را با كاهش توليد 
بالا ببرد، افزايش توليد نفت ايران يك چالش جديد براي 
اين گروه است. به گزارش تسنيم به نقل از بارونز، بازارهاي 
نفت نگران بازگشت احتمالي نفت ايران به بازار در بحبوحه 
گزارشاتي از احياي مذاكرات ايران و امريكا هستند. براي 
ائتلاف اوپك پلاس كه توليد نفت خود را جهت حمايت 
از قيمت نفت پايين آورده، بازگش��ت نف��ت ايران يك 
چالش جديد است. اوپك از 2۰۱۶ با ۱۰ كشور غيراوپك 
از جمله روسيه براي مديريت توليد نفت همكاري مي كند 
و بيشتر اعضاي اين گروه به تصميمات گرفته شده پايبند 
هستند. ايران، ليبي و ونزوئلا در سال هاي اخير از اهداف 
توليد اوپك پلاس معاف شده اند. معافيت ايران به 2۰۱۹ 
و وضع دوباره تحريم ه��اي امريكا برمي گردد كه باعث 
كاهش شديد توليد و صادرات نفت اين كشور شد. توليد 
نفت ليبي و ونزوئلا هم طي سال هاي اخير كاهش يافته 
است. توليد نفت ايران اخيراً رو به افزايش بوده است. امريكا 
در 2۰۱۸ از قرارداد اتمي برجام كنار رفت و دوباره ايران 
را تحت تحريم قرار داد. توليد نفت ايران 2 ميليون بشكه 
در روز كاهش يافت و در اواسط 2۰2۰ به پايين ترين رقم 
رسيد؛ اما ۱ ميليون بشكه در روز از آن زمان افزايش يافته 
است. ايران اعلام مي كند در ماه مه بيش از ۳ ميليون بشكه 
در روز نفت خام توليد كرده است. ايران با كشورهايي مانند 
چين براي دور زدن تحريم هاي امريكا و فروش نفت خود 
همكاري كرده و حالا روسيه اين تكنيك هاي ايران را براي 
مقابله با تحريم ها به كار مي برد.در شرايطي كه عرضه نفت 
ايران رو به افزايش است، اتفاقات مثبت بيشتري هم عرضه 
نفت دنيا را تقويت مي كند كه مهم ترين آنها ادامه عرضه 
نفت روسيه علي رغم تحريم هاي اتحاديه اروپا و گروه ۷ 
عليه صادرات نفت خام و محصولات پالايشي اين كشور 
اس��ت. آژانس بين المللي انرژي در ژانويه انتظار داشت 
توليد نفت روس��يه بيش از ۱.۳ ميليون بشكه در روز در 
س��ال جاري ميلادي كاهش يابد و حالا اين رقم تا ۰.۳ 
ميليون بشكه در روز پايين آمده است. به علاوه، با وجود 
اينكه توليدكنندگان شيل امريكا تحت فشار براي محدود 
كردن س��رمايه گذاري خود پس از يك دهه سوددهي 
پايين قرار دارند، اما وزارت انرژي امريكا پيش بيني خود از 
عرضه داخلي نفت را بالا برده است. اين وزارت خانه حالا 
انتظار دارد توليد نفت امريكا ۱ ميليون بشكه در روز در 
سال جاري ميلادي افزايش يابد و به سطح قبل از بحران 
كرونا برسد. با توجه به افزايش توليد كشورهايي مانند 
برزيل، مكزيك و گويان، آژانس بين المللي انرژي حالا 
انتظار دارد توليد نفت كشورهاي غير اوپك ۱.۷ ميليون 
بشكه در روز در س��ال جاري افزايش يابد. علاوه بر اين، 
ايران و روس��يه تنها كشورهاي تحريم شده اي نيستند 
كه عرضه نفت آنها رو به افزايش است. توليد نفت ونزوئلا 
هم پس از برداشته شدن برخي تحريم هاي امريكا حدود 
۰.۵ ميليون بشكه در روز نسبت به پايين ترين رقم توليد 
آن در 2۰2۰ افزايش يافته و به ۰.۹ ميليون بشكه در روز 
رسيده است. ش��ركت نفت دولتي ونزوئلا اميدوار است 
توليد نفت اين كشور بيش از ۱ ميليون بشكه در روز در 
سال جاري افزايش يابد. اما وضعيت ضعيف صنعت نفت 
اين كشور پس از سال ها تحريم و سهل انگاري، احتمالًا 
اجازه اين كار را نمي دهد. با توجه به افزايش جهاني عرضه، 
تعجب آور نيست كه ائتلاف اوپك پلاس سياست كاهش 
توليد را براي حمايت از قيمت نفت در پيش بگيرد. در واقع 
عربستان آنقدر نگران مخاطرات بازار است كه به تازگي 
اعلام كرده ۱ ميليون بشكه در روز از توليد خود را در ماه 
جولاي پايين مي آورد و احتمالاً اين كاهش توليد را ادامه 
خواهد داد. اما از طرف ديگر، هم آژانس بين المللي انرژي 
و هم اوپك انتظار دارند تقاضا براي نفت در س��ال جاري 
ميلادي حدود 2.۴ ميليون بشكه در روز افزايش يابد كه 
بيشتر نتيجه بازگشايي اقتصاد چين پس از بحران كرونا 
خواهد بود. آژانس بين المللي انرژي عقيده دارد كاهش 
توليد اوپك پلاس بازار را در نيمه دوم سال جاري با كمبود 
مواجه مي كند و باعث كاه��ش ذخاير نفتي و بالا رفتن 
قيمت نفت مي شود. اما كند شدن روند رشد اقتصاد چين و 
خطر ركود در امريكا مي تواند تقاضا را پايين بياورد. بنابراين 
ش��ايد نگراني اوپك پلاس درمورد افزايش توليد ايران 
چندان جدي نباشد. از نظر توليدكنندگان، احتياط اين 
گروه و كاهش توليد عربستان بازار نفت را متعادل مي كند.

پرشدگي بيش از ۸۰ درصدي 
مخازن سوخت مايع در نيروگاه ها

مديرعامل ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي گفت: ۴.۳ ميليارد ليتر س��وخت مايع در مخازن 
س��وخت مايع نيروگاه هاي كش��ور ب��راي اوج نياز برق 
تابستاني و همچنين ناترازي گاز زمستاني ذخيره شده 
اس��ت. به گزارش ايسنا، جليل س��الاري - معاون وزير 
نفت در امور پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي، درباره 
آخرين وضعيت تامين بنزين و گازوئيل مورد نياز كشور، 
اظهار كرد: در ابتدا بايد توجه ش��ود ك��ه اقدام ويژه اي را 
انجام و ذخيره س��وخت مايع نيروگاه ها را ۴.۳ ميليارد 
ليتر افزاي��ش داده ايم ك��ه در تاري��خ پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفتي سابقه ندارد. وي با بيان اينكه حدود 
2.۶ ميليارد ليتر ذخيره نفتِ گاز )گازوئيل( و مابقي نفت 
كوره است؛ گفت: يعني ۸۰ تا ۸۵ درصد مخازن ذخيره 
نيروگاهي پر شده است؛ به همين نسبت، به صنايعي كه 
در فصل زمستان دچار مشكل مي شوند، اعلام كرديم كه 
به تدريج، مخازن سوخت مايع خود را پر كنند. مديرعامل 
ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده ه��اي نفتي در 
گفت وگويي تلويزيوني اعلام كرد: پيش بيني كرديم كه 
اگر در ش��رايط ناترازي گاز در فصل زمستان، نيروگاه ها 
دچار مشكل نشوند و بتوانند از سوخت مايع استفاده كنند. 
سجاد خليلي - معاون وزير نفت در امور نظارت بر منابع 
هيدروكربوري نيز اعلام كرد: ذخيره سازي سوخت مايع 
مورد نياز نيروگاه ها در سه ماهه ابتدايي سال ۱۴۰2 نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، افزايش ۱۰۰ درصدي نشان 
مي دهد؛ متوسط ميزان گاز تحويلي به نيروگاه ها در سه 
ماهه اول س��ال ۱۴۰2 نسبت به سه ماهه ابتدايي سال 

۱۴۰۱ هم حدود ۱۵ درصد افزايش يافته است.

عضو كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

مديرعامل شركت ملي گاز: 

تبديل ايران به بازيگر مهم در تجارت انرژي منطقه!

آيين نامه جديد تعرفه هاي گاز تصويب شد

آرامكو و توتال قرارداد ۱۱ ميليارد دلاري امضا كردند

مديرعامل ش��ركت ملي گاز گف��ت: آيين نامه جديد 
تعرفه هاي گاز تصويب شده و بزودي جزييات آن اعلام 
مي ش��ود. به گزارش ايس��نا، مجيد چگيني در جمع 
خبرنگاران در نخستين همايش مقاوم سازي تاسيسات 
و تجهيزات توليد، انتقال و ش��بكه توزيع گاز طبيعي 
كشور با بيان اينكه در مصوبه جديد، تعداد پلكان هاي 
مصرفي تغيير كرده و براي مش��تركان خوش مصرف، 
مشوق هايي لحاظ شده است، اظهار كرد: تعرفه جديد 
به تصويب هيات دولت رس��يده و آيين نامه ابلاغ شده 
است. وي افزود: شرايط نس��بت به سال گذشته بهتر 
شده و دامنه مصرف نسبت به پله هايي كه قبلا بود تغيير 
كرده است. چگيني در پاسخ به سوال ايسنا، در خصوص 
برنامه شركت گاز براي تشويق مشتركان خوش مصرف 
گفت: آيين نامه جديد تشويق هم براي مشتركان در نظر 
گرفته شده است. مديرعامل شركت ملي گاز در خصوص 
آخرين وضعيت قرارداد واردات گاز از تركمنستان، اظهار 
كرد: در حال مذاكره هستيم و مذاكرات ادامه دارد. وي 
همچنين درخصوص بدهي گازي عراق نيز، اظهار كرد: 
وزارت برق عراق بدهي ها را پرداخت كرده، اما مشكل 
ما انتقال وجه از بانك عراق است. وزارت برق عراق كل 
بدهي را پرداخت كرده و ميزان بدهي صفر شده است. 
چگيني در پاسخ به سوال ايس��نا، در خصوص تامين 
س��وخت نيروگاه ها، گفت: اكنون روزانه ٣٠٩ ميليون 
متر مكعب سوخت به نيروگاه ها تحويل داده مي شود، 
بالاترين گاز را در اين دوره به نيروگاه ها تحويل داديم.

به گفته وي در سال جاري ميزان گازي كه به نيروگاه ها 
تحويل داده مي شود كه نسبت به سال گذشته افزايش 
قابل توجهي داشته است. مديرعامل شركت ملي گاز، 

همچنين در اين همايش با اشاره به اهميت مقاوم سازي 
در صنعت گاز اظهار كرد: ش��ركت ملي گاز مسووليت 
سنگيني دارد و مجموعه تاسيساتي كه در بخش توليد، 
انتقال و توزيع در اين صنعت موجود اس��ت به گونه اي 
اس��ت كه ۷۰ درصد انرژي كش��ور را تامين مي كند و 
اكنون اين ش��ركت يكي از ش��ركت هاي برتر دنيا به 

حساب مي آيد.
وي اضافه ك��رد: علاوه بر تامين ني��از بخش خانگي و 
تجاري نياز صنايع بزرگ كشور كه محور اصلي توليد 
هس��تند را نيز تامين مي كنيم، لذا مقاوم س��ازي اين 
تجهيزات براي اينكه خللي در امر خدمت رساني ايجاد 
ش��ود امري مهم و ضروري اس��ت. به گفته مديرعامل 
شركت ملي گاز مقاوم سازي ابعاد مختلفي دارد و صرفا 
نبايد از بعد فيزيكي به آن نگاه شود چرا كه مقاوم سازي 
نيروي انساني اهميت بيشتري دارد. در زمستان سال 
قبل ش��اهد اقدامات جهادي براي تعيين گاز از سوي 
نيروي انساني بوديم و همين موضوع اهميت اين مساله 
را نشان مي دهد. چگيني با تاكيد بر اينكه مقاوم سازي 
در ح��وزه پدافند غيرعامل نيز اهمي��ت دارد، تصريح 
كرد: مولفه هايي كه براي پدافند غيرعامل تعريف شده 
پيشگيري و ايجاد آمادگي در مواقع بحران است. در اين 
راس��تا تجربياتي در دنيا وجود دارد كه بايد از آنها الگو 
بگيريم به نظر مي رسد كه در اين حوزه بايد فعال تر عمل 
كنيم. مديرعامل شركت ملي گاز اضافه كرد: اگر قرار 
اس��ت يك برنامه بلندمدت را در نظر بگيريم بايد تمام 
عوامل را در كنار هم قرار دهيم چرا كه مقوله مقاوم سازي 
يك مقوله دراز مدت است كه بايد متناسب با رشد علم و 

فناوري به آن نگاه شود.

چگيني با بيان اينكه استفاده از الگوهاي جهاني براي 
ما بس��يار اهميت دارد و به طور جدي بايد اين موضوع 
مورد توجه قرار گيرد، تصريح كرد: در سندي كه تدوين 
مي شود مي بايست ضمن استفاده از پتانسيل هاي علمي 
از تجربيات جهاني نيز اس��تفاده شود تاسيسات ما در 
يك بخش بيش از ۱۵۰ ميليارد دلار در منطقه عسلويه 
سرمايه گذاري شده است و در مجموع در كشور سرمايه 
عظيمي وجود دارد كه بايد ت��لاش جدي براي حفظ 

ميلياردها دلار سرمايه كشور صورت گيرد.
وي با بي��ان اينكه بيش از ۴۷۵ هزار كيلومتر ش��بكه 
گازرساني در كشور داريم كه بايد از ابعاد مختلف به آن 
توجه شود، اظهار كرد: با ايجاد مقاوم سازي مي توانيم از 
ظرفيت هاي جديد براي تجهيزات داخلي در اين حوزه 

استفاده كنيم كه اين موضوع مهمي است.
مديرعامل ش��ركت مل��ي گاز با بيان اينك��ه بايد نگاه 
فرابخشي در اين حوزه وجود داشته باشد، اظهار كرد: 
در برنامه هفتم كش��ور نيز بايد اين مساله مورد توجه 
قرار گيرد البته در ابع��اد ديگري در صنعت گاز اكنون 
در حال برنامه ريزي هس��تيم. چگيني ب��ا بيان اينكه 
موضوع هوشمندسازي بايد در دستور كار قرار گيرد، 
اظهار ك��رد: تعويض كنتورهاي معمولي با كنتورهاي 
هوشمند، تعويض بخاري هاي راندمان پايين با راندمان 
بالا را در دس��تور كار داريم همچنين برنامه جامعي را 
براي مباحث آموزش��ي و فرهنگ سازي در دستور كار 
قرار داده ايم. مديرعامل شركت گاز در پاسخ به سوالي 
درباره خطوط خطرآفريني كه بايد تسهيل شود گفت: 
چنين چيزي نداريم، اما با توجه به اينكه خطوط ما در 
سراسر كشور گسترده شده طبيعي است كه از گسل ها 

و مناطق پرخطر هم اين خطوط عبور كرده باش��د اما 
هميشه تمامي خطوط مورد رصد و پايش همكاران ما 
قرار مي گيرد و در حال حاضر مشكل خاصي وجود ندارد.

چگيني با اش��اره به مي��زان ناترازي گاز در زمس��تان 
امس��ال تصريح كرد: بر اساس پيش بيني هاي صورت 
گرفته حداقل 2۵۰ ميليون مترمكعب ناترازي خواهيم 
داش��ت و پيش بيني كرده ايم كه با بحث بهينه  سازي 
و ذخيره س��ازي كه اكنون به طور روزانه در حال انجام 
است بتوانيم به كاهش ناترازي كمك كنيم. وي اضافه 
كرد: دو مخزن ذخيره سازي زيرزميني داريم كه اكنون 
در حال ذخيره س��ازي اس��ت و مي توانيم مانند سال 
گذشته از آنها استفاده كنيم. همچنين ذخيره سازي 
روزميني با روش هاي مختلف در دستور كار است و در 
اين حوزه با صنايع كل كشور مكاتباتي را انجام داده ايم 
و بخش هايي كه اعلام آمادگي كردند مي توانند در اين 
حوزه به ما كمك كنند. چگيني ادامه داد: اين بخش ها 
مي توانند مخازن ذخيره سازي را ايجاد كنند و ما نيز در 
مقابل قول مي دهيم كه به آنها كمك كنيم اما لازم است 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به اين حوزه وارد شود و 
در محل هايي كه انرژي بر هستند يا شبكه هاي صنعتي 
وجود دارند از اين روش هاي نوين استفاده كنيم. شركت 
ملي گاز نيز تشويق هاي را در اين زمينه در نظر گرفته 
كه شيوه نامه آن ارايه مي شود. مديرعامل شركت گاز 
در خصوص تمديد قرارداد گاز با تركيه نيز اظهار كرد: 
مذاكرات با اين كشور در حال انجام است، اما با توجه به 
اينكه اين قرارداد تا سال 2۰2۶ ادامه دارد براي تمديد 
آن زمان داريم اما بايد گفت كه اين كش��ور درخواست 

تمديد را كرده است.

شركت نفتي آرامكوي س��عودي و شركت فرانسوي 
توتال انرژي، يك قرارداد ۱۱ ميليارد دلاري براي آغاز 
ساخت يك مجتمع پتروش��يمي جديد در عربستان 
س��عودي امضا كردند. ب��ه گزارش ايس��نا، آرامكوي 
س��عودي و توتال ان��رژي در بيانيه مش��تركي اعلام 
كردند آرامكو و توتال انرژي، قراردادهاي مهندس��ي، 
تداركات و س��اخت )EPC( براي مجتمع ۱۱ ميليارد 
دلاري »آمي��رال« منعق��د كردند كه توس��عه آينده 
تاسيسات پتروشيمي در مقياس جهاني در پالايشگاه 

ساتورپ در عربستان سعودي است. به هفت شركت، 
قراردادهايي براي ساخت اين پروژه در جيبل واقع در 
كرانه شرقي عربستان سعودي اعطا شده است. فعاليت 
اين تاسيسات قرار است در سال 2۰2۷ آغاز شود. اين 
پروژه كه نخستين بار در س��ال 2۰۱۸ اعلام شد، يك 
س��رمايه گذاري حدود ۱۱ ميليارد دلاري اس��ت كه 
چهار ميليارد دلار آن از طريق س��هام توسط آرامكو و 
توتال انرژي تامين خواهد شد. اين مجتمع، پالايشگاه 
ساتروپ عربستان سعودي را قادر مي سازد تا گاز و نفتاي 

توليد داخل و همچنين ات��ان و بنزين طبيعي عرضه  
شده توسط آرامكو را به مواد شيميايي باارزش تبديل 
كند. طبق اعلام آرامكو، اين تاسيسات ظرفيت توليد 
سالانه ۱.۶۵ ميليون تن اتيلن و ساير گازهاي صنعتي 
را خواهد داش��ت. امين ناصر، رييس آرامكو در مراسم 
امضاي اين قرارداد گفت: در راس��تاي استراتژي رشد 
آرامكو، پيش بيني مي شود كه اين پروژه، به فرصت هاي 
ارزش افزوده در اكوسيس��تم پايين دستي عربستان 
كمك كند. عربستان س��عودي كه بزرگ ترين كشور 

صادركننده نفت جهان است، به تقويت زيرساخت هاي 
انرژي خود از طريق جذب س��رمايه گذاري و انعقاد 
توافقنامه با شركت هاي بين المللي ادامه مي دهد. بر 
اساس گزارش پايگاه خبري مينت، آژانس بين المللي 
انرژي هفته گذش��ته اعلام كرد، فضاي فعلي انرژي، 
فرصتي را فراهم كرده است. بر اساس سياست هاي 
فعل��ي و روند بازار، تقاضا براي نفت در فاصله س��ال  
2۰22 تا 2۰2۸، ش��ش درصد رشد خواهد كرد و به 

۱۰۵.۷ ميليون بشكه در روز مي رسد.



سواد مالي يكي از مهم ترين مولفه هاي سرمايه گذاري 
در بازارها به حساب مي  آيد؛ سواد مالي به سرمايه گذاران 
كمك مي كند كه معاملاتي سودده داشته باشند تا زيان 
نكنند. اما مساله اينجاس��ت كه ميانگين سواد مالي 
در بازار سرمايه و اقتصاد كش��ور بسيار پايين است و 
هر فردي با كمترين داده هاي خود سعي مي كند كه 
معاملاتي سودده داشته باشد كه در برخي از موارد اين 

عدم دانش باعث زيان در بازارها مي شود.

    سواد مالي چيست؟
سواد اقتصادي به صورت خلاصه عبارت است از توانايي 
تصميم گيري با توجه به منابع محدود و فهميدن مزايا 
و معايب راه هايي ك��ه وجود دارند. در اين صورت بايد 
بتوانيد با مسائل مالي آشنا ش��ويد، منابع خودتان را 
شناسايي كنيد و راه مناسب را با استفاده از تحليل و 
بررسي، پيدا نماييد. كساني كه سواد اقتصادي داشته 
باشند، از هدررفت منابع جلوگيري كرده و فرصت هاي 
اقتصادي را از دست نمي دهند. براي اينكه بدانيم سواد 
اقتصادي چگونه تبديل به مهارتي كارا ش��ده است، 
مولفه هاي سواد اقتصادي شامل وجوه مهم اين مساله 
بوده و مي تواند مهارت، تكنيك يا اس��تراتژي باشد. 
مولفه هايي همانند مديريت مناب��ع و بودجه بندي، 
حفظ و توس��عه ثروت، امنيت سرمايه و جلوگيري از 
سرقت، درك تورم و نرخ بهره بسيار كاربردي هستند 

و مي توانند تاثير بسزايي داشته باشند.
س��واد مالي و اقتصادي به ما كمك مي كند تا بتوانيم 
بهترين فرصت هّا را شناسايي كرده و از موقعيت هاي 
خطرناك دور ش��ويم. همچنين با توجه به وضعيت 
اقتصادي، س��واد مالي و تقويت ه��وش مالي يكي از 
بهترين راه هاي مقابله با گراني و تورم است. داشتن دانش 
اوليه مالي به افراد كمك مي كند تا با مسووليت پذيري 
راجع به درآمد و دخل و خ��رج خود تصميم بگيرند. 
س��واد مالي اغلب ب��ه اف��راد مي آموزد ك��ه چگونه 
تصميمات عمده مالي بگيرند. علاوه بر اين، انضباط 
مالي و توانايي مالي را افزايش مي دهد. اين امر منجر 
 به تغييرات عمده اي در سبك زندگي مانند پس انداز 
و س��رمايه گذاري منظم، مديريت بدهي ها و تحقق 

اهداف زندگي خواهد شد.
علاوه بر اين، اهميت س��واد مالي در وهله بعد خود را 
آنجايي نشان مي دهد كه سلامت مالي فرد را تضمين 
مي كند و همچنين از اف��راد در برابر تقلب هاي مالي 
محافظت مي كند. فق��دان اين مهارت ه��ا منجر به 
بي سوادي مالي مي شود. بيسوادي مالي منجر به عدم 
تطابق بودجه، هزينه كردن بيشتر از درآمد، انباشت 
بدهي ها، كاهش اعتب��ار فرد، قرباني تقلب هاي مالي 

شدن و ساير عواقب منفي مي شود.
علاوه بر موارد فوق اهميت سواد مالي شخصي از اين 
جهت نيز قابل توجه است كه فرد را به دانش و مهارت 
مديريت موثر پول مجهز مي كند. بدون اين مهارت، 

اقدامات و تصميماتي كه شخص در رابطه با پس انداز 
و سرمايه گذاري اتخاذ مي كند، پايه و اساس محكمي 
ندارند. دانش مالي به درك بهتر مفاهيم مالي كمك 
مي كند و فرد را قادر مي سازد تا امور مالي خود را به طور 
كارآمد مديريت كن��د. علاوه بر اين، به مديريت موثر 
پول، تصميم گيري مالي و دستيابي به ثبات مالي كمك 
مي كند. علاوه بر اين استراتژي هاي مختلف را فراهم 

مي كند كه براي رشد و موفقيت مالي ضروري است.

   سواد مالي در بازار سرمايه
بحث س��واد مالي تنها مختص يك بازار نيس��ت اما 
سواد مالي در بازار سرمايه مساله بسيار مهمي است 
و بايد اين موضوع نيز در بازار بررس��ي شود. رييس 
سازمان بورس چند روز پيش اعلام كرد كه متوسط 
س��واد مالي در كشور 35 درصد است. در ادامه گفت 
ك��ه آنچه كه ما پيگير آن هس��تيم و به آن تش��ويق 
مي كنيم، ترغيب مردم به سرمايه گذاري است. اگر 
هم��ه را به معامله در بورس ترغي��ب كنيم آنها را به 
سمت بازار ثانويه سوق داده ايم كه تقريبا نتيجه اي 
براي توليد ندارد. ما بايد با افزايش س��واد مالي مردم 
آنها را به سرمايه گذاري ترغيب كنيم كه حتما براي 
رس��يدن به اين امر بايد بازار ثانويه بانشاطي داشته 
باشيم. اخيرا در كل كشور )3۱ استان( افكارسنجي 
در روستاها و شهرها انجام داده ايم و اين افكارسنجي 

نش��ان مي دهد متوسط سواد مالي كشور 35 درصد 
اس��ت و قطعا نياز به برنامه ريزي براي افزايش سواد 
مالي داريم. متاسفانه استان يزد اندكي پايين تر از اين 
متوسط )٣٣.٨٩درصد( قرار دارد. سفرهاي استاني 
در راستاي ارتقاي سواد مالي كشور است. علي رغم 
آشنايي اوليه مردم با بازار سرمايه و همان 35 درصد 
سواد مالي، متاسفانه بنگاه هاي اقتصادي به خصوص 
بنگاه هاي اقتصادي كوچك و متوس��ط، آشنايي به 

مراتب كمتري با بازار سرمايه دارند.
اين موضوع درحالي است كه امروز مركز افكارسنجي 
آماري متفاوت تر را اعلام كرد. بر همين اس��اس نرخ 
سواد مالي افراد بالاي ۱۸ سال كشور 3۴.۹ درصد است. 
در پيمايش انجام شده در سطح كشور عواملي چون 
تاثير جنس��يت، تاهل، تحصيلات پدر و مادر، درآمد 
خانواده، درآمد پاس��خگو، شغل و رشته تحصيلي بر 

مولفه سواد مالي سنجيده شده است.
براس��اس يافته ها، تحصيلات پدر و مادر پاس��خگو و 
افرادي كه شغل و رشته تحصيلي مرتبط با امور مالي 
دارند به طور چش��مگيري در ميزان سطح سواد مالي 
تاثير داشته و آمار بالاتري را نشان مي دهد. اين گزارش 
ادامه مي دهد تفاوت معناداري در سطح سواد مالي در 
مراكز استان ها، شهرها و روستاها وجود دارد به نحوي 
كه هرچه از مراكز اس��تان ها به سمت روستاها برويم 

سواد مالي به طور معناداري كاهش مي يابد.

بر اس��اس نتايج به دست آمده استان تهران با ۴۱.۸۷ 
درصد، اصفهان ۴۰.۸۸ درصد، فارس 3۸.۸۸  درصد، 
آذربايجان ش��رقي با 3۸.۶۸ درصد و اس��تان البرز با 
3۷.۹۶ درصد، پنج استان داراي سواد مالي بالاتر و در 
مقابل ايلام با ۲۷.۲۷ درصد، كرمانشاه با ۲۸.۴۱ درصد، 
چهارمحال و بختياري با ۲۹.۹۷ درصد، سيس��تان و 
بلوچستان با 3۰.۰۹ درصد و لرستان با 3۱.5۱ درصد، 
پنج استان داراي سواد مالي كمتر هستند. از ديگر نتايج 
اين پيمايش تفاوت معني دار سواد مالي در گروه هاي 
سني مختلف اس��ت؛ افراد ۲۶ تا 35 س��ال با ۴۰.۹5 
درصد بيشترين س��واد مالي را دارند و پس از آن افراد 
3۶ تا ۴5 سال با س��واد مالي 3۶.۹۶ درصد و افراد 55 
سال به بالا به ترتيب از سواد مالي كمتري برخوردارند. 
جمعيت آماري اين پژوهش افراد ۱۸ سال و بالاتر در 
3۱ استان، ۹3 شهر، و ۱55 روستا هستند. تعداد كل 
نمونه ۱۲ هزار ۶5۹ نفر است؛ كه البته تناسب جمعيت 
استان ها با نمونه رعايت شده است. لازم به ذكر است 

تاريخ انجام پژوهش ۲۸ اسفند ۱۴۰۱ بوده است.
اين آمار نشان مي دهد كه كمبود سواد مالي وضعيت 
سرمايه گذاري در بازار سرمايه را وخيم تر كرده و همين 
مولفه باعث زيان س��نگين به سهامداران شده است.

درنتيجه بهتر است شرايط بازار سرمايه سواد در بازار 
تغيير كند و اين تغيير وضعيت نيازمند زيرساخت و 

افزايش اعتماد به بازار است.
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فعاليت صندوق هاي درآمد 
ثابت در بازار آپشن ممنوع شد

طبق ابلاغيه ريي��س مركز نظارت ب��ر صندوق هاي 
سرمايه گذاري س��ازمان بورس، فعاليت صندوق هاي 
س��رمايه گذاري با درآمد ثابت در بازار آپش��ن ممنوع 
ش��د. مركز نظارت ب��ر صندوق هاي س��رمايه گذاري 
سازمان بورس و اوراق بهادار طي ابلاغيه اي به مديران 
صندوق هاي سرمايه گذاري اعلام كرد، اتخاذ موقعيت 
در قرارداده��اي اختيار معامله توس��ط صندوق هاي 
سرمايه گذاري در اوراق بهادار با درآمد ثابت ممنوع است.

متن ابلاغيه به شرح زير است: 
به اطلاع مي رس��اند؛ بند ۴-۱ هش��ت صد و شصت و 
ششمين جلسه هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار 
به شرح ذيل ابلاغ مي شود: اتخاذ موقعيت در قراردادهاي 
اختيار معامله از سوي صندوق هاي سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار با درآمد ثابت مجاز نمي باشد. صندوق هاي 
س��رمايه گذاري كه تا تاريخ ابلاغ اين مصوبه، اقدام به 
اتخاذ موقعيت در قراردادهاي اختيار معامله نموده اند، 
موظف اند حداكثر ظرف ۶ ماه از تاريخ ابلاغ اين مصوبه 

نسبت به بستن موقعيت اختيار معامله اقدام نمايند.

ركورد پرداخت سود شكست
مجمع عمومي سالانه گروه توسعه مالي مهر آيندگان 
روز شنبه سوم تيرماه جاري برگزار و سود سهامداران 
اين شركت از بامداد روز يكشنبه با استفاده از اطلاعات 
سامانه س��جام به حساب آنها واريز ش��د. بر اساس 
اطلاعات منتشر شده از سوي شركت سپرده گذاري 
مركزي، گروه توسعه مالي مهر آيندگان سود سهام 
۷۹ ه��زار و 3۲۹ س��هامدار حقيقي ب��ه مبلغ ۱۹۱ 
ميليارد و ۷53 ميليون تومان را با استفاده از اطلاعات 
سامانه س��جام به حساب هاي س��جامي صاحبان 
سهام اين ش��ركت واريز كرده اس��ت. گروه توسعه 
مالي مهر آيندگان در اطلاعيه اي از سهامداران خود 
درخواست كرد تا به منظور تسهيل در پرداخت سود 
سهام نسبت به ثبت نام و تكميل مشخصات خود در 
سامانه س��جام اقدام كنند تا شرايط براي واريز سود 
آنها در آينده نزديك فراهم شود. گفتني است، گروه 
توسعه مالي مهر آيندگان سال گذشته نيز سود سال 
مالي منتهي به ۲۹ اسفندماه ۱۴۰۰ خود را يك روز 
بعد از برگزاري مجمع به حساب سهامدارانش واريز 
كرده بود تا در دو سال متوالي ركورد سريعترين واريز 
سود ناش��ران اوراق بهادار را به خود اختصاص دهد. 
لازم به ذكر است، سجام يك سامانه زير ساختي براي 
شناسايي مشتريان جهت ورود به باشگاه بزرگ بازار 
سرمايه ايران اس��ت كه تمام فعالان اين بازار اعم از 
»سرمايه گذاران، مشتريان و مديران نهادها« در اين 
سامانه، فقط يك بار براي هميشه اطلاعات خود را در 
آن ثبت خواهند كرد و پس از احراز هويت حضوري 
و غي��ر حضوري ق��ادر به درياف��ت خدمات مبتني 
بر داده هاي تاييد ش��ده خواهند بود. بر اساس اين 
گزارش، از طريق اين سامانه اطلاعات هويتي، شماره 
حساب، شماره موبايل، آدرس الكترونيكي و اقامت 
دايمي فرد ثبت مي شود و از آن به بعد هيچ نهاد مالي 
نيازي به دريافت مجدد اطلاعات آن سهامدار را ندارد.

افتتاح دوازدهمين مركز آزمون 
گواهينامه هاي حرفه اي در همدان
محس��ن س��اكت از آغاز به كار ثبت نام براي هفت 
آزمون گواهينامه حرفه اي بازار س��رمايه در شهر 
همدان از طريق سامانه آزمون اين شركت خبر داد 
و گفت: در تير ماه امسال مركز همدان را به عنوان 
دوازدهمين مرك��ز آزمون در آموزش��كده فني و 
حرفه اي شهيد جباريان همدان افتتاح خواهيم كرد. 
رييس مركز آزمون شركت اطلاع رساني و آموزش 
بورس ضمن گفت: تعهد ش��ركت اسفند ماه سال 
گذشته و با افتتاح دهمين مركز آزمون در كرمانشاه 
به اتمام رسيد؛ با اين حال و متعاقب تعامل با متوليان 
آموزش��ي، مركز آزمون دو ش��هر گرگان و همدان 
راه اندازي و افتتاح دو مركز جديد در دستور كار قرار 
گرفت. رييس مركز آزمون شركت اطلاع رساني و 
آموزش بورس با اشاره به اينكه آزمون گواهينامه هاي 
حرفه اي بازار سرمايه در گرگان، خرداد ماه برگزار 
ش��د، گفت: در تير ماه امس��ال مركز همدان را به 
عنوان دوازدهمين مركز آزمون در آموزشكده فني 
و حرفه اي شهيد جباريان همدان افتتاح خواهيم 
كرد؛ هم اكنون امكان ثبت نام از طريق سامانه آزمون 
وجود دارد. ساكت در پاسخ به اين پرسش كه شهر 
و اس��تان ديگري هم در برنامه افتت��اح قرار دارد يا 
خير، عنوان كرد: اساسا ماهيت تنوع و تعدد مراكز 
آزمون مبتني بر دسترس��ي آس��ان دانش پذيران 
براي اجتناب از حضور الزامي در مركز آزمون تهران 
بوده است تا علاوه بر حذف هزينه هاي تحميلي به 
مخاطبان و كاهش مشكلات ناشي از سفر به تهران، 
امكان حضور در آزمون را براي علاقه مندان س��اير 
استان ها فراهم كنيم. با اين حال همانطور كه پيش تر 
اشاره شد تعهد شركت اسفند ماه به اتمام رسيده اما 
محدوديتي براي اضافه كردن شهر و استان جديد 
در اين حيطه نداريم. رييس مركز آزمون ش��ركت 
اطلاع رس��اني و آموزش بورس درباره مركز آزمون 
گرگان هم توضيح داد: خردادماه امسال و همزمان 
با برگ��زاري آزمون هاي هفتگان��ه گواهينامه هاي 
حرفه اي بازار س��رمايه در دانشگاه پيام نور، گرگان 
به عنوان دومين شهر ش��مالي و يازدهمين مركز 
برگزاركننده آزمون هاي گواهينامه هاي حرفه اي 

بازار سرمايه كشور اضافه شد.
بنابراين گ��زارش پيش از اين علاوه بر كلانش��هر 
تهران، ش��هرهاي اصفهان، مشهد، تبريز، كرمان، 
شيراز، قزوين، اهواز، كرمانشاه و آمل به منظور تحقق 
وعده استقرار عدالت آموزشي و طبق قراردادهايي با 
شركت اطلاع رساني و آموزش بورس، برگزاركننده 

آزمون هاي حرفه اي بازارسرمايه شده بودند.

افزايش چشمگير تامين مالي شركتي 
از بازار سرمايه در سال ۱۴۰۱

هماي��ش »تامي��ن مال��ي طرح ه��اي اقتص��ادي و 
سرمايه گذاري استان يزد از بازار سرمايه« در اولين روز 
تابستان ۱۴۰۲ در ش��هر يزد با حضور رييس سازمان 
بورس، مديران عامل بورس، فرابورس، مديريت دارايي 
مركزي بازار سرمايه و ساير مديران بازار سرمايه برگزار 
شد. محمدحسين صدرايي مديرعامل شركت مديريت 
دارايي مركزي بازار س��رمايه در اي��ن همايش ابتدا با 
مقايسه تامين مالي از طريق شبكه بانكي و بازار سرمايه 
گفت: ميزان تزريق منابع توسط بانك مركزي در بازار 
بين بانكي در نيمه خرداد ماه س��ال جاري حدود ۱5۰ 
همت بوده كه نش��ان دهنده نيازمندي نظام بانكي به 
منابع مالي و تنگناي اعتباري آن اس��ت و اين سيستم 
قطعاً در تامين مالي توليد نمي تواند مانند گذشته كه با 
مازاد منابع مالي مواجه بود نقش آفريني كند. وي افزود: 
بازار بدهي با سابقه ۱۱ ساله خود در حوزه تامين مالي از 
طريق صكوك، پاسخگوي نيازهاي مالي بخش شركتي 
به ميزان ۱۸۰ همت بوده است. مديرعامل شركت مُدام 
تشريح كرد: با توجه به رويكردهاي سازمان بورس و اوراق 
بهادار، در س��ال ۱۴۰۱ بيش از ۶۷ همت تامين مالي 
شركتي صورت پذيرفت كه اين نوع تامين مالي در قياس 
با نظام بانكي بهترين گزينه براي هدايت اعتبار به سمت 
توليد است؛ زيراكه در بازار سرمايه، حسابرسين معتمد 
سازمان بورس و اوراق بهادار نسبت به هزينه كرد وجوه 
حاصل از انتشار اوراق حساس هستند و در گزارش هاي 
حسابرسي، ماخذ هزينه را پيگيري مي كنند. وي اضافه 
كرد: علي رغم رشد فزاينده بازار بدهي در سال گذشته، 
سهم استان يزد از اين بازار در ده سال اخير كمتر از يك 
هزارم بوده اس��ت. تاكنون تنها دو شركت از استان يزد 
مجموعاً به حجم ۱۸۰ ميليارد تومان اقدام به انتش��ار 
صكوك كرده اند. صدرايي توضيح داد: در دوره جديد با 
توجه به دغدغه سازمان بورس و اوراق بهادار و همچنين 
ش��ركت مُدام تلاش بر تس��هيل تامين مالي از طريق 
انتشار اوراق بدهي ش��د؛ نظير ايجاد وب سايتي تحت 
عنوان صكوك پلاس ب��ه آدرس sukukplus.ir كه 
فرايند تامين مالي از طريق تمامي انواع صكوك و فرم ها 
و قراردادهاي مربوطه در آن قابل دسترس عموم است 
و باني ها با مراجعه به اين سايت مشاهده خواهند كرد 
كه مسير تامين مالي از اين طريق آنقدرها هم پيچيده 
نيست. وي ادامه داد: در عين حال، در اين وب سايت به 
ديگر گزينه هاي تامين مالي مانند پذيرش در بورس و 
فرابورس، تامين مالي جمعي، انتشار اوراق سلف انرژي 
و كالايي نيز پرداخته شده است كه باني ها مي توانند در 
كنار صكوك با اين روش هاي تامين مالي نيز آشنا شوند.

پارادوكس شعار ها، در جهت
رشد توليد و عملكرد  توقف توليد

بورسنيوز| حس��ين محمودي اصل رفت��ه تا بازار 
بورس را به صورت كلان و مرتبط تر با اقتصاد كش��ور 
بررسي كند، سهم بازار بورس از كيك اقتصادي كشور 
و عملكرد آن به نسبت بازر هاي موازي خود همچون 
طلا، ارز و مسكن با اينكه بازار سرمايه قابليت بيشتري 
در خلق ارزش و توسعه اقتصادي كشور دارد با اين حال 
توجه مناسبي به آن وجود ندارد؛ اين فقدان توجه هم 
از جانب س��هامداران بوده و هم مسوولان كه وي اين 
رابطه افزود: عدم اطمينان در بازار توسط مردم در كنار 
فقدان تصميمات اتخاذي مناسب از جانب نهاد هاي 
مرتبط باعث شده بازار سرمايه، رونق شايسته خود را 
نداشته باشد. مشكلات اقتصادي كشور ناشي از نبود 
بينش اقتصادي روشن و نبود اشراف تصمصم گيران 
به بازار هاي مالي است كه همين باعث شده تصميمات 
سطحي و كوتاه مدت گرفته شود و ريشه هاي مشكلات 
در برنامه هاي مختلف مشخص نشود. ما برنامه هايي 
همچون برنامه هفتم توسعه را داريم كه نكته مغفول 
آنها واقع بيني اس��ت و همين طور برنامه هاي سالانه 
كه در هركدام متغيير هاي مختلفي تاثيرگذار مورد 
توجه نيس��تند متاس��فانه براي همين دليل تبعات 
تصميمات معمولا چند بعدي و معمولا س��نگين تر 
هستند. نبود بينش اقتصادي باعث شده بخش توليد 
وبازار س��رمايه از توجه كافي و درخور بهره مند نشود. 
بايد همه كمك كنيم تا بينش اقتصادي مسوولان در 
حوزه توليد، بازار ها، بازار سرمايه و بورس كالا تقويت 
ش��ود. چرا كه بازار سرمايه يعني حضور شركت هاي 
توليدي كه شفاف هستند، بازار سرمايه يعني شفافيت 
و رونق آن، به معناي گرايش شركت هاي ديگر به اين 
بازار مي ش��ود. بازار بورس نمونه كوچكي ازكل حجم 
توليد كشور است؛ ميانگين حاشيه سود شركت هاي 
بورسي در س��ال ۹۹ حدود 3۶ درصد بوده و در نه ماه 
۱۴۰۱ به ۲3 درصد رس��يد طبيعتا حاشيه سود كل 
جامعه از اين مقدار كمتر خواهد بود، چرا كه در بورس 
شرط ورود س��ود دهي حداقل ۲ ساله است بنابر اين 
در سطح جامعه هم حاشيه سود كمتر خواهد بود. با 
اين حاشيه س��ود، گرايش به توليد و سرمايه گذاري 
كمتر مي شود و وقتي در بازار هاي موازي در شرايطي 
كه هيچ گونه ريسك و ماليات وجود ندارد و سود هاي 
۲۰۰ درصدي كسب مي ش��ود، درسود ۲۰ درصدي 
توليد آن هم با ريس��ك هاي بسيار زياد مثل؛ ماليات، 
 ، بيمه، كمبود نقدينگي، قيمت گذاري دستوري و ...

 هيچ انگيزه براي س��رمايه گذاري و ادامه توليد وجود 
ندارد. اولين قدم دررشد توليد و تقويت اقتصاد توجه 
به تنظيم گري است كه ماليات و نظام مالياتي به عنوان 
تنظيم گيري را برعهده دارد در تمام دنيا نظام مالياتي 
تنظيم گ��ر اقتصاد وعدالت اس��ت. بدين منظور بايد 
قوانيني مالياتي، چون ماليات بر سوداگري و ماليات بر 
عايدي سرمايه به سرعت عملياتي شود؛ بنابراين وقتي 
ماليات بر سوداگري و عايدي سرمايه همچون حدود 
۱3۰ كشور ديگر مقرر شود، گردش نقدينگي از طريق 
نظارت سامانه ها و فرآيند هاي پويا و دقيق شناسايي 
شده و منابع ديگر علاقه اي به حضور در بازار هاي دلالي 
به خاطر ماليات سنگين نخواهد داشت و منابع به سمت 

توليد حركت خواهد داشت.

»تعادل«بررسيميكند

سواد مالي؛ حلقه گمشده در اقتصاد كشور 

»از شير مرغ تا جان آدميزاد« در بورس هاي كالاي جهان!

چرخپتروشيميهادراقتصادكشور

وقتي تخم مرغ و گ��راز زنده در ب��ورس كالاي چين، آب 
پرتقال و گاو در بورس كالاي ايالت متحده امريكا و ادويه 
در بورس كالاي هند عرضه و معامله مي شود، شايد چندان 
غيرمنطقي به نظر نرس��د كه از ضرب المثل »از شير مرغ 
تا جان آدميزاد« اس��تفاده كرد. در اين گزارش با برخي از 
كالاهاي به ظاهر عجيبي كه در بورس هاي كالايي دنيا )بنا به 
مقتضيات اقتصاد هر كشور( معامله مي شود، آشنا مي شويد. 
سنا در گزارشي نوش��ت كه بورس كالاي چين )داليان( 
يكي از بزرگ ترين بورس هاي كالاي جهان براي معاملات 
محصولات كشاورزي اس��ت. داليان در نوامبر ۲۰۱3 به 
معني واقعي كلمه معامله تخم  م��رغ را آغاز كرد. گزارش 
وب سايت روزنامه ايرلندي The journal مي نويسد كه 
عرضه تخم مرغ در بورس كالا چين معناي عميقي براي 
صنعت و بازار دارد. دليل عرضه تخم مرغ در »معاملات آتي« 
پرجمعيت بودن اين كشور و تأمين غذا براي چيني ها است؛ 
البته چين اولين كشوري نيست كه تخم مرغ را در بورس 
كالا عرضه مي كند. پيش تر امريكا تا سال ۱۹۸۲ و ژاپن تا 
سال ۲۰۱۰ اين كار را انجام مي دادند. نمودار زير وضعيت 
عرضه معاملات آتي تخم مرغ از س��ال ۲۰۱۴ تا ۲۰۲3 را 
نشان مي دهد. معاملاتي كه هر چند در لات هاي پنج تني 
انجام مي شوند؛ اما بيش از پيش نشان مي دهد كه كشورها 
بنا به ش��رايطي كه دارند، بعضي كالاها را در بورس عرضه 

مي كنند. معاملات تخم مرغ با قيمت و تاريخ تحويل كاملا 
مشخص صورت مي گيرد و كشاورزان و شركت هاي غذايي 
اميدوارند كه اين عرضه ها مساله قيمت هاي لحظه اي را حل 
كند. يك تحليلگر بازار سرمايه در آن زمان گفته بود كه اگر 
عرضه تخم مرغ موفق باشد، مي توانيم به عرضه محصولاتي 
مثل گراز زنده هم فكر كنيم.اتفاقي كه بعدها محقق شد و 
امروز مي توان معاملات آتي گراز زنده را در وب سايت بورس 
كالاي داليان مشاهده كرد. حتي وبسايت بلومبرگ چندي 
پيش در گزارشي از كاهش قيمت گراز در چين و تأثير آن 
بر كاهش تورم قيمتي مواد غذايي مخصوصا محصولات 
گوشت خوك خبر داد. در بازارهاي سرمايه دنيا كالاهاي 
عجيب و غريب ديگري هم معامله مي شوند. اين روزها اگر 
سري به وبسايت هاي ديده بان بازار سرمايه بزنيم، مي توانيم 
نوسانات معامله آب پرتقال را ببينيم. برزيل در صدر فهرست 
كشورهاي توليدكننده پرتقال قرار دارد و پس از آن چين 
و سپس ايالات متحده در سال ۲۰۲۱ قرار دارند. اين سه 
كشور تاثيرگذارترين بازارها براي تعيين قيمت بين المللي 
آب پرتقال هس��تند. حدود 55 درصد پرتقال هاي ايالات 
متحده از فلوريدا مي آيد، جايي كه محصول آن مس��تعد 
رويدادهاي آب و هوايي ش��ديد مانند توفان يا س��رماي 
غيرمنتظره است كه مي تواند محصول كل فصل را از بين 
ببرد؛ اما چرا آب پرتقال در بورس عرضه مي شود؟ بر اساس 

مقاله اي كه اينوستوپديا منتشر كرده است، تمركز بيشتر 
محصول در يك مكان واحد و احتمال رخدادهاي شديد 
آب و هوايي و شرايط مشابه در برزيل منجر به عدم اطمينان 
بالا و در نتيجه نوس��انات بالا در قيمت پرتقال ش��د. نبود 
ظرفيت هاي انباركردن و فرآوري پرتقال قبل از سال ۱۹5۰، 
آب پرتقال را به كالاي مصرفي روزمره يا كالاي فاسدشدني 
محدود و محصور مي كرد. در دهه ۱۹5۰، صنعت آب پرتقال 
با توسعه آب پرتقال فشرده منجمد )FCOJ( متحول شد. 
اختيار معامله آب پرتقال، دارايي پايه يك قرارداد آتي، يكي 
از اين قراردادهاي آتي به ارزش ۱5۰۰۰ پوند از آب پرتقال 
غليظ جامد است. صاحب قرارداد در اين صورت مي تواند 
يكي از اين چند اقدام را انجام دهد: معامله )فروش/خريد( 
قرارداد آتي، مبادله قرارداد با آب پرتقال فيزيكي يا انتقال 
قرارداد به قرارداد آتي مدت بعدي. به گفته اينوستوپديا 
معامله گران بايد بدانند كه چگون��ه تغيير در عادات 
مصرفي مي تواند روي قيمت آب پرتقال تأثير بگذارد. 
افزايش مصرف در كشور توليدكننده پرتقال، عرضه 
صادراتي را كاهش مي دهد. در چنين وضعيتي مردم 
مي توانند قيد آب پرتقال را بزنند و سراغ نوشيدني هاي 
ديگري بروند. شبيه اتفاقي كه در امريكا افتاد و كاهش 
مصرف منجر به كاهش قيمت شد. هر كشور و فرهنگي 
ش��رايط و ذائقه خاص خودش را دارد. به عنوان مثال غير 

از آب پرتق��ال در بورس كالاي ايالت متحده، گاو زنده هم 
معامله مي ش��ود. معاملات آتي گاو زنده در واقع خريد و 
فروش دام در بورس كالاي شيكاگو است. قرارداد آتي دام 
زنده توافقي اس��ت كه در نهايت گاو زنده كامل را با حدود 
۱۲۰۰ تا ۱۴۰۰ پوند - معادل 5۴۴ تا ۶3۶ كيلوگرم – به 
خريدار تحويل مي شود. بيشتر خريداران اين معامله فرآوران 
محصولات گوشتي هستند. شبيه هر معامله آتي ديگري، 
معامله گر بايد نگاهي به چارت معاملات بكند و پس از رصد 
قيمت فعلي تصميم بگيرد كه چند معامله بخرد. هر معامله 
آتي هم حدودا ۴۰ هزار پوند گاو اس��ت. يعني حدود ۱۸ 
تن. كريستف كلمب براي دستيابي به ادويه غني هند 
سرگردان بود كه ناگهان امريكا را كشف كرد. همين 
جمله نش��ان از خاص بودگي ادويه در هند دارد. هند 
۷5 ن��وع از ۱۰۹ انواع ادوي��ه را توليد و صادر مي كند. 
ادويه ها بخ��ش قابل توجهي از بازار س��رمايه هند را 
تشكيل مي دهند. كشور هند حدود ۲.۸ ميليون تن 
ادويه توليد مي كند كه از اين مي��زان ۸ تا ۱۰ درصد 
آن صادر مي شود. بخش ديگري از بازار ادويه در هند 
در بورس كالاست. مستندات وب سايت بورس كالاي 
هند، گوياي اين اس��ت كه ادويه در بورس كالا عرضه 
مي شود و مصرف كنندگان مي توانند با قواعد و شرايط 

خاصي اين محصول را خريداري كنند.

خبر تغيير نرخ فرآورده هاي نفت��ي ويژه داخلي درحالي 
از س��وي انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پالايش نفت 
ايران منتشر شد؛ كه از نامه رييس كل بانك مركزي به وزير 
نفت كمتر از س��ه ماه مي گذرد. نامه اي كه با توجه به  آن، 
نرخ تسعير دلار جهت محاسبه نرخ خوراك پتروشيمي ها 
و پالايشگاه هاي كش��ور ۲۸ هزار و 5۰۰ تومان محاسبه 
مي شد. با تعيين اين نرخ توسط رييس كل بانك مركزي، 
تحليل ها نشان مي داد كه پتروشيمي هاي كشور بيشترين 
س��ود را از اين بخشنامه دريافت مي كردند و پالايشگاه ها 
كشور شرايط سخت تري را در پيش خواهند داشت. با اين 
اوصاف در كمتر از 3 ماه انجمن صنفي كارفرمايي صنعت 
پالايش نفت ايران اين نرخ را براي فرآورده هاي نفتي ويژه 
داخلي تغيير داد. تغييري كه زنجيره مالي پتروپالايشي 

كشور را به چرخش در مي آورد.

   تهديد هاي پيش روي پتروشيمي هاي كشور
با چرخش حلقه هاي زنجيره پتروپالايشي كشور، نياز به 

چرخش هم جهت تمام حلقه هاي مرتبط، باعث مي شود 
كه درصورت عدم تحرك، برخي از حلقه هاي اين زنجيره 
جدا ش��وند. به طور مثال؛ در صورتي كه پتروشيمي هاي 
كشور كه از فرآورده هاي نفتي ويژه داخلي به عنوان خوراك 
بهره مند مي ش��وند؛ نتوانند تغييرات متناسبي را در نرخ 
فروش محصولاتشان ايجاد كنند؛ با كاهش شديد حاشيه 

سود عملياتي مواجه مي شوند. 
رضا عيوض لو، معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس همزمان با انتشار ابلاغيه انجمن صنفي كارفرمايي 
صنعت پالايش نفت ايران اظهار كرد: »بحث نرخ خوراك 
و سوخت يك موضوع ريشه اي بوده و از سال هاي گذشته 
تاكنون چالش هايي را به وجود آورده اس��ت. بس��ياري از 
پتروش��يمي ها در دهه ۸۰ راه اندازي ش��ده اند و در واقع 
س��رمايه گذاري هاي آن دهه بستر ارزآوري امروز كشور و 
اقتصاد شده است، بنابراين بايد در صنايع به دنبال توسعه 
پايدار باشيم؛ از اين رو در نرخ گذاري ها بايد منطق اقتصادي 
رعايت بشود تا سود عملياتي صنايع توجيه پذير باشد. اگر 

منطق اقتصادي كنار گذاشته شود در بلندت مدت توسعه 
پايدار نخواهيم داشت.سازمان بورس پيگيري هاي لازم را 
جهت چالش هاي ارزي صنعت پتروشيمي دارد. فرمول 
محاسبه خوراك پتروشيمي ها، علي الخصوص شركت هاي 
متانولي بايد اصلاح شود به گونه اي كه فعاليت شركت هاي 
مذكور با توجه به س��رمايه گذاري هاي انجام شده توجيه 

اقتصادي داشته باشد.«

   چرخش زنجيره پتروپالايشي كشور
 با حركت چرخ تورم

كاهش روزانه ارزش ريال با رشد نقدينگي كه نشأت 
گرفته از كس��ري بودجه دولت است؛ موجب شده تا 
اقتصاد ايران در سال هاي اخير شرايط تورمي سنگيني 
را تجرب��ه كند. تورمي كه مه��ار آن نيازمند تغييرات 
اساسي است كه در سياست گذاري هاي پولي و ارزي 
دولت چيزي از اين تغييرات ديده نمي شود. با وجود 
تجربه  آس��يب هاي قيمت گذاري دس��توري و تأثير 

آن بر نوسانات س��نگين ارزي؛ همچنان براي تسعير 
نرخ ارز محاس��باتي خوراك پتروشيمي هاي كشور؛ 
نرخ هاي ثابتي در نظر گرفته مي شود. حركت موتور 
تورم باعث مي شود كه اين نرخ هاي ثابت در بازه هاي 
زماني مختلف منسوخ شوند و نرخ هاي ثابت بالاتري 
جايگزين ش��وند؛ همانطور كه در ابلاغيه اخير شاهد 
بوديم. مساله اينجاست كه درصورتي كه اين نرخ هاي 
ثابت در تمام زنجيره صنايع وابسطه به صورت متناسبي 
تغيير نكند؛ به سرعت باعث زيان دهي مجموعه هايي 
مي شود كه پتانسيل سودآوري بالايي دارند. تغيير نرخ 
براي محصولات ويژه داخلي پالايشگاه ها كه خوراك 
محصولاتي به شمار مي روند كه بخش اصلي آنها در 
نهايت در داخل كشور استفاده مي شوند؛ پيش بيني 
مي شود كه اين افزايش نرخ در نهايت تأثيراتي تورمي 
داشته باشد اما با توجه به شرايط تورمي اقتصاد كشور 
و مدل سياست گذاري پولي و ارزي؛ راهي جز افزايش 

اين نرخ هاي ثابت به مرور زمان وجود ندارد.



گروه راه و شهرسازي|
»حقوق مردم« در امور ش��هري و شهرسازي چگونه 
صيانت مي شود؟ آيا مصوبات شوراي شهر و اقدامات 
شهرداري حقوق مردم را نقض مي كند يا اينكه راي هاي 
ديوان عدالت، به چنين خطايي دامن مي زند؟ پاسخ به 
اين سئوالات بسيار دشوار است و مورد به مورد قابليت 
بررس��ي دارد. از س��ويي، ديوان عدالت اداري ملجا و 
پناهگاه مردم براي كس��ب حقوق فوت شده خود در 
فرايندهاي اداري مديريت ش��هري اس��ت و از سوي 
ديگر، انتظار مي رود، تصميمات و مصوبات مديريت 
شهري حقوق عامه مردم در امور شهري و شهرسازي 
را تامين كند. با اين ح��ال، چالش هايي در اين ميان 
ايجاد مي شود و بعضا اختلالاتي را به همراه دارد. به طور 
مثال، اعضاي شوراي ش��هر بر اين باورند كه با ابطال 
انتخابات شوراياري ها، اين نهاد 15 ساله از مردم دريغ 
ش��ده و هم اينك انتقال صداي مردم در امور شهري 
به مسوولان ش��هرداري دچار اختلال شده است. آن 
سوتر، در مديريت شهري كميسيون هايي وجود دارد 
كه بعضا با راي هاي خود باعث تضييع حقوق يا دلخوري 
شهروندان مي شوند. به همين دليل، شهروندان براي 
استيفاي حقوق خود به ديوان عدالت مراجعه مي كنند. 
اما رييس شوراي شهر تهران بر اين باور است كه برخي 
از شهروندان در مواجهه با راي كميسيون ماده 100 
)كميسيوني كه تخلفات ساختماني را بررسي مي كند( 
با استخدام دلال به دنبال گرفتن راي مثبت به نفع خود 
هستند و اين مساله را حتي با تجديدنظر خواهي و به 
صورت زنجيروار پيگيري مي كنند. در چنين شرايطي 
قضاوت درباره اينكه راي ديوان صحيح است يا تصميم 
كميسيون ماده 100، اقدامي بسيار چالش برانگيز است 
و نيازمند استفاده بيشتر از رويكردهاي كارشناسانه 
اس��ت. به همين دليل، ديروز اعضاي ش��وراي شهر و 
رييس ديوان عدالت اداري بر س��ر تش��كيل كارگروه 
مشترك ميان اين نهاد و ش��هرداري تهران به توافق 

رسيدند.

   لزوم تشكيل كارگروه مشترك 
ديروز حجت الاسلام والمسلمين حكمتعلي مظفري، 
رييس ديوان عدالت اداري در صحن علني شوراي شهر 
بر لزوم تشكيل كارگروه مشترك ميان ديوان عدالت 

اداري و شهرداري تهران تاكيد كرد.
او در يكصد و پنجاه و هفتمين جلس��ه علني شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران اظهار كرد: مباحث مربوط به 
موضوعات شهرسازي و تصميم گيري ها در اين زمينه 
ارتباط تنگاتنگي با ديوان عدالت اداري دارد. لذا نيازمند 

تعاملات مشترك با مديريت شهري هستيم.
وي افزود: در حال حاضر ش��ايد اين تعاملات به نقطه 
مطلوب نرسيده، در تهران و كلان شهرهاي كشور به 
تعاملات بيشتري نياز داريم كه وزارت كشور، شوراي 
شهر و شهرداري تهران به عنوان بازوي توانمند شورا 
از جمله نهادهايي هستند كه بايد با آنها تعامل داشته 
باشيم. مظفري درخواست در مديريت شهري براي 
تعامل بيشتر تش��كيل كارگروه مشترك شهرداري 
تهران و ديوان را مطرح كرد و اف��زود: با برگزاري اين 
جلسات ديگر دغدغه مس��ائل قضايي وجود نخواهد 
داشت. تهران مشكلات زيادي دارد كه نياز به مداخله 
شورا و شهرداري دارد. در حقيقت هر جا تصميم گيري 
صورت مي گيرد عده اي ممكن اس��ت طرح شكايت 
كنن��د و قرار گرفت��ن در اين چرخه س��رعت فرآيند 
خدمت رس��اني را كاهش مي دهد. لذا با تشكيل اين 

كارگروه مي توان به اين فرآيند س��رعت داد و در اين 
حوزه ما آمادگي 100 درصدي داريم.

رييس دي��وان عدالت اداري ادام��ه داد: . اگر به دنبال 
افزايش رضايت عمومي و سرمايه اجتماعي هستيم 
بايد به حقوق شهروندي توجه داشته باشيم كه لازمه 
آن اصل مس��ووليت پذيري و پاسخگويي است. قطعا 
اين اصلاحات به نفع جامعه اس��ت. در ديوان عدالت 
اداري در خدمت شورا و شهرداري براي خدمتگزاري 

به مردم هستيم.
وي با تاكيد بر اينكه ما از آموزش مش��تاقانه استقبال 
مي كنيم، ادام��ه داد: اگر ظرفيت در اين زمينه وجود 
دارد هر گونه آموزش مشترك براي قضات و مديران 
را دنبال مي كنيم. اين آموزش ها در كميس��يون ماده 
100 استان ها مرتبا پيگيري مي شود. سامانه اي نيز 
در نظر گرفته ش��ده كه آراء در آن بارگزاري شده و هر 
كسي مي خواهد طرح دعوا كند به اين سامانه ارجاع 
داده مي شود تا از نتايج دعاوي خود آگاه شود و سپس 

نسبت به ثبت دعاوي اقدام كند.
وي با بيان اينكه اغلب قضات ديوان از افراد متخصص 
هستند، افزود: حاضريم متخصص بودن اين قضات را 
به مناظره بگذاريم. در عين حال خود را بي نياز از نظر 

كارشناسي نمي دانيم.

   انتظارت اهالي بهشت از ديوان عدالت
اعضاي ش��وراي ش��هر تهران ديروز پس از اس��تماع 
سخنان رييس ديوان عدالت اداري به بيان نظرات خود 
پرداختند. آنها با اعلام نظرات و درخواست هاي خود 
از ديوان عدالت اداري، استقرار دادگاه هاي تخصصي 
درباره مديريت شهري و حوزه شهرسازي را قابل توجه 
دانستند و بر بررسي بيشتر چرايي ابطال مصوبات شورا 
در خصوص عارضه سنجي ترافيكي، كسري پاركينگ 
در ديوان عدالت و لزوم حل مس��ائل ش��وراياري ها و 

احياي آن تأكيد كردند.
در ابتدا مهدي چمران رييس ش��وراي ش��هر تهران 
با تاكيد بر اينكه تش��كيل يك كارگروه مشترك را با 
ديوان عدالت اداري در دستور كار قرار خواهيم داد تا 
از تعداد شكايات كاسته شود، گفت: در حال حاضر در 
پرونده هايي همچون باغات و ماده 100 شاهد ايجاد 
يك زنجيره هس��تيم به گونه اي كه تا حكم از س��وي 
مديريت شهري صادر مي ش��ود بلافاصله يك دلال 
پيدا مي كنند تا در ديوان شكايت كند و اگر رأي مثبت 
گرفتند كه هيچ اما اگر رأي منفي گرفته ش��د دوباره 

پرونده را به تجديد نظر مي برند و اين زنجيره ادامه دارد 
در حالي كه بايد قطع شود. 

مهدي عباسي عضو شوراي شهر تهران نيز با اشاره به 
تغيير قوانين ديوان عدالت اداري اظهار كرد: استقرار 
دادگاه هاي تخصصي در خصوص مديريت ش��هري 
و حوزه شهرس��ازي عملك��رد خوبي بوده اس��ت؛ اما 
من خودم س��ه پرونده در خصوص باغات دارم كه به 
صراحت و براساس مستندات قانوني ما اعلام كرديم 
كه اين املاك باغ است اما در ديوان عدالت اداري اتفاق 

ديگري افتاد.
جعفر تشكري هاشمي هم با انتقاد از عملكرد ديوان 
عدالت اداري در ابطال مصوبه عارضه سنجي ترافيكي 
پروژه هاي بزرگ مقياس، با هش��دار نسبت به از بين 
رفتن ظرفيت محيط زيس��تي مناطق گفت: اگر اين 
عارضه سنجي صورت نگيرد كيفيت زندگي به شدت 
كاهش مي يابد و اين در حالي اس��ت كه علاوه بر اين 
ديوان عدالت اداري با اخذ عوارض كسري پاركينگ 
مخالفت كرده اس��ت و جاي س��وال اس��ت كه وقتي 
خيابان ها مملو از خودرو شده چرا نبايد عوارض كسري 
پاركينگ اخذ شود تا بتوانيم در راستاي اخذ پاركينگ 
عمومي اق��دام كنيم؟ وي اضافه ك��رد: ديوان عدالت 
اداري يك ظرفيت مردمي به نام شوراياران را در تهران 
لغو كرده است و اين در حالي است كه شوراياران بزرگ 
و معتمدين مردم بودند و بازوي نظارتي شوراي شهر 

بوده كه اميدواريم در اين زمينه چاره انديشي شود.
مهدي اقراريان نيز با اشاره به ابطال دو مصوبه شورا در 
خصوص عارضه سنجي ترافيكي و كسري پاركينگ 
اظهار كرد: امروز ترافيك تهران اسفناك است و بايد در 
مورد ترافيكي كه ناشي از پروژه هاي بزرگ مقياس است 
مطالعات ش��ود و همچنين قرار بوده عوارض كسري 
پاركينگ بگيريم تا هزينه هاي راه اندازي پاركينگ را 

تأمين كنيم كه اين مساله ابطال شده است.
وي با بيان اينكه بس��ياري از مشكلات امروز تهران به 
دليل عدم رعايت كامل طرح جامع شهر تهران است، 
گفت: براي دستگاه هاي مختلف تكاليفي مشخص شده 
است اما بسياري ترك فعل كردند و پاي كار نيستند و 
اين مساله سبب بروز مشكلاتي براي شهر تهران شده 

است كه بايد چاره انديشي شود.
پرويز سروري نايب رييس ش��وراي شهر تهران نيز با 
موضوع شوراياران و راي ديوان عدالت اداري در اين باره 
اشاره كرد و اظهار كرد: شوراياران 15 سال به صورت 
شايسته به مردم خدمت مي كردند و جاي سوال است 

كه اگر فعاليت آنها خلاف قانون بوده چرا 15 سال فعال 
بوده و اگر فعاليت شان خلاف قانون نيست چرا منحل 
ش��ده كه به نظر مي رسد بايد جلسات مختلفي براي 
حل مشكل آنها گذاشته شود. نرجس سليماني نيز با 
اشاره به حجم پرونده هاي باغات در تهران اظهار كرد: 
در مورد باغات نيازمنديم كه بين مديريت ش��هري و 
ديوان عدالت اداري يك كارگروه مش��تركي تشكيل 
شود تا در راستاي ايجاد وحدت رويه و يكسان نگري 
چاره انديشي كنيم. سوده نجفي نيز با انتقاد از ابطال 
مصوبه عارضه سنجي ترافيكي و اخذ عوارض كسري 
پاركينگ تصريح كرد: كميسيون مشاغل مزاحم در 
برخي موارد آرايي در خصوص تعطيلي اماكن به دليل 
آلودگي و مزاحمت هايي كه دارند صادر مي كنند، اما 
بعضا اين آرا با پيگيري افراد باطل مي شود كه ديوان 

لازم است در اين خصوص چاره انديشي كند.
مهدي پيرهادي نيز با تأكيد بر حل مساله شوراياري ها 
اظهار كرد: تقاضاي ما اين است كه ديوان عدالت اداري 
توجه ويژه اي به اين موضوع داش��ته باشد همچنين 
بعضا ديده مي شود كه در برخي پرونده ها قضات ورود 
ماهوي دارن��د كه بايد در اين خص��وص تجديد نظر 
شود. همچنين شهرداري تهران ضابط قضايي نيست 
و در برخي مس��ائل همچون ساختمان هاي پرخطر، 

فرونشست، سد معبر و غيره بايد به آنها كمك شود.

   كارگروه مشترك براي آموزش
احمد صادقي نيز با بيان اينكه بعضا برخي آرا برخلاف 
مصوبات شورا اس��ت و برخي از مصوبات نيز به دليل 
عدم اش��رافيت اعضاي ش��وراها صادر مي شود كه در 
ادامه ابطال مي شود يا به مشكلاتي برمي خورد، گفت: 
لازم است كه كارگروه مشتركي براي آموزش قضات، 
اعضاي شوراهاي شهر و روستا و مديران تشكيل شود.

همچنين شربياني عضو شوراي شهر تهران با تاكيد 
بر ادامه فعاليت ش��وراياري ها اظهار كرد: بعضا شاهد 
هستيم آراي ش��عب در يك مورد، در شعب مختلف 
متفاوت اس��ت كه بايد وحدت رويه در اين خصوص 

شكل بگيرد.
زهره ش��مس احس��ان نيز با تاكيد بر ارايه دوره هاي 
آموزشي قوه قضاييه و ديوان در حوزه حقوقي شهرداري 
تهران گفت: بيشتر پرونده هاي ارجاعي عليه شهرداري 
در مورد حقوق مكتس��به همچون پايان كار و صدور 

پروانه است كه نياز به تدبيرانديشي دارد.

   مي خواهيم حرف مردم
 به گوش مسوولان  برسد

در ادامه ناصر اماني ديگر عضو ش��وراي ش��هر تهران 
نيز اظهار كرد: ش��وراياري ها در قب��ال مردم محلات 
مسووليت پذير هستند و با حضور در جلسات و شوراي 
شهر بدون هيچ تعارفي خواهان پاسخگويي مسوولان 
در ش��هرداري بودند و ما مي خواهيم حرف مردم را به 
گوش مسوولان برسانيم و بر همين اساس خواهان رفع 

مشكل شوراياري ها هستيم.
مهدي چمران در پايان با تاكيد بر اينكه ديوان عدالت 
اداري به انتخابات شوراياري ها ايراد وارد كرده است، 
گفت: ف��رض كردند م��ا انتخابات سراس��ري برگزار 
مي كنيم در حال��ي كه انتخابات محلي بود و حتي در 
دوره سوم شوراها ما در سه روز انتخابات را در مساجد 
برگزار كرديم و صندوق هم نگذاشتيم، اما در نظر داريم 
كه با برگزاري جلسات مس��تمر مشكل شوراياري را 

مرتفع كنيم.
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جذابيت شميرانات
براي زمين خواران

در س��ه ماهه اول سال جاري ش��هرهاي دماوند، 
پرديس و شميرانات شاهد بيش��ترين موارد رفع 
تص��رف از اراضي دولتي بودند ك��ه از جذابيت اين 

مناطق براي زمين خواران حكايت دارد.
به گزارش ايس��نا، ارزش بالاي زمين در دامنه هاي 
البرز مركزي و ش��ميرانات شامل شهرستان هاي 
تجريش، لواس��ان، اوشان، فش��م و ميگون، طمع 
زمين خواران را در پي دارد و ظاهرا قرار نيست از اين 

مناطق دل بكنند.
جديدترين آمار رفع تصرف از اراضي دولتي استان 
تهران گوياي آن است كه در سه ماهه ابتداي سال 
جاري 11۹ فقره رفع تصرف به ارزش ۲۶00 ميليارد 
تومان رخ داده است. مس��احت اراضي فوق بالغ بر 
۲1۴ هزار متر مربع بوده و بيشترين دست اندازي 
در ش��هرهاي دماوند، پرديس و ش��ميرانات اتفاق 

افتاده است.
لواسان لقب پايتخت زمين خواري ايران را دارد. اين 
در حالي اس��ت كه بنا به گفته  كارشناسان،  اراضي 
ش��ميرانات با توجه به اهميت زيست محيطي آن 
بسيار ارزشمند اس��ت و نمي توان قيمتي برايش 
متصور بود؛ چرا كه خاك و انرژي توليد مي كند. از 
طرف ديگر گران ترين و مهم ترين مراتع كشور در 

شميرانات و لواسانات قرار دارد.
طي 50 سال گذشته رشد ويلاسازي و شهرنشيني 
در منطقه لواسان به قدري سريع بوده كه از ظرفيت 
زيس��تي آن بس��يار فراتر رفته و اين اكوسيستم را 
تهديد مي كند. جعل اسناد، فروش اراضي، تغيير 
كاربري و تصرف زمين در پوشش كاشت درخت از 

ترفندهاي مرسوم در زمين خواري است.
سال هاس��ت كه درب��اره جرم ان��گاري در موضوع 
زمين خواري صحبت مي شود. كارشناسان معتقدند 
علاوه بر رفع تصرف و تخريب بنا زمين خواران بايد به 
دست قانون سپرده و مجازات شوند. به موجب ماده 
۶۹0 قانون مجازات، زمين خواران بين يك ماه تا يك 
سال زندان مي شوند. البته در بيشتر مواقع اشخاص 
زمين خوار مرتكب جراي��م ديگري از جمله جعل 
و استفاده از سند مجعول، كلاهبرداري، پرداخت 
رشوه به كارمندان و مقامات دولتي مي شوند كه در 
اين صورت مجازات آنها با لحاظ مجازات ديگر جرايم 

ارتكابي آن تعيين مي شود.
به لطف زمين خواران هر روز عبارت جديدي به دايره 
لغات فارسي افزوده مي شود؛ تا جايي كه واژه هايي 
مثل زمين خ��واري، جنگل خ��واري، كوه خواري، 
درياخ��واري، رودخانه خ��واري و نخل خ��واري به 
فرهنگ لغات فارس��ي ورود كرد. دست اندازان به 
منابع طبيعي ش��مال و شمال شرق تهران حتي از 

قبر در زمين هاي تصرفي پول درمي آورند!
اواخر س��ال جاري بود كه خبر رسيد قيمت قبر در 
آرامستان تپه س��رخه لواسان بين ۶00 ميليون تا 
يك ميليارد تومان تعيين مي شود؛ در حالي كه بنا 
به گفته مديركل راه و شهرسازي استان تهران، اين 
زمين دولتي توسط افرادي تصرف شده بود و حالا 

آزادسازي شده است.

افزايش سرانه ورزشي بانوان
در پايتخت

مديرعامل س��ازمان ورزش ش��هرداري تهران در 
مورد توافق سازمان متبوعش با سازمان پيشگيري 
و مديريت بحران شهر تهران براي استفاده مشترك 

از سوله هاي الزهرا )س( توضيحاتي ارايه كرد.
به گزارش ايس��نا، حسين اوجاقي درباره تفاهم دو 
سازمان ورزش و مديريت بحران شهرداري تهران 
اظهار كرد: حسب دستور شهردار تهران توافقي را با 
ستاد مديريت بحران درباره سوله هاي الزهرا )س( 
داشتيم تا سازمان بحران نيز از 50 سوله الزهرايي 
كه در اختيار سازمان ورزش قرار دارد و براي ورزش 

بانوان استفاده مي شود، استفاده كند.
وي با اش��اره به اينكه س��وله هاي الزهرا )س( يك 
ظرفيت منحص��ر به فرد و مخت��ص ورزش بانوان 
در ش��هر تهران است، افزود: با توجه به تاكيدي كه 
شهردار تهران مبني بر استفاده از سوله ها در مواقع 
بحران يا براي آموزش ه��اي اين حوزه دارد، توافق 
ش��د كه بخش هايي از اين سوله ها كه براي بحران 
مورد نياز اس��ت، به س��تاد مديريت بحران واگذار 
شود. بر اين اس��اس طبقات بالاي اين سوله ها در 
اختيار س��تاد مديريت بحران قرار مي گيرد ولي از 
طبقات پايين اين سوله ها براي بحث ورزش بانوان 

استفاده مي شود.
اوجاقي با بيان اينكه اين س��وله ها ب��راي افزايش 
سرانه ورزشي بانوان مساله مهمي است، ادامه داد: 
همچنين قرار ش��د طبقات پايين ساير سوله هاي 
بحران نيز به ورزش بانوان اختصاص يابد و با اين كار 
تعداد سوله هاي مورد استفاده براي ورزش بانوان به 

حدود ۹0 مورد مي رسد.
مديرعامل سازمان ورزش شهرداري تهران اضافه 
ك��رد: تا پيش از اي��ن توافق، طبقات ب��الا و پايين 
سوله هاي الزهرا )س( در اختيار سازمان ورزش بود 
اما با اين توافق طبقات بالا به سازمان بحران واگذار 
مي شود و به ازاي آن طبقات پايين ساير سوله هايي 
كه در اختيار بحران اس��ت به بح��ث ورزش بانوان 

اختصاص مي يابد.

مشكل تامين قطعه علت اصلي 
ابطال پروازها است

سخنگوي س��ازمان هواپيمايي ابطال پروازهاي 
هواپيماي��ي آتا ط��ي روزهاي اخي��ر را به دليل 

مشكل تامين قطعه دانست.
به گ��زارش ايرنا، ۶ پ��رواز هواپيمايي آتا در يك 
روز از فرودگاه تبريز باطل ش��د كه به علت عدم 
جايگزيني پرواز، منجر به بازگش��ت بسياري از 

مسافران به خانه شد.
جعف��ر يازرلو، س��خنگوي س��ازمان هواپيمايي 
درخصوص وضعي��ت ش��ركت هواپيمايي آتا و 
ابطال ۶ پرواز در يك روز گفت: لغو پروازهاي روز 
جمعه آتا مربوط به خرابي »قطعه« و عدم امكان 
تامين آن بود. در عين ح��ال آتا هيچ هواپيماي 
جايگزيني هم نداش��ت كه منجر شد ۶ پرواز در 

يك روز لغو شود.
يازرلو گفت: تاكيد سازمان هواپيمايي بر اجراي 
آيين نامه حقوق مس��افر اس��ت كه در اين جور 
مواق��ع حتما خس��ارت لغ��و پروازها به مس��افر 
پرداخت ش��ود. مس��افران هم مي توانند مطابق 
آيين نامه درخواست فوري براي بازگشت هزينه 

بليت را از ايرلاين پيگيري كنند. 
آتا هم روز گذش��ته اعلام كرد كه براي پرداخت 
خس��ارت به مس��افران مطابق آيي��ن نامه رفتار 

خواهد كرد.
وي با اعلام اينكه هواپيماي آتا هم اكنون در فرودگاه 
تبريز زمينگير شده است، گفت: هزينه تعميرات و 
تهيه قطعه بسيار افزايش يافته و همزمان به دليل 
اعمال تحريم ها امكان تامين قطعات موتور هواپيما 
سخت اس��ت. اين ش��رايط احتمال نقص فني در 

هواپيماها را افزايش داده است.

بارش هاي رگباري
۳ استان جنوبي را فرا مي گيرد

امروز بارش هاي رگباري با سطح هشدار نارنجي 
 بخش هاي��ي از س��ه اس��تان جنوبي كش��ور را 
ف��را مي گي��رد و پيامدهاي مخاط��ره آميزي به 

همراه دارد.
ب��ه گ��زارش ايرنا، بر اس��اس آخري��ن خروجي 
نقشه هاي پيش يابي و مدل هاي جوي دوشنبه 
و س��ه ش��نبه ناپايداري ه��اي ش��ديد فصلي و 
رش��د ابرهاي همرفتي نيمه جنوبي سيستان و 
بلوچستان، جنوب كرمان و ش��رق هرمزگان را 

فرا مي گيرد.
اين س��امانه رگبار باران، رعدو ب��رق، در برخي 
نقاط تگ��رگ و وزش باد ش��ديد گاه��ي همراه 
با گردوخاك ب��ه همراه دارد كه س��بب طغيان 
رودخانه هاي فصل��ي و آبگرفتگي معابر عمومي 

مي شود.
همچنين جاري شدن روان آب، صاعقه، خسارت 
به س��ازه هاي موقت از جمله بنرها، داربست ها و 
تابلوهاي تبليغاتي و اختلال در پروازها نيز براي 

منطقه اثر سامانه پيش بيني مي شود.
توصيه مي ش��ود در بازه زماني فعاليت سامانه از 
هر گونه تردد، توقف و برپايي چادرهاي مسافرتي 
در حاشيه رودخانه ها اجتناب شود. همچنين از 
فعاليت هاي كوهنوردي، چراي دام و تردد عشاير 
در حاشيه رودخانه ها و نواحي مرتفع پرهيز شود.

علاوه بر اين توصيه مي شود نسبت به »احتياط 
در سفرهاي بين ش��هري، اطمينان از استحكام 
سازه هاي موقت، رعايت فاصله از ساختمان هاي 
در دست ساخت يا نيمه كاره و با توجه به احتمال 
رخ��داد تگ��رگ اتخ��اذ تمهي��دات لازم جهت 
جلوگيري از خسارت به بخش كشاورزي و پارك 

خودروها در مناطق مسقف« نيز اقدام شود.

كارگروهمشتركديوانعدالتاداريومديريتشهريتشكيلميشود؟

شكايت زنجيره اي به ديوان عدالت
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۱۴ - 8۳۱ ق 8۶ و وضعیت ظاهری : ) س�الم و بدون عیب و نقص فنی و ظاهری  واقع در 
پارکینگ جنب فرمانداری اهواز که طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری به مبلغ 
۳/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ) سه میلیارد و دویست میلیون ریال( ارزیابی شده و قطعیت یافته 
است، از ساعت 9 الی ۱۲ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱8 روز یکشنبه در اداره اجرای اسناد اهواز واقع 
در اهواز کوی نبوت جنب مجتمع قضایی باهنر اداره اجرای اسناد رسمی اهواز ، از طریق 
مزایده به فروش می رسد . مزایده از مبلغ مذکور شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی 
نقدا فروخته می شود و کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و 
حق مزایده نقدا وصول خواهد شد. لازم بذکر است شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده 
درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در 
جلسه مزایده است و مابقی مبلغ را می بایست ظرف مهلت 5 روز پس از مزایده به حساب 
سپرده ثبت واریز نمایید. در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش به فروش از درجه 
اعتبار ساقط و مزایده تجدید می حساب سپرده واریز نگردد مبلغ مذکور قابل استرداد 
نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. در این صورت نیز عملیات گردد . م الف 5/7۲8

تاریخ انتشار آگهی : ۱۴۰۲/۰۴/۰5

آگهی مزايده اتومبيل

برگ سبز ، سند کمپانی و کارت خودرو پژو پارس سال- مدل  ۱۴۰۱  - رنگ سفید
125k0114948   :شماره موتور

NAANA15E4NH159490  :شماره شاسی
شماره پلاک:    ایران ۲9 – ۴۶۶  و ۲7

متعلق به خانم گلستون جمشید نژاد به شماره ملی     ۳۶9۰۳۳۲8۱8   مفقود و از 
درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

برابر  ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف  برابر آراء  صادره هیئت موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی  تصرفات مالکانه و بلا معارض ش�رکت صنایع تبدیلی گلستان به 
شناس�ه ملی  ۱۰7۰۰۱۴۱77۰ متقاضی کلاس�ه پروند ه  ۱۴۰۱۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۴۱۶  
در شش�د انگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا ش�ده اس�ت  به مس�احت 
۴75۳/8۰مترمربع، از پلاک باقیمانده ۲۶8 اصلی بخش سه و پلاک ۳۲۲ فرعی 
از ۲۶8_ اصلی واقع در اراضی مازاد اوز ینه بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان .لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود از این رو 
اشخاصی که نسبت به صدور  رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را  با ذکر شماره پرونده به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 
مرجع ثبتی ،دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی تقدیم 

دادخواست را به این اداره ارائه نمایند. م الف:۱5779
تاریخ انتشار نوبت اول:  ۱۴۰۲/۳/۲۰
تاریخ انتشار نوبت دوم:  ۱۴۰۲/۴/5

آگهی اختصاصی موضوع  قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

حجت تجری
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان

به اطلاع عموم می رساند به موجب پرونده اجرایی مهریه کلاسه ۱۴۰۱۰۲۶۰5 مقدار یک دانگ از ششدانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی ۱ فرعی از 79۴ اصلی( یک فرعی از هفتصد و نود و چهار اصلی، مفروز و مجزا 
شده از 79۴-79۶ فرعی از اصلی مذکور ، واقع در بخش ۰۱ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک اداره دو اهواز به آدرس اهواز ، خیابان ۲۴ متری نبش خیابان غفاری، پشت مسجد آیت اله شفیعی، طبقه دوم، دفتر روزنامه 
کثیرالانتشار وحدت با مالکیت مرحوم آقای سیدمهدی موسوی نسب نام پدر سید محمد حسین تاریخ تولد: ۱۳۶۱/۰۶/۳۰ شماره ملی: ۱75۰99۳۱7۱ شماره شناسنامه: ۲۶58۱ بعنوان مالک یک دانگ از ششدانگ 
عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت ۱۱7۴۱۳ تاریخ ۱۳7۱/۰5/۳۱ ، موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۱5575۲ سری سال که در صفحه ۴5۰ دفتر املاک جلد 8۶ ذیل شماره ۱88۱۳ ثبت گردیده است 
که وفق گزارش بازدید کارشناس ارزیاب از محل به صورت یک دستگاه آپارتمان مورد نظر نوع ملک طلق با کاربری تجاری به مساحت 8۳/87 متر مربع اعیان واقع در طبقه دوم، ساختمان مشتمل بر: ۲ اتاق 
خواب، هال عمومی و سالن پذیرایی در هم ، سرویس آبدارخانه و بهداشتی ، دارای انشعابات آب ، برق ، گاز و تلفن ، اسکلت فلزی، ساخته شده از مصالح بنایی ، سقف طاق ضربتی  آجر و تیرآهن ، پوشش دیوارهای 
داخلی سفید کاری ، رنگ آمیزی مستهلک ، که دیواری ، درب و چنجره فلزی ، کف پوش موزاییک، باقدر السهم اعیان از عرصه، طبق قانون آپارتمانها و طبق اعلام کارشناس رسمی در تصرف مالک مشاعی 

برادران) سید مهدی موسوی نسب( و محل روزنامه میباشد . حقوق ارتفاقی برابر قانون تملک آپارتمانها و آئین نامه اجرائی آن میباشد و دارای تمام امکانات و خدمات رفاهی شهری بوده و سهل البیع میباشد.
حدود و مشخصات :شمالا به طول ۴/8۰ متر پنجره و دیواریست به فضای خیابان داریوش. شرقا اول به طول ۱/۱۰ متر دیواریست به فضای خیابان دوم به طول ۱5/۱5 متر دیواریست به فضای پلاک 79۳ ، جنوبا 
به طول ۳/۳۰ متر دیواریست به فضای پلاک مزبور غربا اول به طول ۱/8۰ متر دوم که جنوبی است به طول ۲/۶5 متر پنجره و دیواریست به نورگیر اشتراکی طبقات اول و دوم ، سوم به طول ۴/۶5 متر دیواریست 
مشترک با پلاک 79۴/۲ چهارم که شمالی است به طول ۱/۰5 متر پنجم به طول ۱/۱5 متر ششم که جنوبی است به طول ۱/۰5 متر کلا پنجره و دیواریست به نور گیر اشتراکی واحدهای مسکونی که به علت عدم 
پرداخت بدهی بابت طلب مهریه به خانم رویا پرویزی بابادی منجر به صدور اجرائیه شده و طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ششدانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی ۱ فرعی از 79۴ اصلی واقع در بخش ۱ اهواز 
به مبلغ ۱5/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال پانزده میلیارد ریال و سهم یک دانگ عرصه و اعیان مالک مبلغ ۲/5۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ) دو میلیارد و پانصد میلیون ریال ارزیابی شده است و پلاک موصوف از ساعت 9 الی ۱۲ روز 
۱۴۰۲/۰۴/۱9 دوشنبه نوزده تیرماه یکهزار و چهارصد و دو در اهواز کوی نبوت بلوار دعبل خزاعی جنب مجتمع قضایی شهید باهنر طبقه دوم سازمان ثبت اسناد و املاک ناحیه دو ،اهواز اداره اجرای اسناد رسمی 
اهواز از طریق مزایده به فروش می رسد مزایده یک دانگ مشاع از ششدانگ از مبلغ پایه ۲/5۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ) دو میلیارد پانصد میلیون ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود لازم 
بذکر است پرداخت بدهیهای مربوط به آب ، برق ، گاز اعم از حق انشعاب و یاحق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهیهای مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده 

اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است. درخواست کنندگان جهت شرکت در مزایده می بایست ۱۰ درصد از مبلغ پایه مزایده را به حساب سپرده ثبت واریز نمایند. 
م الف 5/7۴۱            تاریخ انتشار آگهی ۱۴۰۲/۰۴/۰5  

آگهی مزايده مال غير منقول

معاون اداره اجرای اسناد رسمی اهواز – فریبا آریایی نیا

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320



بيست وششمين نمايش��گاه الكترونيك، كامپيوتر و 
تجارت الكتروني��ك )الكامپ( روز گذش��ته و پس از 
چهار س��ال وقفه با حضور مسوولان افتتاح شد كه اين 
افتتاحيه سه بار با قطعي برق مواجه شد. افتتاحيه اين 
مراسم، وزير ارتباطات عنوان كرد كه تقليل دادن اقتصاد 
ديجيتال به يك پلتفرم امريكايي يعني اينستاگرام ظلم 
به اقتصاد ديجيتال ايران است و اگر ما به دنبال توسعه 
اقتصاد ديجيتال هستيم يك پايه اساسي آن پلتفرم هاي 
خودمان هس��تند كه اقتصاد ديجيتال ما بر بستر آنها 

شكل گرفته است.
الكامپ به عنوان بزرگ ترين رويداد فناوري اطلاعات 
و ارتباطات كشور پس از چهار سال وقفه، روز گذشته 
در محل دايمي نمايشگاه بين المللي تهران افتتاح شد و 
به مدت چهار روز )تا هفتم تيرماه( پذيراي علاقه مندان 
اين حوزه اس��ت. مجتبي توانگر رييس كميته اقتصاد 
ديجيتال مجلس شوراي اسلامي در اين افتتاحيه گفت: 
جاي خوشحالي دارد كه دولت سيزدهم اراده تحول را 
از خود نشان داده است كه از ميان آنها مي توان به نكاتي 
اشاره كرد. يكي از آنها فيبرنوري است كه به اراده مصمم 
نياز داشت و ۲ دستاورد مهم براي آينده اقتصاد ديجيتال 
دارد. يكي از مهم ترين دستاوردهاي آن ارايه اينترنت 
چند صد مگابيتي است. وي افزود: مساله بعدي توجه 
به توليدات بومي مانند پيام رسان ها است. پيام رسان ها 
بايد چرخه اقتصادي خود را تكميل كنند. اين نماينده 
مجلس تاكيد كرد: صنعت نيمه تعطيل فضايي در اين 
دولت احيا شد و پرتاب موفق ماهواره خيام از اقدامات 
مهم در اين حوزه است. س��اختارهاي دولت براي اين 
دگرديسي آماده نيست، س��اختارهايي كه عمرشان 
۲۰ ساله است و با هوش مصنوعي در تناقض هستند. 

   موانع سر راه اقتصاد ديجيتال
توانگر ادام��ه داد: موضوع اقتص��اد ديجيتال نيازمند 
س��اختار حمايتگر اس��ت و حتي هوش مصنوعي نيز 
سخت مي تواند در اين شرايط از عهده كار خود برآيد. در 
آينده رشد اقتصاد دنيا فناوري محور خواهد بود. هسته 
اقتصاد ديجيتال نيازمند سرمايه گذاري جديد است و 
بايد از تم��ام ظرفيت اقتصاد ديجيتال مانند پلتفرم ها 
استفاده كنيم. تحول در اقتصاد محتوا با تسهيم درآمد 
بين بازيگران ضروري استو وي تاكيد كرد: فيلترينگ، 
ماليات و بيمه آزادكاري از موانع سر راه اقتصاد ديجيتال 
است و بايد براي آنها فكري كرد. علي رغم تاكيدات سران 
قوا اجازه، سرمايه گذاري خارجي هنوز مشكلاتي دارد 

و در عمل مي بينيم ك��ه ترس هايي وجود دارد و اجازه 
رونق را نمي دهد. مس��وولان دولت سيزدهم شجاعت 
اين تغيير رويك��رد را دارند و اگ��ر اراده كنند مي توان 
اين تغييرات را لحاظ كرد. رييس كميس��يون اقتصاد 
ديجيتال مجلس گفت: در كارگروه اقتصاد ديجيتال 
تجربه خوبي ب��راي واگذاري تنظيم گ��ري آزادكاران 
داشتيم و نبايد بترس��يم كه بخش خصوصي در كنار 
دولت كار كن��د. چابكي تنظيم گري بخش خصوصي 
مي تواند روند توسعه اقتصاد ديجيتال را شتابان كند. 
وي اظهار داش��ت: لازم است سفارتخانه هاي ما رابطه 
بهتري با بخش غيردولتي داش��ته باش��ند و اين مهم 
نيازمند تدوين برنامه ديپلماسي خارجي است كه بايد 

در دستور كار قرار بگيرد.

   لزوم توجه توليدمحور 
به فناوري هاي روز دنيا 

روح الله دهقاني فيروزآبادي مع��اون علمي، فناوري و 
اقتصاد دانش بنيان رييس جمهور در اين مراسم گفت: 
زحمت زيادي براي برگزاري اين نمايش��گاه كشيده 
شده اس��ت و حضور ۵۰۰ ش��ركت  خارجي و داخلي 
نشان دهنده اين مساله اس��ت. الكامپ امروز با چيزي 
كه در دهه ۷۰ آغاز ش��د، تفاوت چشمگيري دارد. در 
آن زمان بيش��تر با افرادي مواج��ه بوديم كه كامپيوتر 
و خدمات ارايه مي كردند، اما امروز در اين نمايش��گاه 
شركت هاي بسيار خوب دانش بنيان با دستاوردهاي 

پيش��رفته خود در حال ارايه هستند. وي افزود: مساله 
اقتص��اد ديجيتال به چن��د فناوري كليدي وابس��ته 
اس��ت و اگر بخواهيم در اين حوزه ماندگار باشيم بايد 
به فناوري هاي��ي مانند ميكروالكتروني��ك، اينترنت 
اش��يا، هوش مصنوعي ورود كنيم و قطع��ا اگر به اين 
س��ه فناوري توجه توليدمحور نداشته باشيم، ممكن 
اس��ت بازارهاي خود را از دست بدهيم. دهقاني تاكيد 
كرد: يكي از فناوري هايي كه در اقتصاد ديجيتال تاثير 
بسزايي دارد، هوش مصنوعي است. علاوه بر كاربردي 
كه اين فناوري در اقتصاد ديجيتال بايد به سمت ساخت 
آن نيز پيش برويم. بايد در آينده شش هاب فناوري در 
كشور راه اندازي ش��ود تا ۶ موضوع بزرگ، قابل اعتنا با 
ظرفيت هاي عظيم در آن بررسي شود و پژوهشگران 

فناوري بتوانند در آنجا فعاليت كنند. 

    شعار امسال: آينده بهتر 
براي اقتصاد ديجيتال

حسين اسلامي، رييس س��ازمان نظام صنفي استان 
تهران در مراس��م افتتاحيه نمايش��گاه الكامپ اظهار 
كرد: شعار امس��ال آينده بهتر براي اقتصاد ديجيتال 
اس��ت و اين نمايشگاه با نمايشگاه هاي قبلي فرق هاي 
دارد. اين نمايشگاه را درحالي افتتاح مي كنيم كه ۴۸۰ 
ش��ركت كننده در آن حضور دارند. وي افزود: امس��ال 
تمركزمان بر روي محتواست و اين شرايط با چهار سال 
قبل متفاوت است. امسال افتخار داريم كه مجموعه هاي 
بسياري در نمايش��گاه حضور دارند. براي آينده بهتر 
اقتصاد ديجيتال بايد به سه بخش توجه كرد؛ در حوزه 
اول يعني س��خت افزار نيازمند توليد خوب هستيم و 
اين نيازمن��د واردات خوب اس��ت. او افزود: همچنين 
زيرساخت ها نيازمند به روزرس��اني است و اين حجم 
از مقاومت ها باعث ش��ده نتوانيم به اين زيرساخت ها 
برسيم. در موضوع نرم افزار هم موضوعاتي وجود دارد و 
ما زماني مي توانيم از شركت ها دفاع كنيم كه به صورت 
ش��فاف صورت هاي مالي آنها درج شده باشد.در حوزه 
خدمات هم مهم ترين موضوع ما تنظيم گري است؛ ما 
مي خواهيم كه فقط با يك تنظيم گر در ارتباط باشيم 
نبايد با تنظيم گران مختلف در ادامه مراسم افتتاحيه 
نمايشگاه الكامپ و در بين صحبت هاي محمدصادق 
خياطيان، رييس صندوق نوآوري و شكوفايي، ۲ بار براي 
چند ثانيه برق سالن قطع شد. همچنين قطعي برق در 
ابتداي سخنراني حسن هاشمي، رييس سازمان نظام 
صنفي رايانه اي هم رخ داد. بعد از سومين قطعي مراسم 

افتتاحيه پايان يافت.

   توضيح وزير ارتباطات
 درباره سرعت اينترنت

در اين ميان و در حالي كه برق مراسم افتتاحيه براي 
سه بار قطع شده بود، عيسي زارع پور، وزير ارتباطات در 
حاشيه اين مراسم درباره سرعت اينترنت و اطلاعات 
س��ايت اسپيدتس��ت اظهار كرد: اين سايت، سايتي 
است كه هر ماه س��رعت اينترنت ثابت و موبايل همه 
كش��ورها را اعلام مي كند، اول دولت بر اساس همين 
سايت اسپيدتست سرعت ميانه اينترنت موبايل ۱۸ 
مگابيت بر ثانيه بود كه الان ۳۵.۶ است و اين نسبت به 
اول دولت تقريبا دو برابر شد. وي افزود: اينترنت ثابت 
البته رشد كمي داشته، چون ۱۰ سال است كه بر روي 
آن سرمايه گذاري نشده است. پروژه توسعه فيبر نوري 
منازل كسب و كارها را كه شروع كرديم، هدف همين 
است و سرعتي كه ما آرزو داريم، سرعت هاي ۱۰۰۰ 
مگابيت بر ثانيه است. در حال حاضر پروژه فيبر نوري 
در ۱۰۰ ش��هر شروع شده و ان ش��االله تا پايان دولت 
امكان ارايه چنين سرويسي را براي ۲۰ ميليون خانوار 

فراهم مي كنيم. 

   مسوول محدوديت ها نيستيم
زارع پ��ور در مخالف��ت با اختلال در اينترنت كش��ور 
گفت: به شدت با هر نوع اختلالي مخالف هستيم. هر 
اختلالي را مش��اهده كرديد در سازمان تنظيم به آن 
رسيدگي مي كنيم. كوچك ترين اختلالي در شبكه 
ارتباطي كشور را برنمي تابيم اما در مورد محدوديت 
تصميم گي��ري اش جاي ديگري اس��ت. او بار ديگر با 
فيلتر شدن گوگل پلي مخالفت كرد و گفت: نظر فني 
ما در وزارت ارتباطات اين اس��ت گوگل پلي و بعضي 
پلتفرم ها بايد رفع فيلتر شوند اما شبكه هاي اجتماعي 
و پيام رسان ها بايد در ايران دفتر بزنند. اينكه كسب وكار 
مردم را به پلتفرمي ببريد كه پاسخگو نيست مثل اين 
است كه بخش��ي از اقتصاد ديجيتال كش��ور را روي 
گسل بنا كنيد كه با يك زلزله دو ريشتري فرو بريزد. 
زارع پور خبرنگاران را دعوت به سوال از ديگر اعضاي 
كميته فيلترينگ در اين باره كرد. زارع پور در واكنش 
به اخبار پيشين در مورد اينكه گفته بود ۱۰ درصد نياز 
ارتباطي كشور وابسته به خارج است نيز شفاف سازي 
كرد و گفت: من هرگز چنين چيزي نگفتم. اين حرف 
در مورد پيام رسان ها زده شد. منظور اين بود كه كمتر 
از ۱۰ درصد مخاطبان مردم در پيام رسان ها در خارج 
از كش��ور هستند. او ادامه داد: هر چقدر نياز به پهناي 
باند بين الملل باشد حتما فراهم مي شود. جمعه ۲.۵ 
ترابيت بر ثانيه ظرفيت كش��ور قطع شد اما بلافاصله 
جايگزين شد زيرا ما ۳ برابر نياز كشور اينترنت تامين 
كرديم. سال ۱۴۰۰ يادتان هست ۴۳۰ گيگ در خليج 
فارس قطع شد و تا چند روز مشكل داشتيم. زارع پور 
بار ديگر در مورد اينكه تمامي محدوديت ها بر عهده او 
نيست توضيح داد: ما در وزارت ارتباطات تمام تلاشمان 
را مي كنيم زيرساخت هاي ارتباطاتي كشور را تقويت 
كنيم و توس��عه دهيم اما بعضي چيزها خارج از اراده 
ما اتفاق افتاده اس��ت كه در جاي خودش قابل بحث 
اس��ت. او افزود: تقليل دادن اقتصاد ديجيتال به يك 
پلتفرم امريكايي ظلم به اقتصاد ديجيتال ايران است. 
اقتصاد ديجيتال يك لاي��ه اش ارتباطات و فناروري 
اطلاعات اس��ت، لايه بعدي آن پلتفرم هاست. اگر به 
دنبال توسعه اقتصاد ديجيتال هستيم يك پايه اساسي 
آن پلتفرم هاي خودمان هستند. اقتصاد ديجيتال ما 
بر بستر پلتفرم هاي بومي شكل گرفته است كه جزو 

افتخارات ماست.
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 تعليق و انتظار 
در اقتصاد ايران

اغلب نمايندگان طي��ف جمهوري خواه تندرو و 
مخالف ايران هس��تند.حتي دس��انتيس از خود 
ترامپ ه��م تندروتر اس��ت، ضم��ن اينكه هر ۴ 
فرد جمهوري خواه )نيك��ي هيلي، مايك پنس، 
ديدس��انتيس و ترام��پ( كه روي��اي حضور در 
انتخابات امريكا را در سر مي پرورانند در خصوص 

ايران ديدگاه هاي تند و راديكالي را دارند.
سياس��ت هاي بين المللي ايران ب��ا دو محوريت 
همراه اس��ت. دول��ت جمهوري اس��لامي ايران 
سياست تنش زدايي را با جهان عرب، اروپا و امريكا 
آغاز ك��رده و از طرف ديگر انتخابات درون حزبي 
امريكا آغاز شده است. از ماه هاي آينده انتخابات 
بين حزبي امريكا هم استارت مي خورد. به گمانم 
موض��وع ايران يكي از مس��ائل مهم در مناظرات 

انتخاباتي ايالات متحده خواهد بود. 
مجموعه اين تحولات در شمايل كلي انتظارات 
تورمي كشور، اثرگذار است. اخبار مثبت و منفي 
روزانه، اقتصاد ايران را با نوس��ان مواجه مي كند. 
اين ش��رايط پاندولي از منظ��ر اقتصادي به هيچ 
عنوان، مناسب نيست؛ چرا كه حالت انتظاري را 
در كش��ور ايجاد مي كند كه به ركود بيشتر دامن 
مي زند. احساس مي كنم كه ترمز افزايش قيمت ها 
تا حدودي گرفته خواهد شد. يعني هرچند شاهد 
افزايش ش��ديد قيمت ها در كوتاه مدت نخواهيم 
بود، اما اين روند باعث مي ش��ود ركود بيش��تري 
ايجاد ش��ود.در واقع مردم دس��ت به خريد كالا 
نمي زنند و سرمايه گذاران هم در انتظار تحولات 

آينده مي مانند. 
اما اين تحليل ها به اين معنا نيست كه روند افزايش 
قيمت ها در ايران متوقف مي ش��ود. گراني هاي 
اخير ناش��ي از تحولات و نوساناتي است كه بازار 
دلار طي ماه ه��اي اخير ايجاد ش��ده و به تدريج 
در بخش ه��اي مختلف اقتصادي خود را نش��ان 
مي دهد. در ضمن، عدم سرمايه گذاري ها و ركود  
در تولي��د در بخش كمبود عرض��ه و متعاقب آن 
كمبود كالا خود را نشان مي دهد. به تدريج كمبود 
عرضه در برخي حوزه ها بيشتر مي شود و اين روند 
منجر به مازاد تقاضا و افزايش قيمت ها مي شود. 
به طور كلي ش��رايط اقتصادي ايران يك شرايط 
مبهم و در حال انتظار است كه معلق بودن ويژگي 
آن اس��ت. ش��رايط انتظار، وضعيت بدي را براي 
اقتصاد ايران ايجاد مي كند، چرا كه ابهام اقتصاد 
ايران را ب��ه حالت انتظار مي ب��رد. در اين حالت، 
اندك س��رمايه گذاري ها هم متوقف مي ش��وند 
تا تكلي��ف روابط ب��ا جهان غرب و همس��ايگان 

مشخص شود.

رونمايي از ربات خودرو 
خودران همزمان با حضور وزير 

ارتباطات در غرفه همراه اول
همزمان با آغاز نمايش��گاه الكامپ، وزي��ر ارتباطات 
از نزديك با دس��تاوردهاي ويژه هم��راه اول در حوزه 
هوشمندسازي و تحول ديجيتال آشنا و همچنين در 
اين بازديد پروژه ربات خودرو خودران نيز رونمايي شد. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
آيين افتتاحيه بيست و ششمين نمايشگاه بين المللي 
الكامپ )Elecomp 2023( صبح امروز يكش��نبه 
۴ تير ۱۴۰۲ در محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي 
تهران با حضور عيسي زارع پور وزير ارتباطات، روح الله 
دهقاني فيروزآبادي معاون علمي رييس جمهور، سيد 
محمدامين آقاميري رييس مركز ملي فضاي مجازي و 
همچنين مهماناني از كشورهاي خارجي نظير الكساندر 
ش��ويتوف معاون وزير توس��عه ديجيتال ارتباطات و 
رس��انه هاي جمعي روس��يه برگزار ش��د. زارع پور در 
حاشيه اين رويداد، بازديدي از سالن ۳۵ نمايشگاه كه 
گروه همراه اول در آن حاضر است، داشت و از نزديك با 
يوزكيس هاي مبتني بر نسل جديد فناوري )۵G( همراه 
اول آشنا شد و به تعامل با ارايه دهندگان سرويس هاي 
حاضر در زون هاي تخصصي »ش��بكه و زيرساخت«، 
»راه حل هاي كس��ب و كاري« و »زندگي ديجيتال« 
پرداخت. همزمان با حضور عيس��ي زارع پور در غرفه 
اپراتور اول تلفن همراه، از »ربات خودرو خودران« كه 
راهبري پروژه آن در مركز تحقيق و توسعه همراه اول و با 
همكاري دانشگاه شهيد بهشتي انجام مي شود، رونمايي 
ش��د كه زارع پور خطاب به حميد بهروزي قائم مقام 
مديرعامل همراه اول، خواستار تدارك فضايي بيشتر و 
اختصاصي تر براي عرضه اين دستاورد در سطح كشور 
و مخصوصا براي جوانان شد. اين ربات خودرو خودران 
كامل در ابعاد يك دهم واقعي با قابليت حفظ حركت در 
بين خطوط جاده، تشخيص علائم راهنمايي و رانندگي، 
چراغ راهنمايي، موانع ساكن و متحرك، انجام پارك 
خودكار و مكان يابي است. پردازش تصوير و شبكه هاي 
عصبي مربوط به تش��خيص علائم و خطوط جاده بر 
روي ميني كامپيوتر Nvidia و پلتفرم سيستم عامل 
ربات  )ROS( و پياده سازي حركت ربات و جابه جايي 
محرك ها توس��ط الگوريتم هاي كنترلي پياده شده 
بر روي ميكروكنترلر ESP انجام مي شود. »ردگيري 
و مانيتورينگ كانتينري« ديگر سرويس��ي بود كه 
در حضور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات توسط 
متخصصان همراه اول تشريح شد كه عملا اقدامي در 
راستاي »جلوگيري از ورود كالاهاي ممنوعه، مضر و 
حتي قاچاق انسان به داخل كشور از طريق اضافه يا 
كم كردن محتواي كانتينرها« است. اين سرويس يكي 
از دغدغه هاي اپراتورهاي ترمينال، اپراتورهاي پورت، 
صاحبان كالا، صاحبان خطوط كشتيراني و نهادهاي 
حاكميتي، نظارتي و امنيتي اس��ت. اين نمايشگاه 
كه با حضور ۵۰۰ شركت داخلي و خارجي در حال 

برگزاري است تا هفتم تير ادامه دارد.

برگزاري اختتاميه ششمين دوره 
كارآموزي همراه اول

ششمين دوره كارآموزي همراه اول كه اسفند ۱۴۰۱ 
شروع شده بود به كار خود پايان داد. به گزارش اداره كل 
ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، ششمين دوره 
كارآموزي آكادمي همراه در اس��فند ۱۴۰۱ آغاز شد و 
پس از پشت سر گذاش��تن ۴ ماه كارآموزي و آموزش 
منتورها، روز گذشته ۳ تير ۱۴۰۲ به كار خود پايان داد. 
در اين مراس��م، محمد بادكوبه اي، معاون شناسايي و 
جذب استعداد آكادمي همراه اول درباره اهميت جذب 
و استخدام كارآموزان، دستاوردهاي اين دوره و همچنين 
مسير شغلي پيش روي كارآموزان در آينده به سخنراني 
پرداخت. كارآموزان برتر اين دوره طي ارايه اي به بيان 

مهم ترين آموخته ها و دستاوردهاي خود پرداختند.

بيست وششمين نمايشگاه الكترونيك، كامپيوتر و تجارت الكترونيك پس از 4 سال وقفه كليد خورد

»الكامپ«  در خاموشي

شرکت آب و فاضلاب استان کهگیلویه و بویراحمد به آدرس یاسوج - انتهای بلوار ارم جنب آموزش و پرورش شهرستان بویراحمد - تلفن 33341111-074 شناسه ملی 10861970210 
کد اقتصادی 411133595155 و کد پستی 7591757878 درنظر دارد بر اساس قانون برگزاری مناقصات پروژه های زیر را طبق مشخصات فنی و برآورد پیوست با شرایط عمومی و 
اختصاصی از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار واجد صلاحیت که دارای رتبه معتبر طبق جدول زیر ، ثبت درسامانه ساجار و دارای گواهی صلاحیت ایمنی کار از اداره 
تعاون ،کار و رفاه اجتماعی باشد واگذار نماید ، کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه ستاد به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند.

     1( مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : ساعت 9 صبح مورخ 1402/04/06 تا ساعت 14 مورخ  1402/04/11 .
 2( آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهادها : ساعت 14 مورخ 1402/04/21.

3( زمان بازگشایی پاکتها : ساعت 9 صبح مورخ  1402/04/24 .
4( مدت اعتبار پیشنهادها : 90 روز از تاریخ آخرین ارائه پیشنهاد .

5( بازگشایی پاکت های مناقصه با حد اقل 3 شرکت کننده صورت می گیرد .
6( هزینه درج آگهی و اصلاحات و تجدید های احتمالی روزنامه و همچنین هزینه ی انتشار در سایت ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد.

7( به پیشنهادهای فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش ، فاقدسپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتراز میزان مقرر، چک شخصی ونظایرآن و پیشنهاداتی که بعدازانقضاء مدت 
مقرر درفراخوان واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

8( سپرده تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار بصورت ضمانتنامه معتبر بانکی می باشد و باید بصورت فیزیکی در موعد مقرر تحویل دبیرخانه استان گردد.
9- متقاضیان شرکت در مناقصه که در حال حاضر بر اساس فهرست بهای سازمان مدیریت با مبلغ بالاتر از نصاب معاملات متوسط با شرکت قرارداد دارند وتا آخرین روز مهلت تحویل 

پیشنهادها پیمان منعقده را تحویل موقت ننموده اند  حق شرکت در مناقصه را ندارند.
10( سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

11( مهلت بازدید از پروژه و تایید فرم سایت ویزیت حداکثر 3 روز پس از مهلت خرید اسناد می باشد.
12( اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : 27313131

دفتر ثبت نامه : 88969737  -  85193768
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/04/05       تاریخ انتشار نوبت اول  :  1402/04/04              

 آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای
 شرکت آب و فاضلاب شماره 1402/09

 استان کهگیلویه و بویراحمد

نوبت دوم

              دفتر امورحقوقی و قراردادهای شرکت آب وفاضلاب استان کهگیلویه و بویراحمد

شهرستان موضوع مناقصهردیف
رتبه مورد مبلغ برآورد  )ریال(محل تأمین اعتبارمحل اجرا

نیاز

مبلغ تضمین معتبر 
شرکت در فرآیند ارجاع 

کار )ریال(

مدت 
اجرا

حفر چاه آهکی چم خانی مزدک1
بویراحمد)گوشه مزدک(

اعتبارات عمرانی طرح پروژه های 
اضطراری تامین آب و آبرسانی به 
شهر مادوان و روستاهای اقماری با 

کد طرح 1307002080
و مجتمع آبرسانی گوشه و مزدک  

با کد طرح 1503003006 

رتبه 5 آب 34.653.489.878
5 ماه1.750.000.000و بالاتر

2

اصلاح و بازسازی شبکه آب 
روستا های انبارگاه، اسلام آباد، 

مظفرآباد، گچساران از سد 
کوثر،خیرآباد و میر عزیز

دوگنبدان
اعتبارات عمرانی با کد طرح 

125و1503003
و 809و1503003

رتبه 5 آب 30.218.409.683
4 ماه1.520.000.000و بالاتر

شركت مدیریت تولید برق نكا در نظر دارد نسبت به خرید یک دستگاه اینورتر واحد بخار نیروگاه شهید سلیمی نکا طبق شرایط ذیل و همچنین شرایط فني و خصوصي پیوست اسناد 
 مناقصه اقدام نماید . علاقمندان  میتوانند اسناد مناقصه را  از روزدوشنبه مورخ1402/04/05لغایت روز چهارشنبه مورخ 1402/04/14 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

 ) ستاد ( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR با شماره 2002093791000015 دریافت نموده و پس از تکمیل اسناد پاکت پیشنهادی را حداکثر تا ساعت 16روزسه شنبه مورخ 1402/04/27 
ضمن بارگذاری در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( فقط پاکت الف را به صورت فیزیکی به اداره تدارکات این شرکت ارسال نمایند .پیشنهادات واصله راس ساعت 8 صبح  
روز چهارش�نبه مورخ 1402/04/28 باتوجه به شرایط مناقصه باز و قرائت خواهد شد.  بدیهی است به پیشنهادهاي فاقد  بارگذاری در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد  فاقد 

امضا، مشروط ، مخدوش و به پیشنهاد هایی که بعد از موعد مقرر واصل  شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
 1- مدت زمان تحویل كالا :  چهار ماه از تاریخ  واریز پیش پرداخت می باشد. لیکن قرارداد از تاریخ مبادله دارای 6 ماه اعتبار می باشد.

2-حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنان در جلسه گشایش پیشنهادهاي مالي كمیسیون مناقصه آزاد مي باشد 
3-سپرده شركت در مناقصه : مبلغ سپردة شركت در مناقصه 1.200.000.000 ریال است كه بایستي به یكي از صورت هاي مشروحه ذیل همراه با اسناد مناقصه در پاكت الف به دستگاه 

مناقصه گذار تسلیم گردد:
1-3-رسید بانكي واریز وجه مزبور به حساب سیبا 0105692716008 این شركت نزد بانك ملي ایران شعبه نیروگاه شهید سلیمي نكا 

2-3-ضمانتنامه بانكي به نفع شرکت مدیریت تولید برق نکا با شناسه ملی 10101336787  برابر با فرم پیوست كه مي بایست داراي 3 ماه اعتبار باشد.
4-توانایي ارائه ضمانتنامه بانكي حُسن انجام تعهدات به میزان 10% مبلغ قرارداد پس از عقد قرارداد .

5-به پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل مي شود ، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
6-سایر اطلاعات و جزئیات مربوط ، در اسناد مناقصه مندرج است.

 جهت مش�اهده آگهي و خلاصه اسناد به س�ایت هاي www.npgm.ir . www.tender.tpph.ir و پایگاه ملي مناقصات كشور مراجعه وبراي كسب موارد بازرگاني با شماره تلفن 
09111526204 آقای اسدپور و جهت کسب اطلاعات فني بیشتر با شماره تلفن 09111569928  آقاي مهندس صمدی تماس حاصل فرمایید .

» آگهي  مناقصه عمومي شماره  1402/7«

اداره روابط عمومی

نوبت اول

1. نام کارفرما: اداره کل راه و شهرسازي سیستان و بلوچستان
2. شرح مختصر و کلی موضوع:

۳. کليه مراحل فرايند انتخاب مشاور از دريافت اسناد تا ارائه پيشنهاد و بازگشايی پاکتها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيک دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم 
است مهندسين مشاور در صورت عدم عضويت قبلی مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در فرايند انتخاب مشاور محقق سازند.

۴. تاريخ انتشار اسناد استعلام ارزيابی کيفی در سامانه ستاد: روز يک شنبه مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۰۵
۵. مهلت زمانی دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی از سامانه ستاد:  صبح روز شنبه مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۱۰

۶. لازم بذکر است کليه شرکت کنندگان در فرايند انتخاب مشاور علاوه بر ارسال مدارک بصورت الکترونيکی در سامانه ستاد، پاکت حاوی مدارک خواسته شده در اسناد استعلام  را حداکثر تا ساعت ۱۰ صبح  
مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۱۷ به دبيرخانه اداره کل راه و شهرسازی سيستان و بلوچستان به آدرس: زاهدان ميدان شهداء  دبير خانه اداره کل تحويل داده و رسيد دريافت نمايند.

۷. مبلغ کارکرد از محل اعتبارات طرحهای عمرانی به صورت اسناد خزانه اسلامی قابل پرداخت می باشد.
۸. شماره تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه ۰۲۱-۴۱9۳۴

9.اطلاعات اين آگهی در پايگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات نيز ثبت می گردد.
م الف : 379

آگهی  فراخوان ارزيابی کيفی مشاور

اداره کل راه و شهرسازي سیستان و بلوچستان

نوبت اول
شناسه آگهي :1518098

شماره درج شده  در ردیف
مدت پایه،صلاحیت و رتبه بندیمبلغ برآورد  »ریال«موضوعسامانه ستاد

اجراء)ماه(

خرید خدمات مشاوره نظارت )یکپارچه( پروژه احداث 12002004539000020
الزاما پایه 1 گروه راه و ترابری- تخصص 126.259.437.790قطعه 3 باند دوم بزرگراه زاهدان- بیرجند

24راهسازی- راه آهن

اداره کل راه و شهرسازي 
سیستان و بلوچستان

 شرکت گازاستان کرمانشاه درنظردارد مناقصه عمومی به شماره 2002001339000035   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
موضوع مناقصه:اجرای عملیات گازرسانی به روستاهای باقیمانده شرق استان.

شرکتهای متقاضی دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری در رشته تأسیسات و تجهیزات و نیز گواهینامه صلاحیت ایمنی پیمانکاران می توانند درصورت داشتن ظرفیت 
مجاز کاری ، کلیه مراحل برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها را، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( پیگیری نمایند.
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

برآورد صورت گرفته جهت انجام پروژه:94.393.793.390ریال.
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:4.750.000.000ریال.

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه1402/03/24 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت16:00روز یکشنبه مورخ1402/04/11.

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد :ساعت 16:00 روز یکشنبه مورخ1402/04/25.
زمان بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی:ساعت 9:30 روز دوشنبه مورخ1402/04/26.

مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس:کرمانشاه، میدان آزادی، ابتدای بلوار شهید بهشتی شرکت گازاستان کرمانشاه طبقه اول اتاق 215 یا پایگاه 
اطلاع رسانی الکترونیکی )WWW.NIGC-KSh.ir( مراجعه نمایند.

فراخوان مناقصه عمومی
همزمان با ارزيابی کيفی )يک مرحله ای شرکت ملی گازایران

شرکت گازاستان کرمانشاه ) سهامی خاص(

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1517202

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه



تعادل|
بازار خودرو تقريباً از ابتداي هفته گذشته، روند نزولي خود 
را متوقف كرده و با شيب بسيار ملايمي رو به بالا گذاشت. 
اغلب خودروها در بيشترين حالت ممكن، ۳ الي ۴ درصد 
افزايش قيمت داشتند و برخي ديگر، يا افزايشي نداشته 
يا اين افزايش، در حد بس��يار اندك بود. به دليل افزايش 
قيمت درب كارخانه و از سوي ديگر كاهش قيمت بازار، 
باوجود نبود تقاضا و عرضه ش��ديد، بازهم توان كاهش 
قيمت در بازار به چشم نمي خورد. از سوي ديگر همانطور 
كه اشاره ش��د، يكي از دلايل افزايش قيمت كه تقاضاي 
خودرو باشد، در بازار بسيار اندك بوده و بنابراين، افزايش 
چشم گيري در بازار به چش��م نمي خورد. حتي احتمال 
مي رود كه اين افزايش نس��بي قيم��ت كه طي روزهاي 
اخير، بر بازار حاكم است، به دليل نوسانات رو به بالاي نرخ 

ارز از روز گذشته باشد.

    قيمت خودروهاي داخلي
در سايت هاي خريد و فروش، قيمت خودرو در بازار روز 
گذشته به اين شرح اس��ت: پرايد ۱۱۱ و پرايد ۱۳۱ كه 
از اقتصادي ترين خودروهاي توقف توليد خورده ايراني 
محسوب مي شوند، روند ثابت خود را از چند روز گذشته 
حفظ كرده اند. اين دو خودرو به ترتيب باهمان قيمت هاي 
۳۶۰ ميليون و ۳۴۵ ميليون تومان معامله شد. كوئيك 
دنده اي S اما توانس��ت با افزاي��ش ۴ ميليوني، خود را به 
كانال ۳۶۱۱ ميليون تومان برس��اند. پ��ژو ۲۰۶ تيپ ۳ 
پاناروما كه ركورد دار افزايش قيمت بين داخلي هاي بازار 
بود، ب��ا افزايش ۲۴ ميليون توماني، به نرخ ۵۹۰ ميليون 
تومان معامله ش��ده و توانس��ت يك قدم ديگر به كانال 
۶۰۰ ميليوني نزديك ش��ود. پژو ۲۰7i دنده اتوماتيك 
نيز با ح��دود ۱۰ ميليون تومان افزايش نس��بت به روز 
گذشته، به قيمت 7۶۵ ميليون تومان خريد و فروش شد. 
اما به گزارش تجارت نيوز، در بازار خودروهاي مونتاژي، 
تغييرات قيمت خودرو بس��يار كمت��ر از داخلي ها بود. 
ام وي ام PRO X۲۲ پس از روزها مقاومت در كانال يك 
ميليارد توماني، سرانجام با ۱۰ ميليون تومان افزايش، با 
نرخ يك ميليارد و ۱۰ ميليون تومان معامله ش��د. جك 
J۴ نيز كه توانسته بود در ماه هاي گذشته خود را تا كانال 
۱ ميليارد تومان برس��اند، با ۱۰ ميليون تومان افزايش، 
به قيمت ۸۱۰ ميليون تومان رسيد. چري تيگو IE ۵، جزو 
خودروهاي مونتاژي بازار بود كه نسبت به روز هاي گذشته 
تغيير قيمتي تجربه نكرده و با همان نرخ يك ميليارد و 
۴۰۰ ميليون توماني خريد و فروش شد. فيدليتي پرايم ۵ 
نفره يكي از خودروهاي مونتاژي بازار به شمار مي رود كه 
بيشترين افزايش قيمت را تجربه داشت. اين كراس اوور 
با افزايش ۴۰ ميليوني نسبت به دو روز گذشته، به قيمت 
يك ميليارد و 7۶۰ ميليون تومان معامله شد. وضعيت 
بازار خودرو فعلا آرام و به دور از تلاطم ديده مي ش��ود. اما 
به دليل اينكه قيمت خودرو )چه داخلي و چه خارجي( 
توان كاهش قيمت بيش از اين را ندارد، از هفته گذشته 
با روند آرامي رو به افزايش گذاش��ته است. اما يك متغير 

ديگر در بازار نيز تصميم به تغييراتي گرفته اس��ت. روند 
نرخ دلار در بازار آزاد، با ش��يب كمي افزايش داشته كه 
اين تغييرات، فوراً تاثير خود را بر قيمت خودرو گذاشت. 
بنابراين اگر روند صعودي نرخ ارز ادامه دار باش��د، بدون 
شك تاثير مستقيم آن روي بازار، محسوس خواهد بود. اما 
اگر تغييرات فوق، تنها در حد نوسان باشد، روند قيمت ها 

حداقل تا چند هفته آينده با ثبات پيش بيني مي شود.

    ليست جديد ايران خودرو با سه غايب
در همين حال، ايران خودرو بالاخره به صورت رسمي از 
ليس��ت جديد قيمتي خود رونمايي كرد. در اين ليست 
براي ۲۸ محصول قيمت جديد اعلام شده است. بررسي 
ليست قيمت هاي جديد ايران خودرو نشان مي دهد اين 
خودروساز از ميان ۲۸ محصولي كه در مجوز تغيير قيمت 
براي آنها را از شوراي رقابت دريافت كرده، تنها سه خودرو 
زير ۳۰۰ ميليون تومان براي متقاضيان آب مي خورد و 
باقي محصولات توليدي خودروساز ساكن كيلومتر ۱۴ 
جاده مخصوص بيش از ۳۰۰ ميليون تومان قيمت دارد.

س��ه عضو خانواده پژو پارس يعني پژو پ��ارس با موتور 
TU۵، پژو پارس با موت��ور XU7P و پژو پارس با موتور 
XU7P سفارشي محصولاتي هستند كه قيمت نهايي 
آنها زير ۳۰۰ ميليون تومان اس��ت. پ��ژو پارس با موتور 
XU7P با قيمت ح��ول و ح��وش ۱۶۰ ميليون تومان 
ارزان ترين محصول ايران خودرو در ليست جديد قيمتي 
اين خودروساز محسوب مي شود. همين خودرو با موتور 

TU۵ نيز با قيمت نزديك به ۲7۵ ميليون تومان بعد از 
پژو پارس با موتور XU7P در رده بعدي ارزان ترين ها قرار 
مي گيرند. پژو پارس با موتور XU7P سفارشي نيز از سوي 
ايران خودرويي ها با قيمت حدود ۲۹۱ ميليون تومان در 
دس��ترس متقاضيان قرار مي گيرد و سومين خودروي 
ارزان اين خودروساز لقب گرفته است. البته خانواده پژو 
پارس يك عضو ديگر نيز دارد و آن پژو پارس سفارش��ي 
ELX با موتور XU7P اس��ت. البته اين خودرو قيمتي 
بالاتر از ۳۰۰ ميليون تومان دارد. خريداران اين محصول 
سدان )صندوق دار( ايران خودرو براي در اختيار گرفتن 
اين خودرو بايد حول و حوش ۳۲7 ميليون و ۶۰۰ هزار 
تومان پرداخت كنند. البته در حالي سه عضو خانواده پژو 
پارس عنوان ارزان ترين محصولات اين خودروساز را در 
ليست جديد قيمتي يدك مي كشند كه پژو ۲۰۶ تيپ 
دو و پژو ۲۰۶ تيپ س��ه با سقف شيش��ه اي )پانوراما( در 
ليس��ت جديد ايران خودرو غايب هستند. چنانچه اين 
دو خودرو در ليس��ت ايران خودرو حاضر بودند بعيد بود 
عنوان ارزان ترين خودروها به سه عضو خانواده پژو پارس 
مي رس��يد. با توجه به غيبت پژو ۲۰۶ تيپ دو و پژو ۲۰۶ 
تيپ سه با سقف شيشه اي )پانوراما( در ليست جديد ايران 
خودرو اين احتمال وجود دارد كه ايران خودرويي ها توليد 
اين خودروها را متوقف كرده باشند. سال گذشته اين گروه 
خودروسازي اعلام كرد كه قصد توقف توليد پژو ۲۰۶ را 
دارند كه با نارضايتي متقاضيان روبرو شد و اين خودروساز 
از موضع خود عقب نشس��ت و اعلام كرد توليد پژو ۲۰۶ 

تيپ دو را ادامه مي دهد. اما به نظر مي رس��د ايده حذف 
پژو ۲۰۶ در مراحل پاياني است و به محض تحويل تمام 
تعهدات پرونده توليد اين خودرو نيز بايگاني شود. از اين رو، 
بايد منتظر واكنش بازار خودرو باشيم زيرا پژو ۲۰۶ تيپ 
دو از محبوبيت بالايي برخوردار است و خبر توقف توليد 
آن قيمت اين خودروي هاچ بك )بدون صندوق عقب( را 

مي تواند در بازار افزايش دهد. 

    توليد خودرو در بهار 
اما خودروسازان در فصل بهار چقدر خودرو توليد كردند؟ 
آخرين آمار مربوط به توليد خودرو نشان مي دهد كه از 
ابتداي امسال تا پايان خرداد ماه حدود ۳۲۵ هزار دستگاه 
خودرو توسط خودروسازان كشور توليد شده است. از اين 
ميزان سهم خودروهاي سواري حدود ۲77 هزار دستگاه 
بوده كه ۸۵.۲ درص��د از كل توليدات خودروس��ازان را 
تش��كيل مي دهد. همچنين ۳۶ هزار دستگاه خودروي 
وانت، ۸۰۰ دس��تگاه خودروي ون، ۵۸۰ دستگاه ميني 
بوس و اتوبوس و ۱۰ هزار دستگاه انواع خودروي سنگين 
)كاميون، كاميونت و كشنده( توليد شد كه به ترتيب رشد 
۲7 درصد، ۱۱7 درصد، ۱۶ درصد و ۹۵ درصدي را نشان 
مي دهد. در بهار امسال نزديك به ۶7 هزار دستگاه خودرو 
نيز در بخش خصوصي توليد شد كه در مقايسه با توليد 
۳۴ هزار دستگاه در بهار پارسال، بيانگر رشد ۹۶ درصدي 
توليد در اين بخش است. بنابراين سهم بخش خصوصي 
از توليد خودرو طي بهار امسال به ۲۱ درصد رسيده است.
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۲۰ درصد مردم
توان خريد ميوه را ندارند

رييس اتحاديه بارفروشان خاطرنشان كرد: رايزني ها 
براي تجارت ميوه به عربستان در حال انجام است و 
به نظر مي رسد بتوانيم در آينده نه چندان دور ميوه  
به اين كشور صادر و سهم تركيه از بازار عربستان را 
تصاحب كنيم. مصطفي دارايي نژاد در گفت وگو با 
ايلنا، با بيان اينكه عربستان متقاضي خريد سيب 
درختي، كيوي، گيلاس و آلبالو از ايران است، گفت: 
قطر، عمان، عربستان و سوريه متقاضي خريد ميوه 
از ايران هستند در سنوات گذشته امكان صادرات 
ميوه از ايران به عربستان وجود نداشت اما در حال 
حاضر زمينه ها براي صادرات ميوه به اين كش��ور 
فراهم شده اس��ت. وي با اش��اره به تلاش ها براي 
ارتقاي كيفيت بسته بندي  ميوه به عربستان، افزود: 
بسته بندي شكيل براي عرب ها حائز اهميت است از 
اين رو براي بالا بردن كيفيت بسته بندي ها از دانش 
پژوهان دانشگاه شريف كمك گرفتيم و تلاش داريم 
از پلاس��تيك نانو براي بالا بردن ماندگاري ميوه ها 
اس��تفاده كنيم. اين فعال صنفي تناژ خريد سيب 
درختي عربستان از ايران را قابل توجه دانست و بيان 
كرد: سيب موجود در انبارها نمي تواند نظر عرب ها 
را جلب كند چراكه داخل اين ميوه پوك و قهوه اي 
ش��ده اس��ت و زمان ماندگاري آن به اتمام رسيده 
است؛ احتمال همكاري ايران و عربستان زياد و موانع 
پيشروي صادركنندگان رفع شده است. رايزني ها 
براي تجارت ميوه به عربستان در حال انجام است و 
به نظر مي رسد بتوانيم در آينده نه چندان دور ميوه  
به اين كشور صادر و سهم تركيه از بازار عربستان را 
تصاحب كنيم. به گفت��ه وي؛ اميدواريم كه وزراي 
صمت و كشاورزي با مصوبات يك شبه مانع صادرات 
نشوند. البته وزير صمت از فعالان بخش خصوصي 
درخواس��ت كرده است كه در زمينه صادرات ميوه 
ورود كنند. اي��ران هر ۴ فصل مي��وه دارد و امكان 
صادرات ۶۶ قلم ميوه و صيفي در سال براي ما وجود 
دارد و با گرم ش��دن هوا كشورهاي عربي متقاضي 
خريد هندوانه، خربزه و ملون خواهند شد. رييس 
اتحاديه بارفروشان از ابراز تمايل مصر به خريد ميوه 
از ايران خبر داد و خاطرنشان كرد: كيفيت پرتقال 
مصر در دنيا بي نظير است اما آنها به دلايل سياسي با 
ما همكاري نمي كردند و اگر ما متقاضي خريد ميوه 
از اين كشور بوديم بايد با واسطه تركيه تجارت خود 
را پيش مي برديم اما هم اكنون اين واسطه ها كنار 
رفته اند؛ مصر متقاضي انار شيراز و انگور است و ما 
هم مي توانيم از اين كش��ور بذر ميوه و پرتقال وارد 
كنيم. دارايي نژاد با تاكيد بر اينكه ۲۰ درصد از مردم 
توان خريد ميوه را ندارند، گفت: قيمت ميوه در هفته 
پيشرو افت ۵۰ درصدي را تجربه كرد اما هزينه حمل 
و نقل و چيدن گيلاس، آلبالو و زردآلو باعث ش��ده 
اس��ت كه در هر كيلو ۲۰ هزار تومان به اين قيمت 
اين ميوه ها اضافه شود. در سال جاري توليد ۲ برابر 
سال گذشته بيشتر شده است و با كاهش مصرف 
بايد براي صادرات برنامه ريزي كنيم از هفته آينده 
به دليل گرماي هوا امكان ريزش مجدد قيمت ميوه 
وجود دارد چراكه ميوه محصول فس��ادپذير است 
و فروش��ندگان براي از بين نرفت��ن آن قيمت ها را 

كاهش مي دهند.

جوري مي گويند شاسي بلند، انگار 
نمايندگان لكسوس گرفته اند!

شهريار حيدري عضو كميسيون امنيت ملي در 
گفت وگو با ديده بان ايران: اگر در دوران مجلس 
يازدهم سوءاستفاده و رانتي هم شده باشد وقتي 
جمعش كنيم به اندازه سوءاستفاده يك نماينده 
دوره قبل نيس��ت. هزاران هكتار زمين و اراضي 
كش��اورزي و مل��ي را غارت مي كنند چ��را واقعاً 
آنها مطرح نشد؟ اينكه شاسي بلند را مي گويند 
و ج��وري وانمود مي كنند كه ان��گار نمايندگان 
دوره يازدهم آمده اند لكسوس استفاده كرده اند؛ 
نخير اينطور نيس��ت. اگر هم ماشيني داده شده 
ماش��ين هاي چيني اس��ت كه فقط به درد خود 
چيني ه��ا مي خ��ورد و اخت��لاف قيمت ب��ازار و 
ب��ا ثبت نام دولتي ب��ه ۱۰۰ ميلي��ون تومان هم 
نمي رس��د و نمي ش��ود اس��مش را سوءاستفاده 

گذاشت، چه بهتر كه اينها شفاف سازي مي شد.

كاهش قيمت جوجه يك روزه
مش��اور عالي اتحاديه مرغداران گوش��تي ضمن 
اشاره به كاهش قيمت جوجه يك روزه از افزايش 
جوجه ري��زي و به تبع آن افزاي��ش توليد مرغ در 
كشور خبر داد. محمدعلي كمالي در گفت وگو با 
ايسنا، در پاسخ به اينكه آيا قيمت جوجه يك روزه 
كاهش يافته است، گفت: قيمت جوجه يك روزه 
نس��بت به اوايل ماه گذشته تعديل يافته است، بر 
اس��اس آمارها در خردادماه حدود ۱۱۵ ميليون 
قطعه جوجه ريخته ش��ده و پيش بيني مي كنيم 
كه تا ۱۲۳ ميليون قطعه هم بازار جوابگو باش��د. 
وي در پاس��خ به اينكه آيا در ماه هاي آينده عرضه 
م��رغ با قيمت مص��وب هر كيلو 7۳ ه��زار تومان 
افزايش مي يابد، تصري��ح كرد: با توجه به افزايش 
توليد به طور قطع قيمت مرغ با نرخ مصوب عرضه 
خواهد ش��د. كمالي در ادامه عن��وان كرد: قيمت 
مصوبي كه براي مرغ زنده گذاش��ته شده كيلويي 
۵۲ هزار تومان است. اين قيمت اگر چه با برآورد 
قيمت ما و هزينه مرغ��داران فاصله دارد ولي آن 
را پذيرفته اي��م. كش��تارگاه ها و توزيع كنندگان 
مدعي هس��تند قيمت 7۳ هزار تومان مرغ براي 
مصرف  كننده پايين اس��ت و هزينه هاي كشتار و 
افت لاشه را به طور كامل پوشش نمي دهد. بنابراين 
مسوولان ذي ربط و توزيع كنندگان عمده و خرد 

بايد اين موضوعات را مورد بررسي قرار دهند.

پايان حفاري تونل بزرگ 
گورميزه در محور اردل - دوپلان

مديركل راه و شهرسازي چهارمحال و بختياري گفت: 
يكي از تعهدات راه و شهرسازي در سفر رياست جمهوري 
به استان در برابر اختصاص اعتبار، اتمام حفاري تونل و 
احداث پل ها در اين مسير بود كه طي روزهاي اخير كار 
حفاري تونل بزرگ گورميزه پايان يافت و اميدواريم در 
ادامه با تأمين اعتبار مناس��ب، پوشش تونل ها، احداث 
پل هاي مسير و روس��ازي انجام و پروژه به بهره برداري 
برس��د.  به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي 
)چهارمحال و بختياري(، حسينعلي مقصودي مديركل 
راه و شهرسازي استان در جريان تور بازديد خبرنگاران از 
روند احداث مسير و تونل گورميزه، اظهار كرد: طول جاده 
اردل به دوپلان حدود ۱۵ كيلومتر است و در اين مسير 
چهار تونل قرار دارد كه بزرگ ترين تونل حدود ۱۶۶۰ متر 
است، همچنين سه تونل  ۵۰، ۱۲۰ و ۱۵۰ متري نيز در 
مسير وجود دارد كه در سنوات گذشته حفاري شدند. وي 
ادامه داد: در سال  ۱۳۹۸ قرارداد احداث تونل گورميزه با 
يك شركت دولتي منعقد شد و عمليات اجرايي تونل از 
سال ۱۳۹۹ آغاز شد و انتهاي سال ۱۳۹۹ با سفر رييس 
مجلس شوراي اسلامي و بازديد از پروژه گورميزه، مقرر 
شد تأمين اعتبار مناسبي براي پروژه انجام شود. مديركل 
راه و شهرسازي چهارمحال و بختياري با اشاره به اينكه در 
سفر رياست جمهور به استان نيز مبلغ ۲۰۰ ميليارد تومان 
به پروژه گورميزه اختصاص پيدا كرد، افزود: در ابتداي 
شروع به كار دولت سيزدهم حدود ۴۰۰ متر حفاري در 
اين پروژه انجام ش��ده بود اما درحال حاضر حفاري كل 
۱۶۶۰ متر تونل صورت گرفته است.  مقصودي اضافه كرد: 
تونل گورميزه بعد از تونل چري بزرگ ترين تونل استان 
است و براي شهرستان اردل بسيار حياتي است؛ چراكه 
در مسير شهركرد به سمت بازفت و مسجدسليمان يكي 
از محورهاي موجود به سمت شهرستان اردل محسوب 
مي ش��ود و به نحوي به عنوان يك زيرساخت مهم، اين 
شهرستان را از بن بس��ت خارج خواهد كرد. وي يادآور 
شد: محور كارون چهار ارتباط مركز استان و شهرستان 
كيار و اردل به سمت شهرستان ايذه در استان خوزستان 
را برقرار مي كند كه در ابتداي انقلاب اس��لامي ساخته 
ش��ده و نقاط متعدد پرحادثه مانندگردنه باجگيران و 
گردنه دوپلان در اين محور وجود دارد اما پروژه گورميزه 
مسير ارتباطي با خوزستان را كوتاه كرده و همچنين رفع 
نقاط حادثه خيز را در پي دارد. مديركل راه و شهرسازي 
اس��تان بيان كرد: با توجه به افزايش ترافيك از سمت 
شرق به غرب چهارمحال و بختياري، پيش بيني مي شود 
محور اردل_دوپلان و تونل گورميزه به يكي از محورهاي 
پرتردد در استان تبديل شود؛ بر همين اساس با توجه 
به اينكه شروع پروژه از ش��هر اردل است و ترافيك بايد 
از معابر شهري عبور كند، در سال گذشته مجوز احداث 
چهارخطه ورودي شهرستان اردل و كمربندي اردل نيز 
مصوب شده اس��ت. مقصودي با بيان اينكه پروژه تونل 
گورميزه يكي از پروژه هاي مهم و استراتژيك استان است، 
خاطرنشان كرد: پروژه هاي راهسازي از جمله پروژه هاي 
پرهزينه هستند و براساس برآوردهاي صورت گرفته، 
بيش از ۵۰۰ ميليارد تومان اعتبار براي تكميل اين پروژه 
مورد نياز است كه اين موضوع در سفر دوم رييس جمهور 

به استان پيگيري خواهد شد. 

شهردار اراك: 
پخش و اجراي بيش از ۳۲ هزار 

تن آسفالت در سطح معابر اراك 
در سه ماهه نخست ۱۴۰۲

ش��هردار اراك از پخش و اجراي بي��ش از ۳۲ هزار تن 
آسفالت در سطح معابر شهر اراك از ابتداي سال جاري 
تاكنون خبر داد. به گزارش اداره ارتباطات و امور بين الملل 
شهرداري اراك، دكتر عليرضا كريمي با اشاره به تحولات 
زيرساختي در امور مربوط به بهسازي و مرمت روكش 
آسفالت معابر شهري، گفت: يكي از خواسته هاي مهم و 
بحق شهروندان برخورداري از آسفالت و مناسب سازي 
معابر در ش��هر است كه در اين راس��تا شهرداري اراك 
مطابق با برنام��ه و بودجه س��ال ۱۴۰۲، اجراي پروژه 
آسفالت را به صورت جدي از ابتداي سال در دستور كار 
خود قرار داده اس��ت. وي در ادامه افزود: از ابتداي سال 
۱۴۰۲ تاكنون و در حالي كه فقط ۳ ماه از س��ال جاري 
سپري شده اس��ت، نزديك به ۳۳ هزار تن آسفالت در 
سطح معابر اين شهر پخش و اجرا شده است. وي در پايان 
تاكيد كرد: تلاش خواهد شد ميزان بازدهي واحدهاي 
اجرايي شهرداري به ويژه تا پايان فصل مناسب عمليات 
عمراني، روز به روز افزايش يابد تا در بحث اجراي پروژه 
نهضت آس��فالت اقدامات مطلوبي در راستاي كسب 
رضايت شهروندان انجام ش��ود. شهردار اراك گفت: تا 
مساعد بودن شرايط جوي آب و هوايي، معابر مركزي 
شهر كه از حجم بالاي تردد برخوردار هستند و آسفالت 
آنها فاقد كيفيت اس��ت، نوس��ازي خواهند شد. دكتر 
عليرضا كريمي بيان داشت: عمر روكش آسفالت برخي 
از معابر شهري به چندين سال مي رسد كه نياز به روكش 
آسفالت دارند، لذا با پيگيري هاي بعمل آمده عمليات 
نوسازي آسفالت اين معابر از خرداد ماه آغاز و تا مساعد 
بودن شرايط جوي آب و هوايي، معابر مركزي شهر كه 
از حجم بالاي تردد برخوردار هستند و آسفالت آنها فاقد 
كيفيت است، نوسازي خواهند شد. شهردار اراك با تاكيد 
بر اينكه عمليات روكش آسفالت معابر فرسوده شهري با 
حجم بالاي تردد، به صورت شبانه انجام مي شود، افزود: با 
اتمام عمليات روكش آسفالت خيابان قائم مقام، عمليات 
روكش آسفالت خيابان امام خميني)ره( از سمت ميدان 

شورا تا كمربندي شمالي انجام خواهد شد.
   شهرداري اراك ۳۳ هزار تن آسفالت

 پخش و اجرا كرد
ش��هردار اراك گفت: اين شهرداري در سه ماه نخست 
امس��ال حدود ۳۳ هزار تن آسفالت در سطح معابر اين 
شهر پخش و اجرا كرد. عليرضا كريمي در اين خصوص 
گف��ت: يكي از خواس��ته ها و مطالبات مه��م و به حق 
ش��هروندان، برخورداري از آس��فالت و مناسب سازي 
معابر است كه شهرداري اراك مطابق با برنامه و بودجه 
سال ۱۴۰۲، اجراي پروژه آسفالت را به صورت جدي در 

دستور كار قرار داد.

افزايش نسبي قيمت ها در بازار خودرو ناشي از چيست؟

شوك  دوباره  دلار  به خودرو

واردكنندگان از سازمان اموال تمليكي خواستار شدند

مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق تهران تشريح كرد

بازنگري در هزينه عودت كالاهاي متروكه

چشم انداز  همكاري هاي اقتصادي ايران و عربستان

دبيرخانه ش��وراي گفت وگو مهلت ۱۰ روزه براي عودت 
كالاي متروكه ش��ده بدون پرداخت ۲.۵ درصد و پلكاني 
شدن اين درصد با توجه به شرايط كالاهاي متروكه شده 
را پيگيري مي كند. دريافت ۲.۵ درصد از ارزش سيف كالا 
توسط سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي در هنگام 
ابطال اظهارنامه و اعاده كالاي متروكه در نشست كارگروه 

تخصصي شوراي گفت وگو، مطرح و بررسي شد.
بالا بودن هزين��ه ۲.۵ درصد ارزش س��يف كالا در قبال 
خدماتي كه س��ازمان امور تمليكي ارايه مي دهد، مورد 
اعتراض فعالان اقتصادي است چون معتقدند اين درصد 
با خدمت ارايه ش��ده، تناسب ندارد. از طرفي گاهي مدت 
كوتاهي از زمان متروكه شدن يك كالا مي گذرد و قبل از 
اينكه حتي كالا از گمرك جابه جا هم بشود، صاحب كالا 
براي اعاده آن اقدام مي كند، با اين وجود س��ازمان اموال 
تمليكي ۲.۵ درصد از ارزش سيف كالا كه از سال گذشته 

با ارز ETS محاسبه مي شود را دريافت مي كند.
واردكنندگان خواس��تار بازنگري درب��اره روند دريافت 
اين سهم توسط سازمان اموال تمليكي هستند چراكه 
ارقامي كه دريافت مي شود، قابل توجه بوده و از آنجايي 

كه س��هم بالايي از كالاهاي وارداتي، مواد اوليه هستند، 
روي هزينه هاي توليد اثر منفي مي گذارد. از سويي به باور 
فعالان اقتصادي، بخ��ش زيادي از كالاهايي كه متروكه 
اعلام مي شوند، در واقع در انتظار ترخيص ارز هستند يا با 
گرفتاري خاصي مواجه شدند كه همين طور در گمركات 
باقي ماندند و نبايد متروكه اعلام شوند. گاهي حتي از وضع 
اي��ن درصدها با عنوان جلوگيري از احتكار كالا صحبت 
مي شود كه اين حرف نيز پايه منطقي ندارد، چون نگه داري 
كالا در گمركات با هزينه بالاي انبارداري هيچ گونه توجيه 
منطقي ندارد و بدون شك اگر كالايي در گمرك مي ماند 
علت و گرفتاري خاصي دارد و اگرنه ماندن آن در گمرك با 
هزينه هاي بالاي انبارداري بي معني است. درباره دريافت 
هزينه مربوط به متروكه ش��دن كالا مي توان به ماده ۲۴ 
قانون امور گمركي و مصوبات شوراي عالي امنيت ملي، 
اشاره كرد كه مواعد قانوني مشخصي براي توقف كالا در 
اماكن گمركي و مناطق آزاد و ويژه اقتصادي مشخص شده 
است. به موجب اين قانون، كالاهاي واردشده به كشور بايد 
ظرف مدت ۲ ماه از اماكن مذكور خارج شوند و اين مدت 
تنها يك بار قابل تمديد است و در صورت عدم ترخيص 

كالاها در مواعد فوق، كالا مشمول مقررات متروكه خواهد 
شد. مطابق ماده ۳7 همين قانون، بلافاصله پس از انجام 
تشريفات مربوطه، كالا به سازمان اموال تمليكي تحويل 
داده مي شود تا از رسوب كالا در اماكن گمركي كه محلي 
براي ورود و خروج كالاهاي وارداتي و صادراتي است پرهيز 
شود. به موجب تبصره ۳ ماده ۵ دستورالعمل نحوه محاسبه 
و دريافت كارمزد سرپرستي در مواردي كه با درخواست 
صاحب كالا از س��وي گمركات كش��ور اعاده اظهارنامه 
متروكه يا عودت كالا به صاحب آن درخواست مي شود، در 
هر مرحله معادل ۲.۵ درصد ارزش گمركي كالاي موضوع 
ماده ۱۴ قانون امور گمركي دريافت و سپس نسبت به اعاده 
اظهارنامه كالا به گمرك اقدام خواهد ش��د. در اين بين 
سازمان امور تمليكي هم معتقد است با توجه به تورمي 
كه در سطح جامعه شاهد آن هستيم و بالا رفتن قيمت 
كالاها، ۲.۵ درصدي كه توس��ط سازمان امور تمليكي 
دريافت مي شود، رقم بالايي نيست. البته طبق اطلاعات 
موجود، سازمان اين پيش��نهاد را داشت كه درصد مورد 
نظر براي كالاهاي خاص به گونه ديگري تعريف شود؛ اما 
مجمع عمومي سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 

آن را نپذيرفته است. در نهايت با توجه به بحث هايي كه در 
اين نشست مطرح شد، بايد اذعان داشت كه بخش قابل 
توجهي از مشكلات، ناشي از نوع فعاليت گمرك است چون 
اظهار متروكه شدن كالا، به عهده گمرك است كه به باور 
بخش خصوصي تعداد قابل توجهي از كالاهايي كه متروكه 

اعلام مي شوند در واقع متروكه نيستند.
بدين ترتيب اعضاي كارگروه به اين نتيجه رس��يدند كه 
كالاهايي كه با مشكل ترخيص ارز مواجه هستند، نبايد 
متروكه اعلام و لازم است ثبت سفارش به عنوان مجوز در 
نظر گرفته شود. از طرفي اگر كالا در گمرك اظهار و كالا 
متروكه اعلام شد، مهلتي در نظر گرفته شود تا چنانچه 
در اي��ن مدت صاحب كالا براي عودت آن اقدام كرد، لازم 
نباشد ۲.۵ درصد را پرداخت كند. البته پلكاني شدن اين 
درصد هم از طرف دبيرخانه ش��وراي گفت وگو پيشنهاد 
مي شود. همچنين اعضاي كارگروه به اين توافق رسيدند 
تا كميته مشتركي تشكيل شود و ابعاد و علل رسوب كالا 
را بررسي كند؛ چراكه اين مساله بسيار هزينه بر است و بايد 
راهكارهايي براي كاهش سطح رسوب كالاها در گمركات 

تعريف شود.

 مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق تهران، در حال برنامه ريزي 
برگزاري رويدادي جهت بررسي چشم انداز بخش خصوصي 
در همكاري هاي اقتصادي ايران و عربستان است كه طي 
چند هفته آينده برگزار خواهد شد. از اين رو، از كساني كه 
در اين حوزه تجربيات عملياتي يا تحقيقاتي دارند دعوت 
 مي شود با شماره ۸۸7۲۶7۹۳ مركز خدمات  سرمايه گذاري 
تماس حاصل كنند. فريال مستوفي، رييس مركز خدمات 
 س��رمايه گذاري اتاق بازرگاني تهران، با اشاره به راه اندازي 
دپارتمان »زنجيره ارزش« از ايجاد اتاق فكر عربس��تان و 
كشورهاي عربي در آينده نزديك خبر داد. اين عضو هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني ته��ران با اعلام اين خبر توضيح 
داد: يكي از زيربناهاي مهم براي شكل گيري همكاري هاي 
اقتصادي برد - برد ميان كشورها از جمله ايران و عربستان، 
شناخت وضعيت آنها از منظر زنجيره هاي ارزش است. يعني 
اينكه هر كشور از چه زنجيره ارزش هايي در داخل برخوردار 

بوده و در ك��دام زنجيره ارزش هاي منطق��ه اي و جهاني 
مشاركت دارد. با توجه به اهميت اين موضوع، دپارتماني 
در مركز خدمات س��رمايه گذاري اتاق بازرگاني در رابطه 
زنجيره ارزش راه اندازي شده است. او افزود: شتاب گسترش 
تجارت بين الملل در ۳۰ سال اخير در نتيجه ظهور و گسترش 
زنجيره هاي جهاني ارزش )GVCs( بوده كه اين گسترش 
باعث همگرايي زيادي شد و رشد سريعي در برخي كشورها 
نظير چين اتفاق افتاد و موجب نزديك شدن اين كشورها 
به اقتصادهاي توس��عه يافته شده اس��ت. اين دستاوردها 
ناش��ي از تكه تكه شدن توليد در سراس��ر كشورها و رشد 
ارتباطات بين شركت ها بود. چنانكه، اجزاي سازنده توليد 
توسط شركت ها از مرزها در جهان عبور كردند و بهره وري 
و درآمد در كش��ورهايي كه جزئي از زنجيره هاي جهاني 
ارزش شدند، مانند بنگلادش، چين، ويتنام، مكزيك و ساير 
كشورها افزايش يافت. او با بيان اينكه »به ويژه بعد از بحران 

كرونا و تعارض  امريكا و چين شاهد افزايش منطقه گرايي در 
زنجيره هاي جهاني ارزش هستيم« ادامه داد: كشور ايران 
فرصت پيوست به زنجيره هاي جهاني ارزش را در دوره قبلي 
از دست داده است اما آيا با توجه به تغيير و تحولاتي كه در 
حال وقوع است، شانسي براي پيوستن به زنجيره هاي جهاني 
ارزش و ايجاد رشد اقتصادي پايدار براي كشور متصور است 
و هنوز راهي براي توسعه از طريق زنجيره هاي جهاني ارزش 
وجود دارد؟ اينها س��والاتي بسيار كليدي هستند كه بايد 
مورد بررسي قرار گيرند و در همكاري با ساير كشورها علاوه 
بر همكاري هاي دوجانبه، به مقوله همكاري در زنجيره هاي 
ارزش نيز توجه شود. مستوفي در ادامه با اشاره به شكل گيري 
دپارتمان زنجيره ارزش در مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق 
تهران، گفت: . در اولين گام، كتاب »تجارت براي توسعه در 
عصر زنجيره هاي جهاني ارزش« كه توسط بانك جهاني در 
سال ۲۰۲۰ منتشر شده، توسط اين مركز ترجمه شده است 

و به زودي منتشر خواهد شد. او همچنين گفت كه مركز 
خدمات س��رمايه گذاري اتاق تهران، در حال برنامه ريزي 
برگزاري رويدادي جهت بررسي چشم انداز بخش خصوصي 
در همكاري هاي اقتصادي ايران و عربستان است كه طي 
چند هفته آينده برگزار خواهد شد. از اين رو، از كساني كه 
در اين حوزه تجربيات عملياتي يا تحقيقاتي دارند دعوت 
 مي شود با شماره ۸۸7۲۶7۹۳ مركز خدمات  سرمايه گذاري 
تماس حاصل كنند. اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
توضيح داد كه از زمان از س��رگيري روابط سياس��ي ايران 
و عربس��تان، مركز خدمات س��رمايه گذاري اتاق تهران، 
گزارش هاي »سرمايه گذاري خارجي عربستان سعودي« 
و »تجارت خارجي عربس��تان سعودي« تدوين و منتشر 
كرده و گزارش هاي »سرمايه گذاري هاي آرامكو«، »معدن 
و صنايع معدني« و »صندوق توسعه عربستان سعودي« را 

نيز در دست تدوين دارد كه به زودي منتشر خواهد شد.
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خبرروز

اعلام آخرين وضعيت كرونا در كشور
مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت آخرين وضعيت كرونا در كشور را اعلام كرد. تاكنون ۶۵ ميليون و ۲۳۲ 
ه��زار و ۳۵۷ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۶۲۸ ه��زار و ۳۲۹ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۷۲۶ هزار و ۵۴۸ نفر، دُز س��وم و بالاتر 
واكس��ن كرونا را تزريق كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده در كش��ور به ۱۵۵ ميليون و ۵۸۷ هزار و ۲۳۴ دُز رسيد. 
همچنين طي سه روز گذشته بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۳۴ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي 
و ۱۹ نفر از آنها بس��تري ش��دند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۶۱۲ هزار و ۴۵۷ نفر رسيد. يك نفر از 
بيماران كوويد۱۹ در كشور جان خود را از دست داد و مجموع جان باختگان اين بيماري، در عدد ۱۴۶ هزار و ۲۹۴ ثابت ماند.

رويداد

اهمي��ت رودخان��ه ب��راي زن��ده مان��دن طبيعت 
وصف ناپذير است اما يكي از مزاياي آن اين است كه 
تعداد زيادي از رودخانه ها محلي براي زادآوري آبزيان 
به ويژه ماهيان هستند، به عنوان مثال نزديك به ۸۰ 
درصد ماهيان دري��اي خزر براي حفظ بقا و تجديد 
نسل به رودخانه ها مهاجرت مي كنند و فقط حدود 
۲۰ درصد ماهيان براي تكثير وابسته به محيط دريا 
هستند. اين آمار نشان مي دهد كه رودخانه ها براي 
ادامه نس��ل ماهيان به عنوان يك��ي از منابع اصلي 
غذايي ما انسان ها تا چه حد ارزشمندند، اما در چند 
سال گذشته به علت برداشت بي رويه شن و ماسه، 
صيد غيرمجاز، ساخت و س��ازها در مسير و حريم 
رودخانه ها، احداث س��د و نبود كانال عبور ماهيان، 
ورود انواع آلاينده هاي ش��هري و خانگي، صنعتي و 
كشاورزي به رودخانه ها موجب تخريب اين زيستگاه 
ارزشمند ش��ده و ماهيان محل تخم ريزي خود را از 
دست دادند. بر اساس آمارها با اين شرايط حدود ۹۰ 
درصد ماهيان براي تخم ريزي نمي توانند خود را به 

رودخانه اي برسانند.

    بسياري از رودخانه ها به دليل آلودگي 
شرايط نگهداري از آبزيان را ندارند

معاون محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت در اين ب��اره گفت: يكي از 
مسائلي كه به نظر مي آيد بايد درباره آن مطالبه گري 
داشته باش��يم رودخانه ها و آبزيان است، بسياري از 
رودخانه هاي كشور به ويژه در قسمت هاي انتهايي 
به شدت يا آلوده ش��ده اند يا ديگر شرايط نگهداري 
آبزيان را ندارند. حسن اكبري افزود: در شمال كشور 
بس��ياري از رودخانه هاي مهم مانند سفيد رود كه 
محل اصلي تخم ريزي گونه هاي اصلي درياي خزر 
مانند ماهي سفيد اس��ت، در قسمت انتهايي دچار 
آلودگي شده است، چون در بالادست اين رودخانه و 
ساير رودخانه هاي مشابه، تخريب، چراي دام، ورود 

فاضلاب هاي شهري و صنعتي به صورت چشمگيري 
افزايش يافته اس��ت، در زاگرس هم رودخانه هايي 
داريم كه آبزيان ارزش��مندي دارند اما متاسفانه آن 
رودخانه ها هم به درد رودخانه هاي ش��مال كشور 
مبتلا ش��ده اند بنابراين مي طلبد كه به اين مساله 

توجه ويژه اي شود.

    رودخانه ها بستر اصلي تخم ريزي ماهيان 
است

او با تاكيد بر اينكه رودخانه ها بستر اصلي تخم ريزي 
ماهيان اس��ت، گفت: لايحه اي درباره آبزي پروري 
با توضيحات س��ازمان شيلات به مجلس ارايه شده 
است، البته س��ازمان حفاظت محيط زيست درباره 
مفاد اين لايحه بحث هاي زيادي دارد و با ش��يلات 
جلس��ات متعددي داشتيم، بخش��ي از اين لايحه 
درباره رودخانه ها به ويژه بهره برداري از آنها است كه 
مسائل زيادي در اين زمينه در بخش هاي مختلف از 
 جمله حوزه تنوع زيستي، دريايي و صيد ترال براي ما 
سوال برانگيز بود كه در جلسات مشترك با شيلات 
اين موضوعات را مطرح كرديم و پيش��نهاداتي هم 
ارايه شد حالا نمي دانم كه در مجلس به چه نتيجه اي 
برسد. اكبري اظهار داشت: درباره آبزيان نسبت به 
گونه هاي ديگر تا حدودي عقب تر هس��تيم، بخش 
آبزيان قبلا در حوزه معاونت طبيعي سازمان حفاظت 
قرار داشت كه دو تا سه سال گذشته از اين معاونت 
جدا و به معاونت دريايي منتقل شد كه در آنجا چند 
كارش��ناس كار بخش آبزيان آبهاي داخلي را انجام 
مي دادند اما چند ماه پيش دوباره اين بخش به حوزه 
معاونت طبيعي برگش��ت اما اكنون گروه مستقلي 
نداريم و از همان نيروها اس��تفاده مي كنيم البته در 

تلاش در توسعه اين بخش هستيم.

    زادآوري ماهيان مختل مي شود
او گف��ت: البت��ه مي دانيم ك��ه ورود ب��ه اين بخش 

كار دش��واري اس��ت، به عنوان مثال در بالادس��ت 
رودخانه هاي هراز و س��فيدرود كه دو رودخانه مهم 
كشور هس��تند روس��تاهاي زيادي قرار دارد كه در 
تمام آنها فعاليت هاي مختلفي از جمله مزرعه داري، 
كشاورزي و مرغداري انجام مي شود كه آلودگي هاي 
خود را دارند و در نهايت منجر به آلودگي رودخانه ها 
در پايين دس��ت مي ش��وند، اگر در اين شرايط قرار 
باشد به موضوع س��اماندهي رودخانه ورود كنيم با 
چندين روس��تا مواجه مي ش��ويم كه كنار آمدن با 
آنها كار دشواري اس��ت، چون فاضلاب تمام آنها يا 
وارد رودخانه مي ش��ود ي��ا در چاه هاي جاذب جاي 
مي گيرند كه آنهم به مرور نشت كرده و به مرور منابع 
آبي و خاكي را آلوده مي كنند، بنابراين ساماندهي اين 
بخش كار يك يا دو دس��تگاه نيست و بايد نهادهاي 

مختلف در كنار هم قرار گيرند.
اكبري تاكيد كرد: با وجود تمام اين موانع و سختي ها 
اما تصميم داريم امس��ال به مساله رودخانه ها ورود 
داشته باش��يم تا جاهايي كه امكان دارد؛ حداقل تا 
حدودي كار حفاظتي انجام دهيم، مثلا سفيد رود 
رودخانه اي است كه خيلي از ماهيان براي تخم ريزي 
وارد آن مي شوند اگر اين رودخانه بميرد در مجموع 
زادآوري اينگونه مختل مي شود، بنابراين بايد تا دير 

نشده كاري بكنيم.
او اظهار داش��ت: همچنين يك س��ري ايرادات در 
نحوه مديريت آبزيان در كشور وجود دارد كه بايد با 
شيلات در اين باره گفت وگو كنيم، ما معتقديم اگر 
بخواهيم آبزيان حفظ شوند بايد يك تكه از زيستگاه 
را با آبزيان آن حفظ كنيم يعني يك رودخانه را به 
همراه آبزيان آن حفاظت كنيم اما مجموعه شيلات 
بيشتر در تلاش اس��ت تا با تكثير، آبزيان را حفظ 
كند، مثلا سال هاست كه ماهيان خاوياري را تكثير 
و رها مي كن��د بعد اجازه بهره برداري مي دهد، آنها 
چ��ون كار تكثير را انجام مي دهند ديگر خيلي كار 

زيستگاهي ندارند.

آلودگي رودخانه ها بلاي جان آبزيان
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

رمزگشايي از توافق 
شكننده پوتين با واگنرها 

استفاده  از فرصت

 جنگ روس��يه با او كراين يك نبرد ميهني نيس��ت، 
بنابراين مرگ جوانان روسي را بر نمي تابند. حدود ۲۵ 
هزار نيروي روسي از ابتداي اين جنگ كشته شده اند 
و تداوم اين نبرد باعث بروز برخي نارضايتي ها در ميان 
نيروهاي نظامي و مردم عادي روس��يه خواهد ش��د. 
از طرفي بايد به اي��ن موضوع هم توجه كرد، هر چند 
واگنرها ارتباط مستقيمي با دولت امريكا ندارند، اما از 
سوي گروه هاي صاحب نفوذ و قدرت امريكا كه صاحب 
قدرت هستند، حمايت مي ش��وند. فراموش نكنيد 
گروه هايي مثل كوكلاكس كلان ها به اندازه اي نفوذ و 
قدرت دارند كه حتي در زمينه انتخاب روساي جمهور 
امريكا هم تاثيرگذارند. از آنجا كه در سياست همواره 
بايد بدبين بود، هيچ بعيد نيس��ت واگنرها ارتباطات 
خاصي با اروپا، امريكا و... برقرار كرده باشند تا روسيه 
را به سمت يك جنگ داخلي هدايت كرده و پرستيژ 
پوتين را خدشه دار س��ازند. اين تحولات همان طور 
كه در حوزه هاي راهبردي، امنيتي، نظامي، سياسي 
و... تاثيرگذار خواهند بود در بخش هاي اقتصادي هم 
اثر خواهد داشت. مهم ترين تاثير هر نوع بي ثباتي در 
روسيه در بازار انرژي نمايان مي شود؛ با توجه به اينكه 
اروپا با مش��كل تامين انرژي روبه رو هستند و ذخاير 
اس��تراتژيك آنها در حال كاهش اس��ت، اين نگراني 
وجود دارد كه قيمت اقلام انرژي افزايش پيدا كند. در 
كل، جهان در حالت بهت و حيرت به  سر مي برد. هيچ 
بعيد نيست كه بورس هاي كشورهاي مختلف با افت 
مواجه شوند. بعيد نيست نرخ غلات، گندم و دانه هاي 
روغني با افزايش قيمت مواجه شود. از سوي ديگر پوتين 
براي جبران اين ضعف، دس��تور داده كيف را بمباران 
كنند و نيروهاي روسي در اوكراين را بيشتر كند. اين 
نمايش قدرت بدون ترديد در عرصه اقتصادي تبعاتي 
را به دنبال خواهد داشت و باعث گران تر شدن نفت و 
گاز و مواد غذايي مي شود. بايد منتظر روزهاي آينده و 
تحولات بعدي بمانيم تا مشخص شود، جنگ يك روزه 
و صلح شكننده واگنرها با حكومت مركزي روسيه آيا 
سكانس هاي هيجان انگيز تري را به دنبال خواهد داشت 
يا اينكه آتش بس فعلي پايدار خواهد بود و دو طرف به 

پايان تنش ها متعهد مي مانند.

 در حال حاضر بايد به سهام كوچك و متوسط چشم 
دوخت. حال اگر نگاهي به قيمت هاي جهاني داشته 
باش��يم نيز متوجه خواهيم ش��د اكث��ر پارامترهاي 
اقتصادي در حالت ركود است پس براي تحليل بورس 
خودمان علاوه بر متغيره��اي  داخلي بايد به قيمت 
كاموديتي ها نيز توجه ويژه اي داشت و اين دقيقا همان 
نقطه اي است كه تفاوت ها رخ مي دهد. در حال حاضر 
بهترين استراتژي براي بازار سود هاي كم و كوتاه مدت 
است. با توجه به ماهيت الاكلنگي بازار بايد به تابلو توجه 
ويژه اي داشت و زماني كه بازار نوسان كوتاهي را مي داد 

از فرصت ها بهره كافي برد.

 افزايش ۵ برابري ظرفيت مراكز نگهداري 
درمان و كاهش آسيب 

 آغاز سفارش كتب درسي پايه هاي اول، هفتم و دهم
 از ۵  تيرماه

ثبت سفارش كتب درس��ي پايه اول، هفتم و دهم 
از دوش��نبه پنجم تيرم��اه آغاز مي ش��ود و تا دهم 
ش��هريورماه ادامه دارد. در حال��ي كه مهلت ثبت 
سفارش كتب درسي پايه هاي دوم تا ششم، هشتم 
و نه��م، يازده��م و دوازدهم از نهم ارديبهش��ت تا 
۲۶ خرداد بود، مهلت ثبت س��فارش كتب درسي 
پايه هاي اول، هفتم و دهم از دوشنبه پنجم تير آغاز 
مي شود و تا دهم شهريورماه ادامه دارد. همچنين 
از ۱۸ تير تا ۳۱ ش��هريورماه امكان اصلاح سفارش 
كتب درسي وجود دارد. كتب درسي از ۱۱ شهريور 
تا ۳۱ شهريور به مدارس توزيع مي شوند و مدارس 
نيز از ۱۸ شهريور تا اول مهر ۱۴۰۲ كتب را در اختيار 
دانش آموزان قرار مي دهند. ثبت سفارش و توزيع 
كتاب هاي درسي س��ال تحصيلي ۱۴۰۳_۱۴۰۲ 
تمام��ي دوره هاي تحصيل��ي از طريق پنجره ملي 
خدمات دولت هوشمند به نشاني my.gov.ir يا 
پنجره واحد خدمات الكتروني��ك وزارت آموزش 

و پ��روش به نش��اني my. medu.ir يا س��امانه 
irtextbook.ir و براب��ر با ج��دول تقويم زماني 
جدول زير انجام مي شود. لازم است مدارس ضمن 
اطلاع رساني به دانش آموزان به شرح جدول تقويم 
زمان��ي زير، نس��بت به ثبت س��فارش كتاب هاي 
درسي سال تحصيلي ۱۴۰۳�۱۴۰۲ بر فرض قبولي 
دانش آموز در سال تحصيلي جاري، اقدام كنند و در 
صورت عدم موفقي��ت دانش آموز در پايه فعلي، در 

زمان اصلاح سفارش، امكان تغيير پايه وجود دارد.

از برداشت مازاد شهريه از حساب مدارس تا ثبت نام الكترونيكي و مشكلات آن

چالش تكراري و قانوني كه ضمانت اجرايي ندارد
تعادل| 

بحث ش��هريه م��دارس غي��ر دولتي 
همچنان در مجامع گوناگون داغ است 
و در اين بين مسوولان تا مي توانند شهريه هاي چند 
ده ميليوني را انكار مي كنند و از سوي ديگر اين مردم 
هستند كه با پرداخت اين شهريه ها اصرار بر وجود آنها 
دارند و دست ياري به سوي وزارتخانه اي دراز مي كنند 
كه در تمام اين سال ها تنها وعده نظارت و جلوگيري 
از ش��هريه هاي بالا را به آنها داده است. كار به جايي 
رسيده كه رييس سازمان مدارس و مراكز غير دولتي 
وزارت آموزش و پرورش وعده برداشت شهريه مازاد 
دريافتي از حساب مدارس متخلف را مي دهد. اين مقام 
مسوول در يك برنامه تلويزيوني با اين برهان كه در 
بازديدهاي سرزده به مدارس مديران متخلف توبيخ 
شده و شهريه مازاد را به خانواده ها بازگردانده اند، ماجرا 
را به كل مدارس كشور تعميم مي دهد و مدعي است 
كه ماده ۳۴ و ۳۵ س��ازمان مدارس غيردولتي اجازه 
نظارت به ما داده است اما اگر بر اساس بازنگري هايي 
كه قرار اس��ت در مجلس ب��ر روي اين قانون صورت 
بگيرد مصوبه اي اضافه خواهد ش��د كه طبق آن اگر 
مدرسه اي شهريه بالاتر از مصوب دريافت كند، با نظر 
اولياء مي توانيم اين شهريه مازاد را از حساب مدرسه 
برداشت كنيم. اين مصوبه در مجلس است و هنوز به 

تصويب نرسيده است.
سوال اينجاست كه چرا هيچ كدام از مسوولان به دنبال 
ع��لاج واقعه قبل از وقوع نيس��تند، در واقع چرا قوانين 
به طوري تصويب نشده است كه هيچ مدرسه اي اجازه 
دريافت ش��هريه مازاد را نداشته باش��د، وقتي شما به 
مدارس غيرانتفاعي اين اج��ازه را مي دهيد كه در قبال 
خدمات اضافي ك��ه ارايه مي دهند مي توانند ش��هريه 
خود را افزايش دهند، در واقع دست آنها را براي گرفتن 

شهريه هاي كلان بازگذاشته ايد. 
از سوي ديگر به گفته بس��ياري از كارشناسان آنچه 
كه مس��وولان آموزش و پرورش درباره محدوديت 
افزايش شهريه ها مي گويند، تنها حرف هايي است كه 
جنبه خبردرماني براي مردم را دارد، چرا كه واقعيت 
با آنچه كه از سوي مس��وولان عنوان مي شود كاملا 

متفاوت است. 

   از تكذيب شهريه هاي دلاري 
تا هزينه كلاس يوگا و زبان و....

تعداد قابل توجي از م��دارس غيرانتفاعي كه در مناطق 
مرفه نشين تهران و ديگر كلان شهرهاي ايران كار مي كنند، 
ش��هريه هاي خود را به صورت دلار ه��م از والدين قبول 
مي كنند، در واقع آنها هيچ اجب��اري براي اين پرداخت 
دلاري نگذاش��ته اند، اما اگر اوليا دانش آموزان بخواهند 
شهريه را به صورت دلاري پرداخت كنند، كسي مانع آنها 
نمي شود، پس هيچ كدام از مسوولان با اطمينان خاطر 
نمي توانند بگويند كه هيچ مدرس��ه اي ش��هريه دلاري 
دريافت نمي كند. از س��وي ديگر هزينه ه��اي اضافي و 
شهريه هايي كه بيش از ۱۵۰ ميليون تومان است، اغلب 
به ارايه خدماتي مربوط مي شود كه هيچ ربطي به شيوه 
آموزشي و در واقع كل آموزش و پرورش ندارد. كلاس هاي 
يوگا، اس��تخرو... همه و همه امكاناتي است كه برخي از 
خانواده ها براي پر كردن ساعات فراغت فرزندانشان آن 
را انتظار دارند و اين م��دارس هم چنين خدماتي را ارايه 
مي دهند و البته كسي هم نمي تواند در مورد ميزان هزينه 
اين خدمات آنها را توبيخ كن��د. در نتيجه وقتي راه هاي 
فرار قانوني بسياري براي مدارس غير انتفاعي در دريافت 
ش��هريه هاي نجومي باز است مس��وولان نمي توانند با 

اطمينان خاطر از كنترل آنها سخن بگويند.

   شهريه و هزينه مدارس غيرانتفاعي
 بايد شفاف به مردم اعلام شود

از سوي ديگر رييس ديوان عدالت اداري در خبري گفت: 
شهريه مدارس غير انتفاعي شفاف به مردم اعلام شود، 
تا نگراني براي مردم وجود نداشته باشد. مظفري با اشاره 
به اين مطلب كه مدارس دولتي خيلي مورد استقبال قرار 
نمي گيرند، افزود: مساله مهم عدالت تحصيلي است بايد 
كيفيت آموزش در مدارس دولتي به گونه اي باش��د كه 

افراد به آن اطمينان كنند.

   ثبت نام اينترنتي هم معضل ديگري
 براي خانواده هاست

مساله اينجاس��ت كه علاوه بر ش��هريه هاي بالا كه در 
م��دارس غي��ر انتفاع��ي دريافت مي ش��ود عملا هيچ 
مدرس��ه اي را نمي توانيم پيدا كنيم ك��ه بدون دريافت 

ش��هريه ثبت نام انجام دهد، حتي مدارس دولتي اما از 
سوي ديگر امسال معضل ثبت نام اينترنتي هم به بقيه 
معضلات خانواده ها اضافه شده است. البته اين مشكل 
در سال هاي قبل هم وجود داشت و هر سال هم قرار بر 
اين مي شد كه روش هاي راحت تري براي انجام اين كار 
در نظر گرفته شود يا حداقل ثبت نام اينترنتي به گونه اي 
انجام شود كه اوليا دانش آموزان دردسر كمتري را تحمل 
كنند اما در همچنان بر همان پاش��نه قبلي مي چرخد. 
ثبت نام مدارس به شيوه الكترونيك از طريق سامانه پادا 
يكي از راه هاي است كه به ظاهر كار ثبت نام دانش آموزان 
را سهل كرده است اما با اين حال نيز والدين براي ثبت نام 
به اين ش��يوه نيز با مشكلات مختلفي مواجه مي شوند 
كه روند فرسايشي را براي آنها ايجاد كرده است، همين 
مسائل به ظاهر كوچك از نگاه مسوولان و برنامه ريزان 
آموزش و پرورش، بيشترين نارضايتي را از اين مجموعه 
رقم زده اس��ت. در همين باره »سجاد سياح« مديركل 
دفتر فناوري اطلاع��ات و ارتباط��ات وزارت آموزش و 
پرورش معتقد است كه ثبت نام الكترونيكي بسيار بهتر 
از ثبت نام حضوري خانواده ها در مدارس است. به گفته 
سياح، ثبت نام الكترونيكي نياز به فرهنگ سازي و آموزش 
دارد كه اين موضوع به تدريج صورت خواهد گرفت. ما با 
ساده ترين شيوه ممكن و ساده ترين طراحي اين اقدام 
را انجام داديم و آموزش ه��اي لازم را ارايه داديم تا اين 

فرهنگ سازي صورت گيرد.

    مشكلات ثبت نام 
بر اساس محدوده جغرافيايي

محل سكونت دانش آموز در محدوده ثبت نام از جمله 
مشكلاتي است كه باعث مي شود تا برخي از اولياء پيش 
از موعد مقرر و حتي در تاريخ هاي اعلام شده براي ثبت 
نام فرزند خود به مدرسه محدوده محل سكونت مراجعه 
 مي كنن��د كه در بس��ياري از اوقات موفق ب��ه ثبت نام 
نمي ش��وند و مسوولان مدرس��ه مربوطه براي ثبت نام 
نكردن دلايلي از جمله نبود ظرفيت يا نبود محل سكونت 
دانش آموز در محدوده ثبت نام مطرح مي كنند و اوليا را به 
ساير مدارس كه موردنظر آنان نيست، ارجاع مي دهند يا 
مجبور به نوشتن قولنامه هاي جعلي مي شوند؛ موضوعي 
كه سيدمجتبي هاشمي رييس س��تاد ثبت نام وزارت 

آموزش و پرورش نيز به آن اش��اره مي كند و مي گويد: 
وزارت آموزش و پرورش با يك استعلام آنلاين از سامانه 
املاك و اس��كان مي تواند اطلاع��ات لازم را براي احراز 

مناطق محل سكونت خانواده دانش آموز داشته باشد.
هاشمي با توضيح اينكه ممكن است برخي خانواده ها 
امكان ثبت نام الكترونيكي فرزند خود را نداشته باشند؛ 
گفت: بايد ملاحظات لازم صورت بگي��رد و قوانيني را 
تدوين كنيم كه امكان اجراي آن در كل كش��ور فراهم 
باشد به همين خاطر امس��ال در عين حال كه ثبت نام 
الكترونيكي مدارس را اجراي��ي كرديم امكان ثبت نام 
حضوري هم فراهم اس��ت تا اگ��ر از والديني نتوانند به 
صورت الكترونيكي ثبت ن��ام كنند به صورت حضوري 
هم اين امكان برايشان مهيا باشد و عزيزاني كه نيازمند 
ثبت نام هستند بتوانند با كم ترين دغدغه ثبت نام خود 

را داشته باشند.

    چالش هاي بحث برانگيز ثبت نام مدارس
به نظر مي رس��د بزرگ ترين چالش آم��وزش و پرورش 
در همين مدارس دولتي اس��ت. مدارسي هستند كه با 
انبوه متقاضي و مدارسي ديگر با كمبود دانش آموز روبرو 

هستند كه به اعتقاد بسياري از كارشناسان بهتر است 
آموزش و پ��رورش به جاي دس��تورالعمل هاي متنوع 
تدبيري براي كيفي بخشي متعادل براي همه مدارس 
انجام دهد. آرزو كاش��ي، كارش��ناس مسائل آموزش و 
پرورش درباره چالش هاي ثبت ن��ام مدارس، به تعادل 
مي گوي��د: بزرگ ترين چال��ش در آم��وزش و پرورش 
فرصت هاي نابرابري اس��ت كه در ثبت نام وجود دارد. 
نگراني خانواده ها براي ثبت نام فرزندانشان در مدارس 
مطلوب اين روزها به دغدغه تبديل شده است. در واقع 
اينطور مي شود بيان كرد مدارسي كه شرايط مورد انتظار 
والدين را دارند، محدود هس��تند و تقاضا براي ثبت نام 
در اين مدارس بالا و شرايط ثبت نام بسيار دشوار است. 
او مي افزايد: هر خانواده اي مي تواند اين حق را داش��ته 
باشد كه در مدرسه اي كه مي خواهد ثبت نام كند. يكي 
از مقررات بحث محدوده جغرافيايي اس��ت كه ش��ايد 
عادلانه ترين نوع ضوابط باش��د. به نظر مي رسد در اين 
يكي دوسال اخير ثبت نام به صورت الكترونيكي مشكل 
جغرافيايي را تا حدودي حل كرده است اما در مواقعي هم 
ديده مي شود كه خانواده ها مجبور هستند از بين چند 

مدرسه يكي را انتخاب كنند.

    موضوع تفاوت در پرداخت شهريه
اين كارش��ناس مس��ائل آموزش و پرورش، به موضوع 
شهريه نيز اشاره كرده و مي گويد: آنچه مسوولان درباره 
موضوع شهريه مي گويند با آنچه در واقعيت جامعه رخ 
مي دهد فاصله بس��يار زيادي دارد و هيچ مدرس��ه اي 
نيست كه بدون دريافت پول از والدين بتواند باز بماند. 
البته بايد نظارت باشد و سقف شهريه را دولت بايد تعيين 
كند. بحث كيفي س��ازي مدارس دولتي نيز بسيار مهم 
است كه در سطح كشور عموميت دارند و ما را به عدالت 
آموزش��ي نزديك مي كنند، اما بحث ش��هريه با وجود 
توضيحات مكرر مسوولان درباره نظارت بر آنها همچنان 
بحث برانگيز است. كاشي مي افزايد: مساله اينجاست كه 
مسوولان نمي خواهند واقعيت جاري در جامعه را قبول 
كنند، با تكذيب نمي توان واقعيت را عوض كرد، مدارس 
براي اينكه بتوانند س��ر پا بمانند نياز دارند كه از والدين 
شهريه دريافت كنند، اگر آموزش و پرورش در اين زمينه 
چاره انديش��ي كند، آن زمان مي تواند با تصويب قانوني 
محكم مانع از دريافت شهريه در مدارس دولتي و كنترل 
شهريه در مدارس غيردولتي بشود در غير اين صورت ما 

هر سال با اين مشكلات مواجه خواهيم بود.

گزارش

دبيركل س��تاد مبارزه با مواد مخدر از افزايش ۵ 
برابري ظرفيت مراكز نگهداري، درمان و كاهش 
آس��يب ماده ۱۶ در پايتخت خبر داد. اس��كندر 
مومن��ي، دبيركل س��تاد مبارزه با م��واد مخدر 
در مح��ل مركز بازپ��روري مهر س��روش )مركز 
نگهداري، درمان و كاهش آسيب ماده ۱۶( گفت: 
ش��هداي مبارزه با مواد مخدر امنيت را به جامعه 
بخشيدند و درود بر روح پرفتوحشان مي فرستيم 
و ياد آنها را گرامي مي داريم. او افزود: بدون كمك 
خيرين و فقط با اعتبارات دولتي راه اندازي مراكز 
اين چنيني امكان پذير نيس��ت و زحمات آنها را 
ارج مي نهي��م. مقابله با مواد مخدر مس��ووليت 
اجتماعي اس��ت و همه در آن نقش داريم. اسلام 
براي حفظ جان انسان ها ارزش والايي قائل است 
و چرا كه نجات يك انسان در اسلام به مثابه نجات 
جامعه است. مومني اظهارداشت: مجمع خيرين 
ياريگران راه زندگي در ۱۵ استان راه اندازي شد 
و ابتدا تصور نمي ش��د اس��تقبال از اين مجمع و 
مشاركت در آن زياد باش��د. او خاطرنشان كرد: 
س��اخت مراكز درماني، مدرس��ه، مراكز ورزشي 
با كم��ك خيرين س��ال ها اتفاق افت��اده ولي در 
اين حوزه همت كمتر بود و خدا را ش��كر اكنون 
خيرين و مردم نوع دوست همكاري بسيار خوبي 
دارند. اوايل س��ال ۹۸ اين مركز كلنگ زني و در 
كمترين زمان راه اندازي شد و خيرين مشاركت 
در تجهيز و … داشتند. دبيركل ستاد مبارزه با 

مواد مخدر بيان داشت: در اين مركز بالاي ۲۰۰۰ 
نفر مددجو در فواصل مختلف درمان ش��ده اند و 
سال ۹۷ كل ظرفيت نگهداري معتادين ۴۲۰۰ 
نفر بود ولي امروز به همت دستگاه ها به ۲۰ هزار 
نفر رسيد و ۵ برابر شد. شهرداري، بسيج، سپاه، 
نيروي انتظامي و… در زمينه درمان و نگهداري 
معتادين همكاري داش��ته اند. مومني گفت: باز 
هم نياز به اين مراكز اس��ت يكي ب��راي افزايش 
كيفيت ه��ا در ارايه خدمات و درم��ان اثربخش 
بيش��تر و ديگري مساله توانمندس��ازي كه بايد 
ارتباط دايمي مددجويان بعد از مرخص شدن از 
اين مركز با مجموعه باش��د. او خاطرنشان كرد: 
توانمندسازي و اش��تغال مددجويان بسيار حائز 
اهميت است و حلقه مفقوده اي محسوب مي شود 
كه ممكن اس��ت سبب بازگش��ت فرد به چرخه 
اعتياد  شود. با يك بخشنامه دولتي نمي توان همه 
اين افراد را ش��اغل كرد و جامعه و خيرين نقش 

موثري در اين راستا دارند.


